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PRZEDSIĘBIORSTWO TECHNIKI INSTALACYJNEJ 
~ 

~~AJ~Ln@!) AJU)I\IBJJ I'U~ 
66-300 Międzyrzecz 

POL ul. Młyńska 20 
(tel./fax 095/7 41 -24-50, te l. 095/7 42-05-72) 

e-mail: atpol@wp.pf 

PROJEKTOWANIE • WYKONAWSTWO • DORADZTWO TECHNICZNE 
* lnstacje grzewcze, sanitarne 

i gazowe 
* Ekologiczne i energooszczędne 
źródła ciepła 

* Instalacje i urządzenia wentylacyjne 
* Sprzedaż materiałów instalacyjnych 
* Serwis techniczny kotłowni 

olejowych i gazowych 

Gospodarczy Bank Spółdzielczy Międzyrzecz 
Spółdzielcza Grupa Bankowa 

KREDYT MIESZ 
Bardzo niskie oprocentowanie 4,6 °/o 

Finansowanie do 100 °/o inwestycji 

Rozpatrzenie wniosku bez opłat 

Wcześniejsza spłata bez opłat 

l 
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URODllENIA: 
l. Sarzyńska Dagmara Katarzyna c. Arkadiusza i Kamili 
2. Robak Anna Julia c. Andrzeja i Ireny 
3. Faluta Bartłomiej s. Sylwestra i Anety 
3. Ogrodowczyk Karolina c. Mariusza i Agnieszki 
4. Hanke Bartosz s. Andrzeja i Iwony 
5. Duda Szymon s. Marcina i Agnieszki 
6. Grzelachowska Martyna c. Marka i Katarzyny 
7. Kubrycht Aleksandra c. Rafała i Anety 
8. Piątyszek Michalina c. Leszka i Moniki 
9. Czerwiński Kacper s. Andrzeja i Agnieszki 
10. Grela Bartosz Władysław s. Tadeusza i Agnieszki 
11. Borkowski WiktorJan s. Roberta i Alicji 
12. Piędziak Kornelia Irena c. Leszka i Marii 
13. Florczak Wiktor Paweł s. Rafała i Katarzyny 
14. Kustra Paulina c. Tomasz i Iwony 
15. Lis Wanessa jagoda c. Pawła i Magdaleny 

ZGONY: 
l. Ziemecka Helena r. 1923 zam. M-cz 
2. Lachowiec Bronisława. 1926 zam. M-cz 
3. Kaczmarek Elżbieta r. 1922 zam.Wyszanowo 
4. Koropczak Miron r. 1921 zam. M-cz 
5. Michalska Marianna r. 1926 zam. M-cz 
6. Ogiba Kazimierz r. 1943 zam. M-cz 
7. Kuźmiński Andrzej r. 1957 zam. M-cz 
8. Szmela jadwiga r. 1929 zam.Wysoka 
9. janaszek Marianna r. 1931 zam. M-cz 
10. Rybacki Stanisław r. 1919 zam. M-cz 

Burmistrz Międzvrzecza 
Międzvrzecki Ośrodek Kultury 

zapraszają na 

Obchody św[rta N{qlodleg(;ośct 
w dntu 11.11.2006 

godz. l 7°0 Msza św. w Kościele p.w. św.Jana Chrzci
ciela 

godz. 18°0 Uroczystości pod Pomnikiem 1000-lecia 
Państwa Folskiego 

godz. 1915 Koncert Filharmoników Zielonogórskich 
w Kościele p.w. św.Jana Chrzciciela 

-w programie W.A. Mozart, A. Tansman, W.Kilar 

+informacje z ~ił}dZJrzeckiego Ośrodka KULTURY+ 
ZAPRASZAMY: 

11.1 1.2006 r. OBCHODY ŚWIĘrA NIEPODLEGŁOŚCI : 
godz. 17°0 Msza św. w Kościele p. w. Św. jana Chrzciciela 
godz. 18°0 Uroczystości pod Pomnikiem 1000- lecia Państwa Polskiego 
godz. 1915 Koncert filharmoników Zielonogórskich w kościele p. w. 
św. jana Chrzciciela- w programie W. A Mozrt, A Tansman, W. Kilar 

·PIAN ZAJĘĆ SEKCJI Z MOK: 
PONIEDZIAŁEK: 

Studio Piosenki 1630 - 18°0 Biblioteka Miejska 
"Malwinki" 16°0 - 18°0 Klub Garnizonowy 
. 16°0 - 17°0 Grupa starsza 
. 17°0

- 18°0 Grupa młodsza 
WTOREK: 

Taniec Towarzyski 1530 - 20°0 Klub Garnizonowy 
. 1530 - 17°0 Pary turniejowe 
. 17°0 - 1830 Młodzież i dorośli - nowy nabór 
. 1830 - 20°0 Dorośli - kontynuacja 
"Trans" 16°0 

- 19°0 Internat szkolny ul. Pamiątkowa 
. 16°0 - 17°0 Grupa młodsza 
· 1600

- 18°0 Grupa średnia (l godz. z gr. młodszą i l godz. z gr. starszą) 
. 17°0 - 19°0 Grupa starsza 

ŚRODA: 
Plastyka 16°0 - 19°0 Ognisko Muzyczne 
. 16°0 - 1730 Grupa młodsza 
. 1730 - 19°0 Grupa starsza 
Studio Piosenki 16°0 - 18°0 Bibliotka Miejska 

CZWARTEK: 
"Malwinki" 16°0

- 18°0 Klub Garnizonowy 
. 16°0 - 17°0 Grupa starsza 
. 17°0 - 18°0 Grupa młodsza 
"Trans" 16°0 

- 19°0 Internat szkolny ul. Pamiątkowa 
. 16°0 - 17°0 Grupa średnia 
. 17°0 - 19°0 Grupa starsza 

PIĄTEK: 
"Trans" 16°0 

- 19°0 Internat szkolny ul. Pamiatkowa 
. 16°0 - 17°0 Grupa młodsza 
· 18°0 Grupa średnia (l godz. z gr. młodszą i l godz. z gr. starszą) 
. 17°0 - 19°0 Grupa starsza 

SOBOTA: 
Taniec Towarzyski 10°0 - l J3° Sala gimnastyczna w SP Nr 2 
. 10°0 - l }3° Pary turniejowe 
. 1130 - 13°0 Pary zeszłoroczne, młodsze 
. 1430 - 16°0 Pary zeszłoroczne, starsze 
. 16°0 - 1730 Dzieci - nowy nabór 

MIE;DZVRZE _CKI 
OŚRODEK K ULTURY 

do zwiedzania stałej ekspozycji muzealnej: 
*Dział Sztuki: Portret trumienny. 
*Dział Archeologiczny: Tysiąc lat Międzyrzecza. 
*Dział Etnograficzny: Kultura ludowa polskiej ludności rodzimej z Dą

brówki Wlkp. z XIX i XX wieku. 
Wystawa czasowa: 
"Współczesne malarstwo polskie" ze zbiorów Muzeum Ziemi Lubu

skiej w Zielonej Górze. (listopad-grudzień br.) 
Muzeum czynne: 

od wtor~~. do .. < ~;l!li 
t 1\[l: ~l~;Pa!el - (f ,, . 
pniedZiałek zamknięte 
Ponadto w listopadzie: 

01.11 br. (Wszystkich Świętych) zamknięte 
11.11 br. (Swięto Niepodległości) zamknięte 
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Młyn wodny w Borowym Młynie - He
ide Miihle - dziś Skoki. 

Drugi młyn wodny należący do Zamku 
leżał 4 km na południowy wschód od Między
rzecza również na rzece Paklicy przy wypły
wie z sztucznego jeziora Bukowieckiego. Przy
puszczalnie powstał w tych samych czasach 
co młyn międzyrzecki -w pierwszej połowie 
XIII wieku. Był wydzierżawiony zawodowym 
młynarzom. 

KURIER MIĘDZYRZECKI . 

roku 1761. Po śnieżnej zimie wody jeziora Wy
szanowskiego i Bukowieckiego tak przybra
ły , że przerwały tamę w Borowym Młynie. 
Zanim przystąpiono do naprawy, wody jezio
ra spłynęły Paklicą, zalewając nizinne okolice 
Międzyrzecza. Wartki nurt wody zabrał po 
drodze kilka drewnianych stodół, a drewno z 
tych budynków utworzyło przy moście zam
kowym w Międzyrzeczu olbrzymią tamę, któ
ra uniemożliwiła szybki spływ wody Obrą. 

W oda zalała prawie 
całe miasto i docho
dziła do rynku. Młyn 
w Skokach przetrwał 
II wojnę światową. W 
roku 1945 uruchomił 
go repatriant]. Łęcki. 
Później czynny był do 
1990 roku. W latach 
1960-1990 był wła

snoscią Gminnej 
Spółdzielni w Mię
dzyrzeczu, która go 
sprzedała prywatne
mu właścicielowi. Bu
dynek dawnego mły
na stoi do dziś. Przy
puszczalnie pochodzi 
zXIXwieku. 

Młyn w Skokach- budownictwo XIX w. 

Zapis lustracji z XVI wieku informuje, że po
siadał 2 koła korzeczne, przy młynie jest piła 
do tarcia drzewa na potrzeby zamku. W roku 
154 7 Król nadaje Andrzejowi Kynastowi młyn 
Królewski wraz z zapisem 100 grzywien na 
wspomnianym młynie. Zapis z roku 1564-65 
informuje, że młyn daje dla zamku lO mald, 4 
ćwiertnie pszenicy, młynarz winien wykarmić 
8 wieprzy lub dać 16 florenów. Lustracja z lat 
1628-32 informuje, że młyn Borowy został 
przywilejem królewskim nadany Pawłowi Hof
fmanowi 19 października 1628 roku, który zce
dował go zawodowemu młynarzowi Snarcowi. 
Młyny Miejski i Borowy przynosiły starostwu 
co roku dochodu liczonego w pieniądzach 736 
florenów. 

Młyn wodny w Kuź
niku- Kupfermuhle-Miedziany Młyn. 

Młyn w Kuźniku leży 3 km na południowy 
wschód od Międzyrzecza. Powstał w roku 
1565 na miejscu płytkiego stawu, którego 
wody odprowadzano 
przekopanym kana
łem do Paklicy. Młyn 
należał do zamku. 
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Młyn wodny na rzece Obrze w Gorzycy. 
Młyn w Gorzycy został zbudowany na od

nodze rzeki Obry-w starorzeczu- dawnym 
korycie rzeki. Na rzece Qbrze pobudowano 
jaz, który spiętrzył wody rzeki i skierował 
część wody do starorzecza gdzie pobudowa
no młyn. Przy jazie zbudowano most przez 
Obrę, przez który wiodła droga do młyna. 

Młyn zbudowano przypuszczalnie w XV 
wieku Pierwszy zapis o istnieniu młyna pocho
dzi z roku 1462 ,,Jakub Ogonka sprzedał 
czwartą część wsi młyna, bory, łąk i barci nie
jakiemu Konopce z Bukowca". W zapisie z 
roku 1846 wymienia się właściciela Gorzycy 
Konstantego Kalckreutha. 
Majątek składał się z młyna oraz folwarku 

Małego i Głębokiego. W roku 1936 młyn był 
jeszcze czynny. Wspomina o tym przewodnik 
turystyczny "Wandernugem urn Mezeritz". 

Po 1945 roku popadł w ruinę i został roze
brany. Dziś można oglądać resztkijazu na rze
ce O brze i części młyna między innymi: 2 koła 
młyńskie- kamienie leżące na zaroślach obok 
rzeki Obry. 

Młyny wodne w Pieskach. 
Wieś Pieski oddalona jest o lO km na za

chód od Międzyrzecza. W przeszłości wieś po
siadała młyn wodny, który był pobudowany na 
strudze Jeziornej 500 m na południe od wsi. 
Jazem spiętrzono wody rzeczki tworząc obok 
niewielki staw. 

Po raz pierwszy młyn został wymieniony 
w roku 1447 w procesie o spadek. Ponownie 
wymieniony jest w 1502 roku- Jan Pieskow
ski zapisuje żonie Klarze po 12 grzywien po
sagu i wiana na l swych części po rodzicach 
w Pieskach; cały dwór; l roli, które uprawia 
jako folwark; l młyna wodnego w Pieskach i 
stawu należącego do tego młyna. 

W roku 1580 słownik geograficzny wymie
nia młyn o jednym kole przy wyliczeniu po
datku od dziedzicaJana Herstapskiego. WXIX 
wieku na mapach Gillyego i Perthesa zazna-

Wsie należące do starostwa były zmuszone 
do korzystania z usług młyna Borowego oraz 
do pewnych świadczeń na rzecz młyna. Do
kument lustracyjny z roku 1628-32 wymienia 
wsie i ich obowiązki "W tymże to młynie wsie 
do starostwa międzyrzeckiego należące jako 
- Rogoziniec, Nietoperek, Żółwin, Kęsica me
leć powinny, czego pan starosta abo namiest
nikjego doglądnąć powinien, a to dla intraty ż 
tego młyna zmniejszenia". Dalej na rzecz mły
na "Robót żadnych ani zaciągów nie powinni, 
okram kiedy się grobla u Borowego Młyna 
zerwie, albo napraw potrzebuje, tedy oni po
wóz albo nawóz czynić i tamować powinni". 

Lustracja starostwa 
z 1628-32 roku infor
muje, że młyn dzierża
wił od 1603 roku Mar
cin Gotfald, który od
najął zawodowemu 
młynarzowi Janowi 
Rautanbergowi. Młyn 
od początku posiadał 
urządzenia do spil
śniania płótna- posia
dał jedno koło faluszo
we. W okresie mię
dzywojennym Mie
dziany Młyn należał 
do rodziny Bredema

Budynek młyna wodnego w Kuźniku - stan z 2002r. 

Kronikarz Zechert opisuje wydarzenie, któ
re doprowadziło do zerwania tamy w Boro
wym Młynie i powodzi wokół Międzyrzecza. 
Miało to miejsce l marca w niedzielę, o 6 rano 

nów. Przetrwał II wojnę światową w stanie nie 
naruszonym i został uruchomiony przez pol
skich osadników już w 1945 roku. Pierwszym 
młynarzem był osadnik Karwacki, następny
mi byli: Żukiel i Radny. Młyn funkcjonował 
około 15lat. Dziś po młynie pozostał budynek 
przypuszczalnie z początków XIX wieku. Urzą
dzenia młyńskie uległy zniszczeniu i zostały 
rozegrane. W Kuźniku na Paklicy w 1990 roku 
zbudowano małą elektrownię wodną. 

czone są w Pieskach dwa młyny wodne. Je
den na Strudze Jeziornej, drugi tzw. Fiasko
wy Młyn na potoku., dopływie Jeziornej 1,5 km 
na południe od Piesek. 

Przypuszczalnie młyny przestały być uży
teczne na końcu XIX wieku. 

Dziś po młynie w Pieskach pozostały nikłe 
ślady w postaci kamiennej murowanej skarpy 
przy rzece Jeziornej . 

Opracował: Stefan Cyraniak 
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Moje kłopoty z pracą zaczęły się od czasu kie
dy niejaki Jerzy Buzek z grupą zaprzyjaźnionych 
kolegów z AWS i UW wpadli na pomysł uzdro
wienia chorej służby zdrowia. Oczywiście kiero
wani dobrem nas wszystkich wprowadzili obok 
innych, reformę służby zdrowia, która jak się 
okazało delikatnie mówiąc nie do końca była 
przemyślana . Głównym motorem tej "odnowy" 
były masowe zwolnienia, które dotknęły także 
mnie, pracownika pogotowia ratunkowego. Dy
rektor w sposób kulturalny podziękował mi za 
współpracę, tłumacząc swoją decyzje względami 

redukcji etatów itd. Zresztą cała ta sprawa to te
mat na osobny artykuł. Lecz do brzegu jak ma
wiał mój kolega imiennik. Nie będę tu opi sywał 

mojej kariery zawodowej bo nic to nie wnosi. W 
końcu zostałem , lub stałem się bezrobotnym. 
Przy tej okazji zawsze starałem się być w jakimś 
stopniu aktywnym np. szukałem pracy, zrobi
łem dwa kursy. 

N a początku sierpnia jak co miesiąc poszedłem 
zorientować się czy nie ma jakiejś oferty pracy i 
podpisać się na liście. Zawsze przeglądam ofer
ty pracy zagranicznej, wisiała tam oferta mie
sięcznego kontraktu na zbiór winogron w Hisz
panii. Zorientowałem się o co chodzi. Była to ofer
ta Wojewódzkiego Urzędu Pracy z Zielonej Gó
rze dla Międzyrzecza przypadło 30 miejsc. Je
stem człowiekiem aktywnym lubią
cym wyzwania, więc zapisałem się 
na listę Gako pierwszy). Poinformo
wano mnie, że zostanę powiadomio
ny telefonicznie o terminie rozmo
wy kwalifikacyjnej z pracodawcami 
w Zielonej Górze. Po przyjeździe na 
rozmowy z początku myślałem, że 
to jakaś ewakuacja urzędu połączo
na z zamieszkami etnicznymi, taki 
tam panowała bałagan organizacyj
ny. Razem z kolegą jakoś się prze
biliśmy do stolika, gdzie siedział 
jakiś starszy mężczyzna z młoda 
dziewczyną trzymającą rozmówki w 
ręku. Zapytano mnie o wiek, stan 
cywilny, czy już pracowałem za gra
nicą, na które pytanie odpowiedzia
łem . - Zależy w jakim kraju? Już 
mnie nie pytano dalej o pracę, ale 
zadano mi pytanie (zresztą wszyst
kim). -Czy mam kłopoty z alkoholem? Na po
czątku nie wiedziałem o co pytają, bo w Polsce 
już od lat nie ma problemów z zakupem alkoho
lu . Ale tłumaczka sprostowała pytanie starego 
Hiszpana. - Czy nadużywa Pan alkoholu? No tak 
jak wszyscy, trochę więcej, trochę mniej. Co to 
za pytanie? Pomyślałem. Odpowiedziałem, że nie 
mam żadnych kłopotów z alkoholem. 

Podpisałem umowę nie wiedzieć czemu tylko 
w języku hiszpańskim.]akiejś młodej dziewczy
nie pracownicy WUP, zadałem pośpiesznie parę 
pytań związanych z wyjazdem . Znała parę zdań 
na pamięć, więc dowiedziałem się, że: wyjazd 
będzie 4 września - był 5, praca koło Toledo -
bliżej było do Madrytu, 8 godziny system pracy 
- pracowaliśmy po 8 - 11 godzin w akordzie, 30 
dni pracy- wypracowaliśmy 33, przyjadą po nas 
autokary z Polski i cena biletu będzie 85 -nikt 
po nas nie przyjechał, a nawet nie zapytał i za 
bilety powrotne zapłaciliśmy od 125 do 140 . 
Najważniejsza sprawa to; że powiedziano mi o 
opłacie 150 PLN przed wyjazdem jakiejś przed
płaty na poczet powrotu. Za dojazd do Hiszpanii 
zapłacili pracodawcy. Wszystkie informacjejakie 
uzyskałem w "wojewódzkim" były szczytem igno
rancji i totalnym brakiem kompetencji osób tam 
zatrudnionych. Jeszcze przed wyjściem z tego 
"kipiszu" zapytałem faceta z bródką, nieudolnie 
kierującym akcją, o wzór umowy po Polsku . 
Gdzieś znikł i przyniósł mi z kserowane tłuma
czenie. 

Mieliśmy wyjeżdżać 4 września w poniedzia
łek i cały czas czekałem na telefon , który był 
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Przed wyjazdem do pracy za granicą w mediach i w rozmowach osobistych 
wiele słyszałem o włoskich obozach pracy itp., ale nie spodziewałem się, że w 
miejscu do którego pojadę poznam nowe określenie związane z pracą na saksach 
... "Kolonia Kama". Bo tak wszyscy, którzy pracowali razem ze mną w Qintanar 
Dela Orden w Hiszpanii nazwali to miejsce. 

dopiero rano w poniedziałek z informacją, że 
wyjazd jest przesunięty o dzień, na 23 godzinę 
we wtorek. Zapytałem jeszcze co zabrać itd. na 
przykład czy będą potrzebne buty gumowe i 
płaszcz przeciwdeszczowy. Dziewczęcy głos od
powiedział, że to Hiszpania i na pewno nie trze
ba zabierać takich rzeczy. Oczywiście uczorly 
doświadczeniem takowe ogumienie spakowa
łem. W konsekwencji, gdy padało czy było wil
gotnie na 36 osób tylko ja i jeszcze jedna osoba 
mieliśmy odpowiednie buty, które w tych warun
kach są podstawą wygody w pracy. Naturalnie 
hiszpańskiemu pracodawcy nie przyszłoby do 
głowy zaopatrzenie pracowników w odzież 

ochronną. Zresztą wszystko na co można było 
liczyć od pracodawcy to sekator do ciecia wino
gron. Przepraszam przywiózł jeszcze na pole 3 
czapki. 

Po sprawdzeniu listy obecności i po zainkaso
waniu 150 PLN (do dziś nie wiem za co), dwoma 
autokarami z ponad dwugodzinnym opóźnieniem 
wyruszyliśmy. Warto zaznaczyć przy okazji, że 
wielu ludzi, którzy wpisali się na listy w ogóle 
nie pojechało na rozmowy i byli też tacy, którzy 
pomimo podpisania umowy nie pojawili się w 
autokarach. Naturalnie ich macierzyste Urzędy 
Pracy o tym nie wiedzą i tego nie sprawdzają. O 
tyle mnie to mierzi, że znam osobiście wiele osób, 
które chętnie pojechałyby na taki kontrakt. W 
Lyonie przekazano nas hiszpańskim przewoźni
kom, którzy wieźli nas w nieznane i nawet nie 
było możliwości zapytania gdzie jesteśmy, ponie
waż nie było żadnego tłumacza czy kogoś, kto 
zna hiszpański. Po 36 godzinach jazdy wylądo
waliśmy w Qintanar Dela Orden tam nas podzie
lono według pracodawców w grupy po 2 - 16 
osób. Ja nie musiałem wysiadać bo jechałem w 
największej grupie 36 osób do największej finki 
(gospodarstwa) w okolicy. Zakwaterowano nas 
w byłych boksach po koniach przystosowanych 
do zamieszkania, po 4 osoby na pokój (boks). 
Kuchnią okazała się wiata pod którą były umiesz
czone 2 stare kuchenki. W innym pomieszcze
niu pracowały 3 lodówki, pamiętające jeszcze 
generała Franko. Na wyposażenie kuchni skła
dały się jeszcze 3 garnki 30 litrowe i patelnia na 
jajecznice ze 100 jaj. Ubikacja i łazienka była w 

osobnym budynku, gdzie wężami doprowadza
no wodę. Ciepła woda była, lecz wystarczało jej 
co dzień dla 6 - 15 osób w zależności, czy ktoś 
prał, czy nie. Do najbliższej miejscowości było 
10 km. Do miasta można było się zabrać Gak ktoś 
się dopchał) busikiem, wykonującym przeważ
nie jeden kurs po pracy. 

Nasz hiszpański szef przywiózł ze sobą tłuma
cza i określił zasady naszej dalszej pracy, właści
wie dał nam wybór. Czy chcemy pracować zgod
nie z umową, czy w systemie akordu? Ten wy
bór był oczywiście fikcją, bo w praktyce mieli
śmy pracować w akordzie zbiorowym. Wszyst
ko co było na przyczepach dzielone było na 

wszystkich. Wprowadził jeszcze 
jedno nowatorstwo, że na polu 
rządzimy się sami i jak uznamy, 
że ktoś źle pracuje lub po prostu 
go nie lubimy, to mamy go wska
zać do wyjazdu . Wszystkim za
pachniało demokracją itd. stało 
się inaczej, zgodnie z moim prze
czuciem zapanowała "Złota wol-

. ność szlachecka". 
Okazało się, że większość nie 

miała pojęcia o pracach w polu i do 
tego w takim klimacie. Część osób 
pomimo rozmów kwalifikacyjnych 
to zwyczajni alkoholicy, którzy pili 
nawet na polu podczas przerw. 
Powodowało to w sposób oczywi
sty spadek ich wydajności. Hiszpa
nie pomimo, że wiedzieli co się 
dzieje nie interweniowali. Pracowa
liśmy po 8 - 11 godzin , czasem w 

morderczym słońcu, do picia serwowano nam 
brudną wodę deszczową z plastykowych bania
ków. Zdarzały się przypadki przegrzań słonecz
nych lub schodzenia z pola w trakcie pracy z róż

nych powodów zdrowotnych. Ciężkie warunki 
połączone ze złymi warunkami mieszkalnymi 
spowodowały, że do końca pozostało 26 osób z 
czego tylko 17 było każdego dnia w pracy. Jak 
ktoś nie chciał iść do pracy to po prostu nie szedł. 
To następna rzecz, której nie rozumiałem . Jak 
można nie iść do pracy bez konkretnego powo
du? Na opisanie wszystkiego co tam się działo 
nie starczyłoby miejsca. 

Opisałem tu tylko własne przeżycia , ale do tej 
okolicy wyjechało kilkaset ludzi i wiem, że nie
którzy mieli jeszcze gorzej . Uważam, że organi
zowanie tego typu wyjazdów bez wcześniejsze
go sprawdzenia miejsc do których się wysyła lu
dzi, to skandal. Skandalem jest sposób organizo
wania takich wyjazdów. Bo to, że ktoś jest bezro
botny nie powoduje tego, że można go wysłać 
byle gdzie i byle jak, aby w statystyce zapisać 
kolejną liczbę spadku bezrobocia w Polsce. To 
wszystko jeszcze bardziej mnie utwierdziło w 
przekonaniu, abym wystartował w wyborach sa
morządowych do Rady Miasta. Aby między in
nymi bronić praw międzyrzeckich bezrobotnych. 

Andrzej Chmielewski 
Fot. Remigiusz Ziarkowski 

Ps. PUP w Międzyrzeczu tylko pośredn iczył w 
naborze ludzi i nie miał żadnego wpływu na orga
nizacje tych wyjazdów. 
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Jesienne inwestycje w gminie U~ ,. 
W Bobowieku zakończono niedawno l 

etap prac przy budowie dróg osiedlowych 
i chodników na ulicach Świerkowej, Jodło
wej i Sosnowej (na zdj.). Firma "BRUKBET" 
- Ryszard Winnicki z Międzyrzecza wyko
nała z kostki polbrukowej 2.200 m2 na
wierzchni drogi i 1.770 m2 chodnika. 

W ciągu ostatnich kilku tygodni zmieni
ła się również nawierzchnia drogi dojazdo
wej, placu przed kaplicą oraz alejki na 
cmentarzu komunalnym w Międzyrzeczu 
(na zdj.). Nawierzchnia placu została wy
konana z szarego polbruku, a na jego 
obrzeżach zaplanowano skwer i ławeczki. 
W międzyczasie zostanie wybudowane też 
oświetlenie przy ścieżce do cmentarza. 

Zakończyła się już budowa sieci wodo
ciągowej z Kaławy do Szumiącej. W su
mie wybudowano prawie 4,7 km wodocią
gu dosyłowego i ponad 1 ,6 km sieci wodo
ciągowo-rozdzielczej. Prace trwały od maja 
do paździerńika . W Kalawie z kolei powsta
ła droga i 27 miejsc parkingowych. 

W Międzyrzeczu wyremontowano 
chodniki przy ul. Chopina, Lipce, i kolejny 
odcinek przy ul. Wojska Polskiego. Na osie
dlu Kasztelańskim wymieniono nawierzch
nię drogi łączącej ul. Zamoyskiego z ul. 
Pi ęciu Świętych Braci Międzyrzeckich, 
gdzie zniszczone betonowe płyty zastąpił 
asfalt, oraz wyremontowano chodnik przy 
ul. Zamoyskiego. O nowy oddział wzboga
ciło się Przedszkole nr 6. Powstal on w 
miejscu byłego mieszkania funkcyjnego 
znajdującego się w tym samym budynku. 
Pomieszczenie zostało gruntownie wyre
montowane przez Gminę. 

W październiku rozpoczęła się moder
nizacja drogi osiedlowej i chodników przy 
blokach mieszkalnych w Obrzycach. Firma 
PPHU "Niewiadomski" z Międzyrzecza 
wymieni zniszczone betonowe płyty na 
kostkę polbrukową i przebuduje chodniki. 
W sumie remont obejmie ponad 1.600 m2 

drogi i 412 m2 chodnika. Prace powinny za
kończyć się w polowie listopada. 

Niedawno ruszyła też budowa boiska 
wielofunkcyjnego wraz z ogrodzeniem przy 
Szkole Podstawowej nr 3. Będzie to pierw
sze w gminie boisko ze sztuczną na
wierzchnią. Jego parametry i wyposażenie 
umożliwią młodzieży uprawianie m.in. ta
kich dyscyplin jak koszykówka, tenis ziem
ny czy siatkówka. Roboty budowlane po
trwają do końca listopada. 

W tym roku powstanie jeszcze parking 
na 26 miejsc postojowych przy skrzyżowa
niu ulic Marcinkowskiego i Konstytucji 3 
Maja oraz chodniki w Kalsku i Wysokiej. 
Obecnie trwają procedury przetargowe 
związane z tymi inwestycjami. 

Międzyrzecz znów pierwszy! 
W najnowszym rankingu tygodnika sa

morządowego WSPÓLNOTA- "Najwięk
si inwestorzy samorządowi", Międzyrzecz 

zajął pierwsze miejsce wśród 379 miast po
wiatowych. Ranking przeprowadzono pod 
kątem nakładów na inwestycje realizowa
ne przez gminy w latach 2003 - 2005. 

Włodarze zwycięskich samorządów 
otrzymali statuetki Kazimierza Wielkiego i 
dyplomy podczas uroczystej gali w Sali 
Koncertowej Palacu Kultury. Gala była 
zwieńczeniem IV Samorządowego Forum 
Kapitału i Finansów, odbywającego się w 
Warszawie w dniach 1 O - 11 październi

ka.Burmistrz Tadeusz Dubicki odebrał 
przyznaną Międzyrzeczowi nagrodę z rąk 
prezesa zarządu Banku Ochrony Środowi
ska S.A. Jerzego Witolda Piotrowicza. 

Plac budowy w centrum miasta 
W polowie października firma INSTAL

KO z Międzyrzecza rozpoczęła moderni
zację jednej z głównych ulic Międzyrzecza 
- 30 Stycznia. Remont obejmie nawierzch
nię , chodniki oraz trzy parkingi na odcinku 
od głównego skrzyżowania aż do placu 
Powstańców Wlkp. Czas trwania prac bę
dzie zależał w dużej mierze od warunków 
atmosferycznych. Zmotoryzowani między
rzeczanie powinni też liczyć się z utrudnie
niami w ruchu. 

Ruszył Międzyrzecki 
Park Przemysłowy 

Zaledwie miesiąc po oddaniu do użyt

ku obwodnicy miasta, byliśmy świadkami 
kolejnego otwarcia - 23 września ruszył 
Międzyrzecki Park Przemysłowy . W tym 
bodaj najważniejszym wydarzeniu gospo-

darczym ostatnich kilku lat wzięli udział in
westorzy, zaproszeni goście i międzyrze
czanie. Impreza rozpoczęła się prezentacją 
wszystkich sześciu firm , które zakupiły 
dzi ałki na terenie MPP, i odczytaniem Ak
tów Erekcyjnych. Plac budowy poświęcił 
ksiądz Marek Walczak, a przedstawiciele 
władz wojewódzkich, samorządowych i 
Kostrzyńsko-Słubickiej Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej dokonali symbolicznego 
przecięcia wstęgi. Kolejnym punktem uro
czystości było wmurowanie odczytanych 
Aktów Erekcyjnych pod przyszle firmy. Tu 
za kielnię chwycili inwestorzy i burmistrz 
Tadeusz Dubicki. Po części oficjalnej za
pełnił się namiot ze stoiskami poszczegól
nych firm. Międzyrzeczanie mogli osobiście 
zapoznać się z profilem ich działalności i 

otrzymać informacje na temat planowane
go zatrudnienia. W międzyczasie na sce
nie prezentowali się miejscowi artyści , a 
punkty gastronomiczne serwowały gro
chówkę i żurek. Dla dzieci przewidziano 
wesołe miasteczko i kramy z zabawkami. 
Jako gwiazda wieczoru wystąpił zespól 
światowej sławy- Bad Boys Blue. 

W ten sposób sąsiadujący z obwodnicą 
park przemysłowy przybrał dla wielu mię
dzyrzeczan postać materialną. Spotkanie 
z inwestorami na terenie MPP zorganizo
wane zostało dla przybliżenia mieszkań
com miasta jego przeznaczenia i funkcji. 
Na 50 hektarach parku swoje obiekty bu
duje sześć firm, które docelowo utworzą kil
kaset nowych miejsc pracy. Sukces przed
sięwzięcia sprawił, że w najbliższych pla
nach jest już rozszerzenie międzyrzeckiej 
strefy przemysłowej o kolejne 60 hektarów. 

Zamek w remoncie 
Od kilku tygodni pracownicy Zakładu 

Remontowo-Budowlanego "Gorbacz" z 

Zielonej Góry remontują międzyrzecki za
mek. Jest to już 11 etap prac konserwator
skich. Pierwszy przeprowadzono w ubie
głym roku. Teraz remont obejmie m.in. re
nesansową piwnicę, bramę wejściową oraz 
koronę murów. 

Prace są finansowane z kilku źródeł: 80 
tys. zł wyłożyło Ministerstwo Kultury i Dzie
dzictwa Narodowego, 50 tys. zł starostwo 
powiatu międzyrzeckiego i 52 tys. zł gmi
na Międzyrzecz. 

Dar dla szpitala 
Oddział intensywnej opieki medycznej 

szpitala w Międzyrzeczu otrzymał nowy 

respirator. Sprzęt kosztowal ponad 70 tys. 
zł i został w calości sfinansowany ze środ
ków Gminy. Dar trafil na OlOM kilka tygo
dni temu i będzie służył dla ratowania życia. 
Nie jest to pierwszy taki zakup. W ubiegłym 
roku dzięki Gminie szpital otrzymał ambu
lans. 

Noclegownia już czynna 
Po letniej przerwie działa znów w Mię

dzyrzeczu noclegownia dla bezdomnych. 
Placówkę otwarto 2 października. Jest 
czynna w godzinach od 16:00 do 9:00 i 
może przyjąć jednorazowo na nocleg oko
lo 20 osób. Ciągłą pieczę nad noclegow
nią i jego mieszkańcam i sprawuje czworo 
pracowników socjalnych. 

Placówka powstała przed rokiem, w 
budynku wydzierżawionym od PKP Ener
getyka i następnie gruntownie wyremon
towanym. Zarządza nią międzyrzecki Ośro
dek Pornocy Społecznej, realizując w ten 
sposób jedno z zadań gminy, jakim jest 
łagodzenie problemu bezdomności. 
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Wystawa w ratuszu · 
W ostatnim tygodniu września można 

było oglądać wystawę "Zesłani na Sybir -
Golgota Wschodu", rzygotowaną przez 

kolo Związku Sybiraków w Międzyrzeczu i 
Urząd Miejski. Podczas otwarcia wystawy 
burmistrz Tadeusz Dubicki i prezes kola 
Jan Antonowicz wręczyli Stanisławie Póź
niak, Stanisławie Belce, Franciszkowi Ko
łodziejskiemu i Stanisławowi Polakowi 
Krzyże Zesłańców Sybiru, a młodzież z 
T echnikurn Rolniczego im. Zesłańców Sy
biru w Bobowieku przedstawiła krótki pro
gram artystyczny.Ekspozycja mieściła się 
w sali ślubów międzyrzeckiego ratusza. 
Adresatem wystawy była przede wszyst
kim młodzież szkolna. 

"Sztuka i piękno 
źródłem aktywności" 

Pod tym hasłem w dniach 9- 14 paź
dziernika obchodzony był VIII Lubuski Ty
dzień Seniora. Honorowy patronat nad 
imprezą objął marszalek województwa lu
buskiego Andrzej Bocheński. W Międzyrze
czu święto zainaugurowała wystawa prac 
plastycznych i fotograficznych międzyrzec
kich seniorów, którą można było oglądać 
.do końca miesiąca w Bibliotece Miejskiej. 
W ramach obchodów odbył się również 
m.in. Międzyrzecki Wieczór z Poezją i Mu
zyką oraz wieczorek autorski fraszkopisa
rza Jana Grossa. 

Celem Tygodnia jest rozpowszechnia
nie aktywności kulturalnej wśród seniorów. 

Z ekologią za pan brat 
Przedszkolaki, uczniowie ze szkól pod

stawowych, gimnazjaliści i młodzież ze 
szkól ponadgimnazjalnych -to uczestnicy 
szóstej już edycji Święta Obry, które odby
ło się 6 października na Podzamczu. Im
prezę zainaugurowali najmlodsi , biorąc 
udział w konkursach, grach i zabawach. 

Starsi przedstawili przygotowane przez sie
bie scenki o tematyce ekologicznej, piosen
ki i układy choreograficzne. 

Tuż obok sceny można było zwiedzić 
stoisko Ligi Ochrony Przyrody z Gimnazjum 
nr 1 w Międzyrzeczu , Rezerwatu "Nietope
rek" i PTTK, czy obejrzeć Obrę na wysta
wie fotografii. Podczas święta podsumowa
no również tegoroczną akcję "Sprzątanie 
świata" . Organizatorem imprezy jest M ię
dzyrzecki Ośrodek Kultury przy wspól· 
udziale Urzędu Miejskiego. 

Joanna Maciejewicz 
rzecznik prasowy 
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Międzyrzecz, dn. 06.10.2006r. KURIER MIĘDITRZECKI S.C. 
Pan Burmistrz 
Miasta i Gminy 
Międzyrzecz MOK/114/06 

Os. Centrum 8 
66-300 Międzyrzecz 

Międzyrzecz, 17.10.06 r. 

Proszę o udzielenie, w celu publikacji na łamach "Kuriera Mię- W nawiązaniu do Państwa pisma z dnia 6.10.2006 r., skierowanego do 
Pana Burmistrza Międzyrzecza w sprawie udzielenia informacji o cenach 
zespołów muzycznych podczas imprez plenerowych w miesiącu sierpniu 
i wrześniu, uprzejmie informuję, iż organizacja imprez artystycznych w 
mieście i gminie jest w gestii Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury, który 
tym samym został zobligowany do udzielenia odpowiedzi w powyższej 
sprawie. 

dzyrzeckiego", informacji na temat kosztów organizacji imprez: 

1. Pożegnanie Wakacji- 27.08 br. 

2. Biesiada Średniowieczna- 09.09 br. 

3. Pożegnanie Lata- 16.09 br. 

4. Otwarcie Parku Przemysłowego - 23.09 br. 
Uprzejmie informuję, iż ceny koncertów zespołów są zawsze negocjo

wane i z chwila podpisania umowy chronione klauzulą "treść niniejszej 
umowy jest poufna i nie może być ujawniona i wykorzystywana przez oso
by trzecie", dlatego koszty zespołów muzycznych występujących w dniach: 
27.08., 9.09.,16.09.,23.09, 6.10. br. podaję globalnie- tj. 73.080,- zł., a koszty 
ogni sztucznych na dwóch imprezach- 6.020,- zł. 

5. Święto Obry- 06.10 br. 

Proszę o osobne wyodrębnienie cen występów zespołów mu
zycznych oraz fajerwerków. Jednocześnie nadmieniam, iż impreza ŚwiętoObryw dniu 6.10.br była 

całkowicie sponsorowana przez Firmy: ALTVATER SULO Polska Sp. z. 
o.o. , INSTALKO p. Roman Strzelczyk i Firmę OGRÓD. Na odpowiedź oczekuję do 20.10.2006 roku. 

Redaktor N a czelna 
Anna Kuźmińska - Świder 

Do wiadomości: 
l. Urząd Miejski w Międzyrzeczu 

Międzvrzecki Rejon Umocniony 
w sądzie - fakty i mitv 

MRU przez Pana ]. Kusia. Aktualnie jego zadłu
żenie wobec Gminy wynosi 270.000,00 zł. 

Gmina podtrzymuje swoje twierdzenia, iż w 
ramach postępowania sądowego ukierunkowane
go na wyegzekwowanie przez pana J. Kusia zale
głych należności czynszowych, mnoży on zbęd
ne wnioski procesowe. Przykładem może być 
powołanie przez Pana ]. Kusia kilkunastu świad
ków - większość z nich nie ma nic wspólnego z 
okolicznością na udowodnienie której zostali po
wołani. Nielogicznym jest natomiast stwierdze
nie, iż poprzez różnego rodzaju triki, Gmina dąży 
do przedłużenia procesu. Trzeba ponownie pod
kreślić, iż przedmiotem postępowania jest należ
ność Gminy, którą chce ona jak najszybciej wy
egzekwować. W interesie Gminy jest zatem jak 
najszybsze uzyskanie wyroku. 

W nawiązaniu do ostatniej publikacji Pana jarosława Kusia w sprawie sporu o Między
rzecki Rejon Umocniony konieczne jest wyjaśnienie kilku kwestii. 

Prawdą jest, że Gmina w dniu 17 marca 2002 r. 
odzyskała obiekty Międzyrzeckiego Rejonu 
Umocnionego. Spór o ich odzyskanie od Spółki 
Pro N atu re toczył się od 2000 r. Ponieważ umo
wa dzierżawy obiektów MRU wygasła, a dodat
kowo Spółka nie prowadziła tam działalności go
spodarczej, uznano że dotychczasowy dzierżaw
ca zrezygnował z użytkowania tego terenu. W celu 
zabezpieczenia mienia i uniknięcia dalszej jego 
dewastacji , Gmina ponownie objęła w posiadanie 
obiekty MRU. Umożliwiło to już w maju 2003 r. 
przekazanie bunkrów kolejnemu dzierżawcy, tj. 
Panu]. Kusiowi. Legalność powyższych działań 
Gminy nie została podważona późniejszymi po
stanowieniami sądu. 

Prawclą jest również, że Gmina zachowując cią
głość koncepcji gospodarowania MRU, zadecy
dowała o przekazaniu go w dzierżawę dla kolej
nego podmiotu. Już w 2000 r. ówczesny Zarząd 
Gminy rozstrzygnął przetarg na dzierżawę tych 
obiektów po odzyskaniu ich od Spółki Pro Natu
re. Zawarcie tej umowy nie doszło do skutku, gdyż 
przejęcie bunkrów przez Gminę nastąpiło dopie
ro w marcu 2003 r. 

Nieprawdą natomiastjest twierdzenie, że Gmi
na nie udzieliła wsparcia finansowego Panu Jaro
sławowi Kusiowi przed objęciem MRU. Pan Kuś 
w swoim artykule pominął istotne postanowienia 
zawartej z Gminą umowy. Zgodnie z jej treścią, 
należny Gminie czynsz za rok 2003, wynosił 
106.000,00 zł. Gmina, uznając konieczność ponie
sienia niezbędnych nakładów na wznowienie ru
chu turystycznego po dwuletnim okresie za
mknięcia obiektu, obniżyła opłatę dzierżawną o 
50%, tj. o kwotę 53.000,00 zł. Srodki te miały być 
przeznaczone na koszty prac porządkowo-remon
towych. Pozostała do zapłaty kwota 53.000,00 zł, 
stanowiła całkowity czynsz za rok 2003, należny 
Gminie. Środki te, z uwagi na brak wpłat przez 
Pana Kusia zostały prawomocnym wyrokiem 
Sądu zasądzone na rzecz Gminy. 

Przedłożone przez Pana Kusia kosztorysy ro
bót na kwotę 210.000,00 zł zostały zweryfikowa
ne przez niezależnego biegłego, który tylko w 

niewielkiej części uznał ich zgodność ze stanem 
faktycznym. 

Nieprawdą również jest twierdzenie jakoby 
Gmina poniosła koszty egzekucji wynoszące 
22.000,00 zł. Gmina nigdy nie uregulowała na 
rzecz komornika takiej kwoty. Niezgodne ze sta
nem faktycznym jest także podana w publikacji 
wysokość wynagrodzenia pełnomocnika Gminy. 

Kolejną manipulacją informacjami są wywody 
Pana ]. Kusia dotyczące uzasadnienia Sądu w 
sprawie pierwszego rozwiązania umowy przez 
Gminę. Sąd Apelacyjny w Szczecinie w uzasad
nieniu wskazał bowiem, iż Pan ]. Kuś dopuścił 
się naruszenia umowynajmu poprzez nieubezpie
czenie obiektów MRU. Po tym wyroku, ze wzglę
du na fakt, iż Pan]. Kuś od początku najmu, czyli 
od 2003 r. nie uregulował należnego czynszu, 
Gmina ponownie rozwiązała umowę. W świetle 
powyższych faktów, prawdą niestety jest stwier
dzenie, że dzierżawca uchylał się od płacenia 
czynszu. Dotyczyło to nie tylko 2003 r. ale rów
nież całego pozostałego okresu użytkowania 

* * * 
Toczące się postępowanie z pewnością można 

by zakończyć. Nie jest prawdą, że to z winy Gmi
ny dotychczasowe próby zakończyły się fiaskiem. 

Urzędnicy Gminy próbowali dojść do porozu
mienia z Panem ]. Kusiem, celem zakończenia 
procesów sądowych. Gotowi byli do wypracowa
nia kompromisowego rozwiązania . Niestety, Pan 
]. Kuś składając deklaracje o podjęciu kompro
misu żądał cofnięcia wszystkich roszczeń Gmi
ny. Sam natomiast ze swoich żądań ustępować 
nie chciał. 

Urząd Miejski w Międzyrzeczu 

Rusza odbudowa Domu Kultury 
Po dlugich oczekiwaniach Gmina może przystąpić do odbudowy Domu Kultury. Umożliwila to decyzja powiatowego 

inspektora nadzoru budowlanego w Międzyrzeczu z dnia 13 października br. zezwalająca na "uporządkowanie i za
bezpieczenie obiektu", polegające m.in. na: 

- " usunięciu gruzu oraz innych pozostalości po katastrofie", 
- "wykonaniu zabezpieczenia obiektu przed dalszą degradacją spowodowaną czynnikami atmosferycznymi". 
Decyzję tę Gminaotrzymalaw dniu 16 października br. Wcześniej, tj. 19 maja 2006 r., PINB w Międzyrzeczu nakazal 

wylączenie calego obiektu z użytkowania , a dopiero 29 sierpnia 2006 r. zobowiązal Gminę do wykonania ekspertyzy 
technicznej, udostępniając w tym celu obiekt po katastrofie budowlanej. Rodzi się więc pytanie, dlaczego PINB zwlekal z 
decyzją o wykonaniu ekspertyzy technicznej ponad trzy miesiące, skoro Prokuratura Rejonowa w Międzyrzeczu zakoń · 
czyla czynności związane z oględzinami obiektu przez bieglego w dniu 17 maja 2006 r.? 

Z calą pewnością za nietrafny należy uznać pogląd wyrażony w uzasadnieniu do cytowanej wyżej decyzji z dnia 29 
sierpnia 2006 r., że PINB oczekiwal m.in. na wnioski bieglego, który sporządza! opinię na zlecenie Prokuratury, gdyż 
opinia ta dotyczyla prawno-karnych aspektów sprawy, a nie technicznych możliwości odbudowy obiektu, co stanowi 
przedmiot dzialania PINB. 

Gmina podejmowala szereg dzialań mających na celu przyspieszenie możliwości zabezpieczenia i odbudowy budyn
ku. W tej sytuacji należy stwierdzić , że zastosowane przez PINB w Międzyrzeczu procedury opóźnily o kilka miesięcy 
możliwość przystąpienia do odbudowy Domu Kultury. 

Zastępca Burmistrza Krzysztof Szmidchen 
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OBWIESZCZENIE 
Burmistrza Międz~rzecza 

z dnia 20 października 2006 roku 

Nr 11 (189) 

o 

Na podstawie art. 32 ustawy z dnia 16 lipca 1998 roku- Ordynacja wyborcza do rad gmin, rad powiatów i sejmików województw (Dz. U. z 2003 r. Nr 159, 
poz. 1547, Dz. U. z 2004 r. Nr25, poz. 219, Nr 102, poz. 1055, Nr 167, poz. 1760, Dz. U. z 2005 r. Nr 175, poz. 1457, Dz. U. z 2006 r. Nr 17, poz. 128, Nr 34, poz. 242, 
Nr 146, poz. 1055, Nr 159, poz. 1127), podaję do wiadomości publicznej numery i granice obwodów głosowania oraz siedziby 
obwodowych komisji wyborczych w wyborach samorządowych wyznaczonych na dzień 12Iistopada 2006 roku. 

Numer Numer i···· ········ ······ ········ ······· .. t.···· 
·····.···•····•·•···••••••••r ····•·>·i<•·••· •···•······ ~..: ·: : ···., ······i·••·••it w_·· ···········• ••x i••• ±cf .! ·.~·· .•• < •• ? ni·· ············•····••·•.•··••i••••••·········i·········· ·····i ··•·•· 

i 

Qkręgu obwodu i i : i .. yt.'-.JJ. . diiJ~t:: ., ~' .~~~ §~Y..,.yr a ... ). ··• i i · ····· -; i< ........ ... . i• i i' 

l MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Antka, Boryny, Hanki, Lipce, Piastowska, Reymonta, Rocha, Zakaszewskiego, 

Fabryczna, Przemysłowa 

2 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Bolesława Chrobrego, Dąbrowskiego, Głowackiego, Kilińskiego, Libelta, 

l 
dr Tadeusza Podbielskiego, Osiedle Zamkowe, W aszkiewicza, Winnica 

7 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Hugo Kołłątaja, Księdza Skargi, Lipowa, Młyńska, Ogrodowa, Podzamcze, 

Plac Powstańców Wielkopolskich, Różana, Rynek, Staszica, Spacerowa, 
Spokojna, Sportowa, Szkolna, Ściegiennego, Wesoła, 30 Stycznia 

18 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Areszt Śledczy w Międzyrzeczu ul. Młyńska 21 

3 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Osiedle Kasztelańskie, Jana Zamoyskiego 

4 MIASTO MIĘDZYRZECZ 

2 
ulice : Kopernika, Mickiewicza od Nr l do Nr 23, Bolesława Prusa, Słowackiego, 

Zachodnia 

5 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Kossaka, Krasińskiego, Matejki, Mickiewicza od Nr 24 do Nr 86, 

Wita Stwosza, Wojska Polskiego, Wyspiańskiego 

6 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Chłodna, Chopina, Garncarska, Konstytucji 3 Maja, Łąkowa, Moniuszki, 

Osiedle Generała Władysława Sikorskiego, Polna, Karola Szymanowskiego, 
Świerczewskiego 

8 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Osiedle Centrum, Rolna, Stoczniowców Gdańskich 1970 

9 MIASTO MIĘDZYRZECZ 

3 ulice: Krótka, Kwiatowa, Marcinkowskiego, Pamiątkowa, Poznańska od Nr l 
do Nr 100, Rzemieślnicza, Sienkiewicza, Słoneczna 

lO MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Długa, Leśna, Marcelego Nowotki, Poznańska od Nr 101 do Nr 113, 

Aleksandra Zawadzkiego, Leona Kiszmanowicza 

17 MIASTO MIĘDZYRZECZ 
ulice: Szpital SP ZOZ w Międzyrzeczu ul. Konstytucji 3 Maja 35 

11 MIEJSCOWOSCI: Kaława, Pniewo, Szumiąca, Wysoka 

12 MIEJSCOWOSCI: Bukowiec, Czarny Bocian, Wyszanowo 

13 MIEJSCOWOSCI: Bobo wieko, Marianowo, Karolewo, Kuligowo, Kuźnik, 

Łęgowskie, Międzyrzecz Wybudowanie, Skoki, Żółwin 

4 14 MIEJSCOWOSCI: Brzozowy Ług, Głębokie, Jagielnik, Jeleniegłowy, Kalsko, Kolonia 
Kęszyca, Kolonia Żółwin, Kwiecie, Lubosinek, Porąbka, Rojewo, Święty Wojciech, 
Wojciechówek 

15 MIEJSCOWOSCI: Kęszyca, Kęszyca Leśna, Nietoperek, 

16 MIEJSCOWOSCI: Gorzyca, Kursko, Pieski, Zamostowo 

-o o 
Lokale wyborcze otwarte będą w dmu 12 listopada 2006 roku od godz. 6 do godz. 20 00 

i .•··· . .,. ' •• .L .l i ~ 

. • i •. i ; . -::0:· .. ~~-..::lt:'J 
i u.v.uu.:>Ja l'l' J UVJ. \-.t.C.J 

Ochotniczy Hufiec Pracy 
w Międzyrzeczu 
ul. Piastowska 18 

Przedszkole Nr l z Grupami 
Żłobkowymi 

w Międzyrzeczu 
ul. Dr Tadeusza Podbielskiego 5 

Gimnazjum Nr l 
w Międzyrzeczu 
ul. Staszica 22 A 

Areszt Sledczy w Międzyrzeczu 
ul. Młyńska 21 

Gimnazjum Nr 2 
w Międzyrzeczu 

Osiedle Kasztelańskie 8 
Lokal dostosowanx do QOtrzeb wxborców 

niepełnosprawnych 

Szkoła Podstawowa Nr 3 
w Międzyrzeczu 

ul. Mickiewicza 5 
Lokal dostosowanx do QOtrzeb wxborców 

nieQełnosQrawnxch 

Przedszkole Nr 6 
w Międzyrzeczu 

ul. Mickiewicza 25 

Budynek Nr 21 
w Międzyrzeczu 

ul. Świerczewskiego 21 
(była siedziba GZO) 
Biblioteka Miejska 
w Międzyrzeczu 

Osiedle Centrum 8 

Zespół Szkół Budowlanych 
w Międzyrzeczu 

ul. Marcinkowskiego 26 

Szpital dla Nerwowo i Psychicznie 
Chorych 

w Międzyrzeczu 
Pawilon IV- Klub Chorych 

ul. Poznańska l 09 
Lokal dostosowanx do QOtrzeb wxborców 

nieoełnosorawnvch 

Szpital SP ZOZ w Międzyrzeczu 
ul. Konstytucji 3 Maja 35 

Szkoła Podstawowa w Kalawie l 07 

Szkoła Podstawowa w Bukowcu 61 

Zespół Szkół Rolniczych 
w Bobowieku 

ul. Międzyrzecka 7 A 
Zespół Szkół Ekonomicznych 

w Międzyrzeczu 
ul. Libelta 4 

Remiza Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Kęszycy Leśnej 56 

Lokal dostosowanx do QOtrzeb wxborców 
niepełnosprawnych 

Filia Przedszkola Nr 4 w Kursku 58 

Burmistrz Międzyrzecza 
(-)mgr inż. Tadeusz Dubicki 
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W pięknie wydanej (na pewno sporym kosztem) - ulotce rekla
mującej dokonanią Pana Burmistrza Międzyrzecza napisano o sa
mych sukcesach. Zycie niesie jednak również z sobą porażki, nie
spełnione obietnice i popełnione błędy o których słusznie nie wy
pada samemu mówić. Niestety trzeba o nich trochę wspomnieć 
aby od tego lukru i propagandy sukcesu się nie udławić. 

Minusem w życiorysie władz miasta w 
ostatnich czterech latach są : 

l. Katastrofa budowlana kina "Świt" 
- śledztwo toczy się ślamazarnie, winnych 
na razie nie ma. Może uda się sprawę wyci
szyć, rozmydli się odpowiedzialność, ludzie 
zapomną i będzie po sprawie. Nie wiado
mo tylko skąd w budżecie miasta znalazł się 
l mln zł na odbudowę kina. 

2. Przebudowa kanalizacji sanitarnej 
na ul. Poznańskiej i ul. Staszica - jadąc 
nią "czuć że jest się w uzdrowisku". Współ
czuję mieszkającym tam obywatelom nasze
go miasta. 

3. Remont mostu nad Obrą w rejonie 
Zamku i os. Kasztelańskiego - nie speł
nia kryteriów Unii Europejskiej w zakresie 
likwidacji barier architektonicznych dla 
osób niepełnosprawnych. Jak ma osoba na 
wózku, kobieta z dzieckiem i wózkiem 
dziecko z rowerem przedostać się w ty~ 
miejscu na drugą stronę. Czy to był duży 
koszt aby zbudować podjazdy dla rowerów 
i wózków? Może w przyszłości można by 
zrobić ścieżkę pieszo - rowerową od mo
stu kolejowego do Zamku z obu stron O bry. 
Jest to przecież ciekawy i godny spacerów 
zakątek naszego miasta. A może władze 
miasta nie chcą likwidować letniej sypialni 
osób bezdomnych, która znajduje się na 
wprost Zamku na północnym brzegu rzeki 
O bry? 

4. Remont chodników w naszym mie
ście odbywa się nie uwzględniając po
trzeb rowerzystów. Było i jest remontowa
ne wiele chodników to fakt. Dlaczego jed
nak nikt nie pamięta o miłośnikach dwóch 
kółek. Pan Burmistrz wielokrotnie zapew
niał, że uprawiał kolarstwo, na co dzień z 
roweru korzysta dla zdrowia. Może zamiast 
pedałować12 . w stronę Sulęcina warto się 

przejechać ulicami naszego miasta i spró
bować znaleźć miejsca warte takich inwe
stycji. Zamiast robić i wydawać dwa razy 
te same pieniądze wykonać to raz a porząd
nie dla zadowolenia wszystkich. Nie trze
ba kończyć wydziału architektury, być in
żynierem od budowy dróg i mostów ale na 
pierwszy rzut oka widać, że ścieżki rowe
rowe mogły powstać w ciągu ulicy: Świer
czewskiego ,Wojska Folskiego -przy Szko
le Podstawowej nr. 3 i wielu innych remon
towanych chodnikach. - "CHCIEĆ - TO 
MÓC". 

Bardzo dziwacznie wyglądają znaki dro
gowe "Koniec ścieżki rowerowej" w rejo
nie wyremontowanego sporym kosztem 
placu Tysiąclecia . Po co nam takie ślepe 
ścieżki rowerowe -nie można było inaczej 
tego zaprojektować. Taki sam znak posta
wiony jest dla rowerzystów przy stadionie 
a jest to podobno sztandarowa inwestycja 
która miała poprawić wizerunek miasta 
wobec turystów. Tylko że każdy zdrowo my
ślący puka się w czoło i śmieje się z tych 
absurdów komunikacyjnych. 

Nie zadbały władze również o bezpieczeń
stwo rowerzystów w rejonie ogródka jorda
nowskiego, tutaj ścieżka rowerowa przeci
na się niepotrzebnie z drogą. Duży błąd przy 
projektowaniu i wykonaniu obwodnicy po
pełniono nie dbając o właściwe wytyczenie 
ścieżki rowerowej na jez. Głębokie. Koszt 
ten sam a wystarczyło tylko tunel dla rowe
rów i pieszych umieścić pod obwodnicą za 
stacją ,paliw. Czy musimy zjazd z obwodni
cy przekraczać górą- po przejściu? 

Czy bezpieczeństwo jadących nad jezio
ro dzieci jest mniej warte niż zmiana w pro
jekcie lub interes właścicieli stacji paliw. 

5. Remont parkingu przy Jednostce 
Wojskowej- w zapewnieniach Pana Burmi-
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strza miał być wyasfaltowany - zostały tyl
ko nawiezione zdarte z nierówności na
szych dróg garby, które przejechał walec. 
Głosów i uznania w oczach żołnierzy taka 
inwestycja nie przyniesie. 

6. Kondycja sportu międzyrzeckiego 
- mimo dużych pieniędzy ładowanych w 
sport nie przynosi to efektów w zakresie 
wyszkolenia i wychowania młodych siatka
rzy i piłkarzy. Nasza młodzież nie stanowi 
podpory podstawowych składów w tych 
dwóch sztandarowych klubach o dumnej 
nazwie "ORZEŁ". Zbyt długo trwa "pierze
nie się" młodych następców. Przez cztery 
lata można by słonia nauczyć23. tańczyć24 . 
a nie tylko grać25 . w siatkówkę następców 
Dawida Murka. Kibice w rozmowach 
psioczą na zakupy transferowe i brak per
spektyw na utrzymanie się w ligach. Może 
warto się przyjrzeć polityce Zarządów Klu
bów. Skoro daje się pieniądze to trzeba wie
dzieć na co i mieć przed sobą perspektywy 
szkoleniowe. 

7. Nie można również zapomnieć o 
wyremontowanym odcinku drogi i no
wej nawierzchni asfaltowej na ulicy Mickie
wicza między ulicami Wita Stwosza i Kra
sińskiego , dziwnym trafem przy domu Pana 
Burmistrza i na kilka dni przed ślubem cór
ki- jakby Pani Młoda i goście złamali obca
sy lub nie daj Boże nogi na nierównej dro
dze wstyd na całą okolicę. 
Szaleństwo i bum inwestycji w mieście tuż 

przed wyborami trwa na potęgę, może mu
chy z kartkami wyborczymi znów się dadzą 
nabrać i pozwolą dalej być przy władzy. 
"Pamiętaj wyborco - władza korum

puje a pozbawiona kontroli i dopływu 
świeżej krwi - korumpuje podwójnie" 

Nie wiadomo kto będzie w następnej ka
dencji sprawował władzę w naszym mieście. 
Kogo mieszkańcy wybiorą na Burmistrza , 
kto zostanie radnym i co chce dla miasta i 
mieszkańców zrobić. Ale wróble które nie 
odleciały z naszego miasta ćwierkają, że 
chętnych do rządzenia jest u nas dostatek. 
Oby robili to z korzyścią dla miasta. 

Imię i nazwisko 
do wiadomości redakcji 

Koledze 

Dariuszowi Jankowskiemu 
wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 

Dyrektorowi 
Dariuszowi Jankowskiemu 

głębokie wyrazy współczucia 

z powody śmierci żony 

składają 
dyrekcja, grono pedagogiczne 

oraz pracownicy 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 

z powodu śmierci żony Aurelii 
składają 

Grono Perlagogiczne i pracownicy obsługi 
I Liceum Ogólnokształcącego 

im. H. Święcickiego w Międzyrzeczu 
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W KRAINIE 
NIEBIESKICH KRZYiY 

Poznajemv naszych 
sąsiadów - Ukrainę 

Jak o jeden z piątki uczniów, delegowanych 
przez dyrektora ZSR im. Zesłańców Sybiru w 
Bobowieku miałem zaszczyt towarzyszyć Go
rzowskiemu Związkowi Sybiraków w wypra
wie na Ukrainę. 

Republika Ukrainy ma powierzchnie 603 700 
km kwadratowych, jest tym samym dwa razy 
większa od Polski. Stolicą jest Kijów. Od XI wie
ku terytoria obecnej Ukrainy wchodziły w skład 
Rosji, Polski i Turcji. Pod polityczną kontrolą 
Rosji kraj pozostawał od XVIII wieku aż do od
zyskania niepodległości po rozpadzie Związ
ku Radzieckiego w 1991r. 

Obecnie Ukraina jest drugim najbardziej za
ludnionym państwem WNP i drugim pod wzglę
dem wielkości zasobów gospodarczych. W 1986 
roku miała miejsce w Czarnobylu największa w 
historii świata katastrofa nuklearna. Jej skutki 
odczuwa się do dziś . .. 

Pawał Sochacło 

W dniach 15-20.09.2006 rok Gorzowski Zwią
zek Zesłańców Sybiru z Międzyrzecza, Sulęcina 
itd . wyruszyli na Ukrainę. Tej pełnej przeżyć 

wyprawie towarzyszyła im również piątka 
uczniów z naszej szkoły im. Zesłańców Sybiru z 
Bobowicka. Byli to: Aleksandra Dziedzic, Pauli
naJasiówka, Anna Przybylska, Damian Turczyn 
i Paweł Sochacki. Uczniowie ci zostali wydele
gowani przez przewodniczącą samorządu 
u~zniowskiego oraz dyrektora tej szkoły, który 
wraz z małżonką i przedstawicielem grona pe
dagogicznego uczestniczył w tej wycieczce. 

Wyprawa miała na celu wręczenie sztandaru 
Stowarzyszeniu Kultury Polskiej w Łucku , z od
działem Związku Sybiraków. Była to bardzo pod
niosła chwila. Ten wyjątkowy moment został roz
poczęty Mszą w Katedrze pod wezwaniem św. 
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LUDZIE WIECZNIE MŁODZI 

GORZOWSKI ZWIĄZEK ZESŁAŃCÓW SYBIRU 
Zesłańcy Sybiru to żywa historia, dlatego też zasługują na szczególną uwagę. Jestem uczniem 

Zespołu Szkół Rolniczych im. Zesłańców Sybiru i miałem zaszczyt wraz z czworgiem uczniów tej 
szkoły towarzyszyć im w wyprawie na Ukrainę. 

Związek reaktywował się w 1989 roku. Na dzień dzisiejszy ma swój oddział w Międzyrzeczu. 
Dnia 25. 09. 2006 r. w miejskim ratuszu miało miejsce otwarcie wystawy pamiątek z tego strasz

nego okresu. Mają one na celu przede wszystkim uzmysłowienie młodemu człowiekowi historii 
n~rodu pols~iego oraz o Sybirakach. Sybiracy to wyjątkowi ludzie. Przed wyjazdem na Ukrainę 
m1ałem lekk1e obawy, czy aby ci ludzie podołają tak wielkiemu wyzwaniu. Moje obawy okazały się 
zbędne. Przez całą drogę w autobusie unosiła się aura uśmiechów i pozytywnej energii, a pięknym 
ludowym przyśpiewkom, którym przewodziła pani Helena Bura z Międzyrzecza, nie było końca. 

Pani Helena opowiedziała mi piękną historię, która ją spotkała w tych trudnych i ciężkich chwi
lach. Jako .dziecko ~ostał~ ~i~zio?a na Sybir .. Pragnęła tylko jednego- ciepłych butów. Wtedy 
wydarzył s1ę cud. Z JedneJ c1ęzarowk1, spadły WOJSkowe buty. Schowała je przed innymi dziećmi a 
po s~kole zaniosła je do domu.Takich cudów jest wiele, ale przyćmiewa je ból i tragedia tamty~h 
chw1l. ~ w~gonach, w drodze na Sybir, jak opowiedziała mi pani Katarzyna Gołąb z Barlinka, ludzie 
przy~mer~h głod~m: P.rawdzi~m "rarytas.ell_l" były obierki od ziemniaków. Przylepiali je na ślinę 
do p1eca 1 czekah az s1ę przyp1eką . Jak mow1 pani Katarzyna, cytuje: " ... ruskie dobrzy byli lu
dzie, dzieciom dawali jedzenie, starszym niezbyt chętnie ... " 

Pani Zdzisława Sangut z Bobrówka, szczegółowo opowiedziała mi tę noc, cytuję: " ... tej nocy 
mówili, że będą Polaków wywozić, ale kto w to wierzył ... " 

Mimo wielu strasznych przeżyć, ludzie ci są serdeczni i bardzo pogodni. Mimo dojrzałego wieku 
bez problemu odnajdują kontakt z młodzieżą. Nieszczęście, które ich spotkało nauczyło ich, że 
trzeba szanować to, co Bóg dał i tego uczą także młode pokolenia. 

Paweł Sochacki 
* Niniejszy artykuł został sporządzony za zgodą wymienionych w tym, tekście osób. Nie są to postacie 

fikcyjne, a historie przedstawione powyżej są prawdziwe. 

WIELKA WYPRAWA GORZOWSKIEGO 
ZWIĄZKU SYBIRAKÓW NA UKRAINĘ 

Piotra i Pawła. Pod koniec Mszy uroczyście wrę
czono poświęcony sztandar przedstawicielom 
Ukraińskiego Kola. Otrzymali oni również z rąk 
dwóch nauczycielek z Dębna portrety: marszał
ka Piłsudzkiego i generała Sikorskiego. 

Uroczystości tej przyglądały się tamtej sze 
media, gdyż było to wydarzenie na skalę kra
jową. Tę wyjątkowa chwile zakończono tego sa
mego dnia, tj. 17.09.2006r uroczystym obiadem, 
na którym spotkali się wszyscy uczestnicy uro
czystości. Przy smacznym posiłku można było 
porozmawiać o kulturze: tradycjach krajów go
ści i gospodarzy. 

Dzień po uroczystości wyruszyliśmy w dalszą 
podróż po kraju, a dokładnie w kierunku Duh
na, gdzie w niewielkim mieście mieści się DOM 
KULTURY POLSKIEJ z klasą języka polskiego. 
Nie gościliśmy tam z przypadku, ponieważ Zwią
zek Sybiraków wspiera materialnie i rzeczowo 
dwie sieroty: małego, chorego chłopca i ambitną 
młodą dziewczynkę, która chciałaby studiować 
w Polsce. W tej samej miejscowości znajduje się 
również kościół z tablicą pamięci polskiego po
ety, artysty Antoniego Malczewskiego (1793-
1826). W tym kościele są odprawiane nabożeń

stwa w języku polskim. Naj
ciekawszym i najcenniejszym 
zabytkiem tej skromnej kapli
cy jest krzyż barokowy, au
torstwa Pinzela. 

Tego samego dnia zwie
dziliśmy kościół pod wezwa
niem św. Stanisława Męczen
nika w Krzemieńcu , w któ
rym znajduje się pomnik Ju
liusza Słowackiego z nastę
pującym cytatem:," ... lecz za
klinam niech żywi nie tracą 
nadziei". 

Ostatniego dnia pobytu na 
Ukrainie zwiedziliśmy moim 
zdaniem najpiękniejsze mia
sto tego kraju- Lwów. Cmen-

tarz Łyczakowski jest wizytówką tego miejsca. 
Spoczywa na nim wielu wybitnych Polaków m.in. 
Maria Konopnicka. W jednym z sektorów cmen
tarza znajduje się Polski Cmentarz Wojskowy
Grlat Lwowskich. 

W imieniu własnym i uczniów biorących 
udział w wyprawie, chciałbym podziękować dy
rekcji i Sybirakom za wspomnienie i przeżycie, 
które pozostanie w nas na zawsze ... 

Paweł Sochacki 
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·Informacja Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego 
Międzyrzeczu o katastrofie Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury, 

według stanu na dzień 16.1 0.2006r. 
W ostatnich wydaniach "Kuriera Między

rzeckiego", "Powiatowej" oraz "Informato
ra Ratuszowego", opublikowano teksty do
tyczące dalszych losów Międzyrzeckiego 
Ośrodka Kultury (zwanego powszechnie 
Domem Kultury), który uległ katastrofie 
budowlanej w dniu 5 maja 2006r. 

We wszystkich publikacjach poszukiwa
no winnego takiego stanu rzeczy i wszyst
kie lokalne publikatory wskazały na Powia
towego Inspektora Nadzoru Budowlanego 
w Międzyrzeczu. Tyle tylko, że każdy z tych 
artykułów został napisany w oparciu o "za
wsze dobre wieści" z Ratusza niekoniecz
nie zgodne z faktami, przez co powstały uza
sadnione wątpliwości co do rzetelności 
dziennikarskiej, gdyż żaden z autorów nie 
pofatygował się aby zaczerpnąć informacji 
u źródeł tj. w Powiatowym Inspektoracie 
Nadzoru Budowlanego w Międzyrzeczu. 
Dlatego, aby bronić dobrego imienia urzę
du, którym kieruję czuję się zobowiązany 
do przedstawienia Państwu rzeczywistego 
stanu rzeczy i wskazania faktycznych przy
czyn braku rozpoczęcia prac przy odbudo
wie Domu Kultury. 

] ak wszystkim wiadomo, katastrofa bu
dowlana miała miejsce w dniu 05.05.2006r. 
wieczorem i właśnie wtedy zgodnie z art. 7 4 
Prawa budowlanego organ nadzoru budow
lanego wszczął postępowanie i wtedy to po 
wstępnym rozpoznaniu i zabezpieczeniu 
obiektu- powiadomił o zdarzeniu m.in. Głów
nego Inspektora Nadzoru Budowlanego. 
Następnie w dniu 08.05.2006r. PINB w Mię
dzyrzeczu, na podstawie art. 76 Prawa bu
dowlanego powołał komisję do ustalenia 
przyczyn katastrofy, w skład której weszli 
przedstawiciele organów administracji rzą
dowej i samorządowej, straży pożarnej, po
licji i prokuratury. Aby rzetelnie ustalić przy
czyny katastrofy, koniecznym było dokona
nie fachowej oceny, w związku z tym nale
żało zlecić wykonanie opinii technicznej lub 
ekspertyzy. Jako pierwsza, biegłego powo
łała Prokuratura Rejonowa w Międzyrzeczu, 
stąd bezcelowym było odrębne powołanie 
specjalisty przez PINB dla takich samych 
czynności, co tylko narażałoby na nieuzasad
nione koszty. Tym bardziej, że Międzyrzec
ka Prokuratura najpierW' ustnie a następnie 
pismem z dnia 23.06.2006r. zadeklarowała 

się, że- gdy tylko otrzyma opinię biegłego
udostępni jej treść Powiatowemu Inspekto
rowi Nadzoru Budowlanego w Międzyrze
czu, co nastąpiło w dniu 21.08.2006r. 

Mając takie zapewnienie tut. organ pro
wadził postępowanie polegające m.in. na: -
czynnym uczestniczeniu w pracach biegłe
go prowadzonych na miejscu katastrofy w 
dniach 6-17 maja 2006r. 

- przesłuchania świadków, w celu ustale
nia okoliczności katastrofy 

- wydaniu odpowiednich decyzji dotyczą
cych 

* wykonania robót zabezpieczających, 
* wstrzymania robót objętych pozwole

niem na budowę z 2002r., 
*wyłączenia z użytkowania całego obiek

tu, ze względów bezpieczeństwa, 
* przedłożenia ekspertyzy o możliwości 
użytkowania części budynku nie obję
tych katastrofą, 

*wykonania robót dotyczących uporząd
kowania i zabezpieczenia obiektu, 

* określenia możliwości odbudowy 
obiektu, 
Odnosząc się do zakazu przeprowadze

nia prac przy odbudowie dachu, to istotnie 
postanowieniem z dnia 18.05.2006r. a następ
nie decyzją z dnia 17.07.2006r. Powiatowy 
Inspektor Nadzoru Budowlanego w Między
rzeczu, wstrzymał prowadzenie robót bu
dowlanych i nakazał zabezpieczyć teren 
przed wstępem osób trzecich. Logicznym 
jest, że nie można było prowadzić jakichkol
wiek prac budowlanych, dopóki nie zostaną 
ustalone przyczyny katastrofy, gdyż wszel
kie prace budowlane mogłyby zatrzeć ślady. 
Dopiero po zapoznaniu się z opinią biegłe
go i po stwierdzeniu, że nie będzie koniecz
ności przeprowadzenia dalszych czynności 
na obiekcie, stało się możliwe zbadanie sta
nu technicznego budynku m.in. pod kątem 
możliwości dalszego użytkowania (korzysta
nie z części pomieszczeń nie objętych kata
strofą, jeszcze przed dokonaniem odbudo
wy), oraz określenia zakresu robótjakie trze
ba przeprowadzić aby dokonać odbudowy. 
W tym celu nałożono na właściciela obowią
zek przedstawienia stosownej eksperttyzy. 

Jeszcze w trakcie prac komisji, postano
wieniem z dnia 29.08.2006r Powiato~ In
spektor Nadzoru Budowlanego nałożył na 

Gminę Międzyrzecz obowiązek wykonania 
i przedstawienia ekspertyzy, która pozwo
liłaby określić dalsze postępowanie z Do
mem Kultury a w szczególności ustalić, czy 
istnieje możliwość bezpiecznego użytkowa
nia niezawalonych części budynku. Mimo 
precyzyjnego określenia zakresu i celu eks
pertyzy, Gmina dwukrotnie przedstawiała 
opracowania, które nie odpowiadały wyma
ganiom jakie powinna spełniać ekspertyza 
(pierwsze opracowanie- nie na temat, dru
gie - z dużymi brakami) i tym samym nie 
mogły stanowić podstawy do dalszych usta
leń . Dopiero po dwukrotnym wezwaniu do 
uzupełnienia dokumentacji, w dniu 
09.10.2006r.doręczono trzecią wersję, którą 
- pomimo pewnych zastrzeżeń - organ 
przyjął jako wystarczającą do podjęcia de
cyzji. 

Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowla
nego działając na podstawie art. 78 Prawa 
budowlanego niezwłocznie po zakończeniu 
prac komisji, tj. w dniu 16.10.2006r. wydał 
decyzję o zabezpieczeniu obiektu i sposo
bie dalszego postępowania związanego z 
jego odbudową. 

Co się zaś tyczy zabezpieczenia budyn
ku przed oddziaływaniem warunków atmos
ferycznych, to Powiatowy Inspektor Nadzo
ru Budowlanego w Międzyrzeczu nie zabro
nił dokonania doraźnych zabezpieczeń i ta
kowe zostały lub mogły być wykonane w 
trakcie prowadzenia prac porządkowych na 
podstawie decyzji z 08.05.2006r. (m.in.: osło
nięto folią scenę). Poza tym właściciel obiek
tu tj. Gmina Międzyrzecz nie zgłaszała ko
nieczności wykonania dodatkowych prac za
bezpieczających, jedynie pismem z dnia 
07.08.2006r., wystąpiła z wnioskiem o wy
danie decyzji w sprawie odbudowy Domu 
Kultury, co zgodnie z prawem, było niemoż
liwe przed zakończeniem postępowania w 
sprawie ustalenia przyczyn katastrofy. 

Postępowaniu PINB w sprawie wyjaśnie
nia przyczyn katastrofy MOK przyświecały 
jedynie dwa cele, po pierwsze bezpieczeń- · 
stwo, a po drugie legalność podejmowanych 
działań, z dochowaniem przewidzianych pra
wem procedur. 

Powiatowy Inspektor Nadzoru 
Budowlanego w Międzyrzeczu 

Ludwik Helbik 

Zarząd Powiatowy Przedsiębiorstwo Robót Instalacyjno - Montażowych 
Spółka z o.o. w Międzyrzeczu, ul. Reymonta 7 

Ligi Polskich Rodzin w Międzyrzeczu 

oświadcza, że NIE UDZIELA POPARCIA 
dla Pana Wojciecha Włodarskiego 

i Pana Jarosława Kusi a 
- kandydatom na Burmistrza Międzyrzecza 

wydzierżawi: 
pomieszczenia warsztatowe, magazynowo 

-handlowe i biurowe z zapleczem socjalnym 
o łącznej powierzchni 4.600 m 2 

oraz place składowe o powierzchni 5.000 m 2 

Kontakt: tellfax (095) 741-16-55 
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profesor uniwersytetów w San Frandsco, Pensylwanii i 
w Nowym Jorku, T. N. Cieplak, b. ambasador rządu emi
gracyjnego w Konstantynopolu i Lizbonie, potem sekre
tarz Międzynarodowej Unii Chłopskiej St. Mikołajczyka 
w USA, znal azł przystań na Florydzie. Ale sercem jest 
tu, co roku- mimo podeszłego wieku- przyjeżdża tutaj, 

Przywołując górne i dumne chwile Międzyrzecza, jak i 
znaczące postaci z miastem naszym związane, nigdy nie 
usilowalem wpisać się w ciąg opinii , które charakteryzu
je obiegowe: "dobrze już było ". W domyśle : i minęło bez
powrotnie, skrzeczy nam pospolitość. Taka myśl funk
cjonuje w większości kultur. Legenda aurea aetas = zlo
ty wiek, to nie tylko Owidiusz. Konfucjusz, hinduskie 
Wedy, szczątki przetrwałych legend Azteków, aż po uto
pię Marksa opisują piękny początek, pierwotną wspólno
tę mieszkańców planety. Teologia odnosi to do biblijne
go raju, a Hipokrates do beztroskich lat dzieciństwa , fi
zycznej sprawności i zdrowej młodości, po której może 
byćjuż tylko gorzej. Świadom prawd wyznaczanych przez 
naturę , nigdy ich jednak nie fetyszyzuje. Wiem, że bywa 
i tak i owak. Jest młodość górna i chmurna, ale też sta
rość pogodna bądź ponura. l nie wiążę tego z własnym 
życiorysem . 

r---::1~~-....... N-. ~-:-. ~-::-P ...... t:D~.------------------, żyje każda sprawą tego kraju. 
}r. JJ. •• :. Ll..:. •. tM~.t1 (g<t. Jest zorientowany w temacie kur-

D""'$~ p"1~.;J ... ! w ;.....;....:.... P~t~'f' INtft<.:t<- N~<f>. f,...kj~ K.~;....,1J<""'..J,;.'f Ft"".y., wików w oczach czy owsa w glo-
...v-1' ·""'~ 11<·;1{ #-kw·..,..,.,~-~ .4 ~p .... ~ •. w~ 1' p......"..., ~ ,,~ 1.4 t-cf-:.Ht. wie pewnej pani poseł albo ma-
~~u;~. ~r-f jta -P1""1"" No~ ..J".<ftj. r..t.~·Lj Fl~. ~ ~ jtj ~.;.;;...:.t...., 1 tur, które się zyskuje w wyniku 
~·t<YI'fltf"'i z.:.,....;. H~~"t~. ~-J.,..,,.._~ ~u.. <»~l'~'/.~ ;.":"..,w.,y.;. ....ick1'1't. amnestii. Ale nie tylko wspiera 
~·o..~~ ... H~"~"J"r· ~t- 2001. mnie, lecz wręcz zobowiązuje do 
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w ... r Pk ~ 334 OCT OZ 2006 

podejmowania inicjatyw dla dobra 
Międzyrzecza (udostępniam tekst 
życzeń), polskiej młodzieży, całej 
ojczyzny. 

Jako niespełna 6-cio latek znalazłem się w szponach 
zbrodniczego nazizmu, potem było barbarzyństwo stali
nowskie, a po 1956 r. osławiona "dyktatura proletariatu" 
w PRL. W 1989 r. doczekałem się wreszcie wymodlonej, 
wywalczonej, wymarzonej- niepodleglej R.P .. Oto od
wrócenie Owidiuszowej sekwencji przemian {"Metamor
fozy"), gdy wolność , czyli wiek zloty, przychodzi na wie
czór żywota. Wniosek? Można domniemywać, że "Do
brze dopiero będzie" . l tę impresję futurologiczną kieruję 
do młodych , w znacznej części zniecierpliwionych, na
wet spłoszonych . T en chce uciekać do Zielonej Góry, ów 
do Poznania, tamten do Warszawy, a nie brak też ama
torów Londynu czy Dublina. Jeśli to wyraz twórczej mo
bilności - brawo. Jeśli odruchy, ślepy pęd, ucieczka -
rzecz z góry przegrana. Bo Polska leży między Baltykiem 
i Karpata111i od tysiąca lat z okładem - po tyleż następ-

nych. l doprawdy o wiele lepiej jest urządzać ją na swe 
upodobania i potrzeby, niźli rezygnować z atutu własno
ści. Proza życia bywa bezbarwna, ale poezja (nie mylić z 
grafomanią) to synteza; raz piękna , drugi raz bolesna, 
lecz zawsze prawdziwa. Sięgnę po nią: 

Wiem, że mogę liczyć na Nie
go zawsze - jak i moi wyborcy, 
cały Międzyrzecz , który chce On 
odwiedzić (i wspomóc) latem 
2007 roku. Moi bliscy - profesor 
uniwersytetów w Oxfordzie i Flo
rencji czy wykładająca na uniwer
sytecie w Rennes, jak i koledzy 
córki z USA czy Grecji - często 
goszczący w naszym grodzie, też 
w roku bieżącym , spoglądają na 
ten kraj- nasz i ich, z coraz więk

szym uznaniem. T o prawda, że zbędne spory -jak pisał 
satyryk "o kolory i pozory" irytują , ale więcej nas, niźli 
świat. Przejście z drugiego końca miasta na pierwszy -
wymaga wysiłku . A cóż dopiero mówić o przeprawie z li 
do l świata! Jakie miewamy władze- sejm, rządy- koń 
każdy widzi. Ale co powiedzieć o supermocarstwie, któ
re straciło polowę mieszkańców, a w centrum jego stoli
cy giną ludzie pióra i teatru? A co o statecznych Cze
chach, częściej funkcjonujących bez rządu niźli z nim, 
czy krewkich Madziarach, gotowych sięgnąć po broń? 

"Biada nam zbiegi żeśmy w czas morowy 
Lękliwe nieśli za granice głowy" 
l bolesne wyznanie: 
"Do kraju tego gdzie kruszynę chleba podnoszą z ziemi 
Przez poszanowanie dla darów nieba. Tęskno mi Panie". 

BIURO OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI 

''DOM'' 
66-300 MIĘDZYRZECZ OS.CENTRUM 8 

tel/fax 095-741-10-23: 095-741-26-49; 095-749-15-92; 0508147 224 
e-mail : bondom@o2.pl , www.bondom.republika.pl 

Członek Wlkp. Stowarzyszenia Pośredników w Obrocie Nieruchomościami 
Biuro ubezpieczone, Licencja Zawodowa nr 2783, nr 3465 

Proponujemy Państwu nasze najnowsze oferty 
1. KĘSZYCA LEŚNA- mieszkanie trzypokojowe w bloku o pow. 63m2 na trzecim 

piętrze , ciepła woda oraz ogrzewanie z sieci. Mieszkanie po remoncie. Na korytarzu, w 
kuchni, łazience oraz w WC kafelki ceramiczne, w dużym pokoju panele podłogowe. 
ATRAKCYJNA CENA: OKAZJA 39 000 zł!!! 

2. LUBIKOWO - MIEJSCOWOŚĆ 
TURYSTYCZNA Z PRZEPIĘKNYM JE
ZIOREM- dom w zabudowie szeregowej 
o pow.ok. 130 m2, na parterze kuchnia, 
łazienka , salon z wyjściem do zaciszne
go ogrodu. Na piętrze trzy pokoje, łazien
ka po remoncie łącznie z wymianą wszyst
kich instalacji. Do nieruchomości należy 
również budynek gospodarczy oraz garaż 
wolnostojący . Cena: 170 000 zł. 

3. KĘSZYCA LEŚNA -INWESTORZY 
!! w budynku sześciorodzinnym stan surowy poddasza o powierzchni 120 m2, dach 
przełożony w 2002 roku. Media piętro niżej , przy wejściu do pomieszczenia doprowa
dzony gaz. Koszt utrzymania 120 zł l roczny podatek od gruntu/ Cena 37.000,-zl 

4. PIESKI- Działka o pow. 10100 m2, z rozpoczętą budową domu jednorodzinnego. 
Przewidywana pow. domu to 185 m2, na parterze jasna kuchnia, salon z tarasem, trzy 
sypialnie, łazienka, piętro - kuchnia, dwa pokoje, łazienka, osobne wejście od ogrodu, 
garaż , pomieszczenie gospodarcze, kotłownia. Działkę w 80% stanowi sad owocowy. 
Miejscowość5 . polożona 12 km od Międzyrzecza przy trasie Sulęcin - Międzyrzecz. 
Cena: 45 00 zł 

Pomagamy w udzieleniu kredytu hipotecznego w bankach PEKAO S.A., 
Bank Zachodni WBK S.A. oraz Raiffeisen BANK. 

SERDECZNIE ZAPRASZAMY DO BIURA 
I NA STRONĘ INTERNETOWĄ 

Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

Mickiewicza i Norwi
da nie wystarczy się na
uczyć, ich trzeba zrozu
mieć . W czym rzecz? 
Żyjemy w Europie. 
Wspólnotowej. Późno 
(przytoczyłem już swój 
życiorys), lecz Bogu 
dzięki- poznałem więk
szość jej krain, stolic, 
ludów i cudów. Poczym 
wracałem rad do Mię
dzyrzecza. Wiem , co 
przeżywają ci , którym 
zła historia nie pozwa
lała wrócić do kraju, a 
dziś- brak im na to sil, 
ale i swego tutaj kąta. 
Chcę być dobrze zrozu
miany. To bardzo do
brze, że mój przyjaciel, 

Jestem przekonany, że warto się nad tym zastanowić 
w obliczu zbliżających się wyborów samorządowych. Nie 
popadam w euforię , ani w depresję . Młodym chcę po
wiedzieć, że my tu przez cale dziesięciolecia mogliśmy 
tylko marzyć o takim swojskim, własnym , dla Ciebie, dla 
Twego dziecka, dla mnie, dla całej naszej malej ojczy
zny "Kurierze Międzyrzeckim". Wierzyć się nie chce, że 
skończył on już 15 lat... Pięknieją nasze ulice, wioski, 
przysiółki. Patrząc na twarzyczki dziatwy, pięknych dziew
cząt, dorodnych młodzieńców, godnych następców po
staci związanych z tym piastowskim grodem, proszę Cię 
Szanowny Czytelniku, Wyborco bądź Elekcie ( a prze
mawia przeze mnie wiele lat życia , które nie było sie
lanką)- uwierz mi, bo warto. Że Międzyrzecz ma nie tyl
ko bogatą przeszłość, ale też kolosalną przyszłość. l ni
gdy nie pytaj, co ma Ci dać ten gród, ale co Ty możesz 
dlań zrobić . A możesz- jak każdy z nas, jak nasi kandy
daci na gospodarza bądź rajców tego miasta, gminy, po
wiatu -wiele. Więcej, niźli Ci się zdaje. 

Aleksander Zielonka 

Z 8'n~J7'1111 Człowiek może swoim postępowaniem 
UnJ Illit... przerazić i człowiek może sobą innego czło-

wieka zachwycić. Chrystus nigdy w człowie
ka nie zwątpił. Nigdy nie przekreślił. Nigdy 
nie skazywał. Jak o Syn Ojca przyszedł na świat 
z orędziem miłosierdzia i z wezwaniem "Nie 
bój się! Pójdź za mną". 

Droga Chrystusa prowadzi przez krzyż lecz 
do zmartwychwstania. Tajemnica paschalna 
potwierdza , że ostatecznie zwycięskie jest 

dobro, że życie odnosi zwycięstwo nad śmiercią , że nad nienawi
ścią tryumfuje miłość . 

Zatem "w całym postępowaniu stańcie s ię wy również świętymi 
na wzór Świętego, który was powołał - wzywa w swoim Liście św. 
Piotr Apostoł, a w ten sposób uchylimy rąbka tajemnicy zawartej w 
fascynującym pytaniu: kim jest człowiek? 

Ks. Tadeusz Kondracki 
Kustosz Sanktuarium w Rokitnie 

www.rokitno .org.pl 
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z wielkim impetem w nowv 
rok szkolny ... 

Ten rok szkolny dla członków Towarzystwa Walki z Kalectwem działającego przy Po
radni Psychologiczno-Pedagogicznej w Międzyrzeczu rozpoczął się dość hucznie - od 
wyjazdu nad morze oraz imprezy plenerowej nad jeziorem Głębokie. Wyjazd nad morze -
to już drugie tego typu przedsięwzięcie. W ubiegłym roku niepełnosprawne dzieci i mło
dzież wraz z rodzicami, mieli okazję spę
dzić czerwcowy dzień w Międzyzdrojach. 
W tym roku , celem naszej wycieczki bylo 
Świ noujście. 

Nasza wyprawa rozpoczęła się 9 wrze
śnia o godzinie 6.00 rano. Po sprawdze
niu obecności wycieczkowiczów wyruszy
liśmy z Międzyrzecza , by jak najprędzej 
dotrzeć na miejsce. Po drodze (aby trady
cji stało się zadość) zatrzymaliśmy się na 
"parkingu z krokodylem", gdzie dzieci mo
gły porównać, czy przez rok nasz przyja
ciel gad się zmienil. Po śniadanku i zrobie
niu pamiątkowych fotografii ruszyliśmy w 
dalszą drogę. Na miejsce dotarliśmy po 
godzinie 1 O. Jak powszechnie wiadomo, 
aby ujrzeć nadmorską plażę w Świnouj
ściu należy przepłynąć promem. Byla to 
wielka atrakcja dla naszych najmłodszych 
niepełnosprawnych wycieczkowiczów. In
teresowało ich wszystko- ile prom waży , ile 
samochodów się na nim zmieści , co napę
dza go by plynąi ... Oprócz obserwowania w ruch poszły aparaty, bo pamiątkowe zdjęcia 
są zawsze mile widziane. Ale to nie byl koniec atrakcji- wszak za chwilę zobaczyliśmy 
morze! Teraz każdy mógl robić to co lubi. Tak więc niektórzy korzystali z kąpieli morskich, 
inni jedynie ze słonecznych . Wielu wycieczkowiczów odkryło w sobie zmysł architekto
niczny i budowało przepiękne zamki z piasku. Byly też smażone rybki , pyszne słodkości 
oraz zakup pamiątek . 

Czas mijał nieubłaganie i musieliśmy wracać. A droga powrotna to kolejne atrakcje
konkurs na rysunek z wycieczki, konkurs piosenki a także wspólna kolacja. Droga powrot
na uplynęla nam bardzo szybko. Odkryliśmy w sobie wielki potencjał artystyczny- takiego 
festiwalu piosenki, jak w naszym autokarze świat dawno nie slyszal. Nawet pan kierowca 
żartował, że w przyszłym roku zamiast nad morze powinniśmy się udać do Opola! · 

Wyjazd zorganizowały i nad prawidłowym jego przebiegiem czuwały p. Ewelina Bia· 
ługa oraz p. Barbara Sobańska , które zasiadają w zarządzie Kola Towarzystwa Walki z 

DLA ŁUCKA l LWOWA 
Od 15 do 20 września 2006 roku odbyła się wycieczka na Kresy do Łucka i Lwowa. 

Wzięło w niej udzi ał 50 osób, m.in. osoby z: Gorzowa, Sulęcina, M iędzyrzecza i Bobo
wieka. Program wycieczki opracował Bolesław Malecki z Zarządu Kola Sybiraków z 
Gorzowa. Uczestniczyli w niej: prezes Zarządu Sybiraków- Jadwiga Ostrowska z Go
rzowa, prezes Kola Sybiraków - Jan Antonowicz z Międzyrzecza , młodzież z Zespołu 
Szkól Rolniczych im. Zesłańców Sybiru z Bobowieka z wychowawcą Stanisławem Kolo
dziejem i dyrektorem Adamem Żylą , poczty sztandarowe oraz członkowie z kól. 

Dary dla Polaków na Kresach zbierali Sybiracy przez caly rok, m.in.: kartony ubrań , 
obuwia, portrety Józefa Pilsudskiego i Władysława Sikorskiego, szaty liturgiczne i nowy 
sztandar zawieźli na Wołyń Sybiracy z Gorzowa. Obuwie i odzież otrzymały dzieci, któ
re uczą się w trzech polskich szkolach we Lwowie i jednej w Mościskach . Były też żakie
ty i sukienki. Podarki są warte ponad 7 tysięcy złotych, płynące z głębi serc ... 

S PRZEDAM 
działkę budowlaną w Międzyrzeczu 

o pow. 1.500 m2, 

ogrodzona z aktualnymi warunkami 
zabudowy 

teł. O 696 835 875 

Kalectwem a na co dzień są pracownikami poradni. 
Kolejną uroczystością inicjującą nowy rok szkolny dla członków TWK bylo zorgani

zowane już po raz czwarty Święto Pieczonego Ziemniaka. Impreza ta dzięki uprzej
mości Pana Janusza lwińskiego odbyła się 22 września nad Jeziorem Głębokie. l 
jak co roku- bylo wielkie ognisko, smażone kiełbaski , pieczone ziemniaczki , gri llcwana 
kaszaneczka, suto zastawiony siadkościam i stół i wiele różnorodnych konkursów z 
nagrodami. Nie zabrakło więc rzutów ziemniakami do celu oraz rzutów na odległość, 
rywalizacji mam o najdłuższą ziemniaczaną obierkę i najdrobniejszą ziemniaczaną 
kostkę , byly ziemniaczane piosenki i ziemniaczane wierszyki Jak to przy takiej impre
zie bywa- wszędzie królowały ziemniaki! A kiedy wszyscy już pojedli, a nagrody zosta
ły zdobyte nadszedł czas na śpiewy przy ognisku. Byly piosenki obozowe, biesiadne, 
harcerskie i znów okazało się , że artystów wśród dzieci i ich rodziców nie brakuje. 
Jeszcze długo, długo echo niosło nasz gromki śpiew ... 
Cala impreza nie odbyłaby się gdyby nie organizatorzy- p. Ewelina Białuga, p. Bar

bara Sobańska, p. Ewa Hasek, p. Jadwiga Ekwińska , p. Helena Załucka, p. Patrycja 
Leonciuk, p. Marian Andrzej Bazydło, p. Marcin Kozibroda. Słowa największego 
uznania należą się także Dyrektorowi Poradni Psychologiczno- Pedagogicznej p. Zbi
gniewowi Kozińskiemu, bez przychylności którego ani wyjazd nad morze, ani Święto 
Pieczonego Ziemniaka nie odbyłyby się . 

Hucznie rozpoczęty nowy rok szkolny zainicjował czas wytężonej pracy i nauki, choć 
jak wynika z rozmów naszych małych przyjaciół nie mogą się one doczekać styczniowej 
zabawy karnawałowej . Zarząd Kola TWK serdecznie zaprasza wszystkich zainteresowa
nych rodziców do siedziby naszej poradni, gdzie chętnie udzielimy wszelkich informacji o 
działalności naszego kola. 

Towarzystwo Walki z Kalectwem przy Poradni 
Psychologiczno-Pedagogicznej w Międzyrzeczu. 

Centralnym punktem programu byla zaplanowana Msza św . W Katedrze pw. Piotra 
i Pawła w Łucku, odprawiona przez ks. biskupa, gdzie wręczono szaty liturgiczne. 

Byly wspomnienia, wzruszenia, kwiaty i życzenia . 
Kazimierz Kulas 

SPRZEDAM LUB WYDZIERŻAWIĘ 
budynek o pow. 200 m2w Międzyrzeczu 
stan surowy, z możliwością prowadzenia 

działalności gospodarczej 
i częściowym zaadoptowaniem 

na lokal mieszkalny 
teł. O 502 274 901 
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PODSUMOWANIE 
,,ANAKONDY'' 

W dniu 2 października 2006 roku Dowódca 17 
Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej gen. 
bryg. Mirosław RÓŻAŃSKI dokonał uroczystego 
podsumowania zakończonego szkolenia poligo
nowego oraz ćwiczenia pk. ,,ANAKONDA '06". 
W godzinach dopołudniowych odbyła się zbiór
ka brygady, podczas której zostały odczytane roz
kazy o wyróżnieniach kadry zawodowej i żołnie
rzy. Tego samego dnia w godzinach popołudnio
wych w Klubie Garnizonowym miało miejsce spo
tkanie dowódcy brygady z najbardziej wyróżnia
jącymi się żołnierzami. Nagrody przyznane ka
drze dowódca brygady wręczył małżonkom, 
chcąc w ten sposób, oprócz podziękowania za 
sumienną pracę mężów, wyrazić swój szacunek 
i podziękowanie właśnie tej drugiej często niewi
docznej połowie, która na co dzień wspiera i do
daje sił swoim mężom dbając o domowe ognisko. 

Oficer prasowy 17WBZ 
kpt. Michał Rohde 

KURIER MIĘDZYRZECKI. 

żołnierze z 17 
WBZ w Brudnicy 
Po raz kolejny żołnierze 17WBZ zaprezentowali 

swój profesjonalizm, zaangażowanie i wolę wal
ki. W organizowanych w dniach 11 - 12 paździer
nika w 4 pułku przeciwchemicznym w Brodnicy 
zawodach użyteczno - bojowych zespół z l kom
panii zmotoryzowanej zajął I miejsce drużynowo. 

Zawody szczebla Wojsk Lądowych wymagały 
od biorących w nich udział zarówno doskonałej 
wiedzy ogólnej jak i znajomości specjalistyczne
go sprzętu używanego na co dzień przez podod
działy przeciwchemiczne. Każdy uczestnik zawo
dów musiał wykazać się praktycznymi umiejęt
nościami posługiwania się przyrządami do wykry
wania i usuwania skażeń oraz prowadzeniem za
biegów specjalnych. Jednak największe emocje 
związane były z 500 metrowym biegiem w ma
sce przeciwgazowej. Jak wskazuje uzyskany wy
nik również i te zadanie nie stanowiło poważniej
szej przeszkody dla żołnierzy "siedemnastej". 

Oficer prasowy 17WBZ 

17 września roku pamiętnego ... 
17 września 1939 roku Armia Czerwona wkro

czyła na tereny II Rzeczpospolitej, położone na 
wschód od linii Narew- Wisła- San. Był to efekt 
paktu Ribbentrop- Małotow, podpisany 23 sierp
nia 1939 roku w Moskwie, który ustalił "strefy 
interesów Niemiec i ZSRR" na terytorium Pol
ski. 

Po napaści ZSRR na Polskę aresztowano po
nad 200 tysięcy Polaków: oficerów, policjantów, 
ziemian i pracowników. 

Wszystkim obywatelom II Rzeczpospolitej 
narzucono obywatelstwo radzieckie. Toteż z oka
zji 67 rocznicy napaści ZSRR na Polskę uczczo
no pamięć ofiar. Zainaugurowano wystawę w ra-

tuszu międzyrzeckim: ZESŁANI NA SYBIR
GOLGOTA WSCHODU. 

Przybyłych międzyrzeczan przywitał bur
mistrz- Tadeusz Dubicki, a prezes Koła Sybira
ków-Jan Antonowicz przypomniał rys historycz
ny zesłańców na "nieludzkiej ziemi" ... 

W trakcie spotkania wystąpił chór szkolny -
Zespołu Szkół Rolniczych im. Zesłańców Sybiru 
z Bobowieka pod kierunkiem Andrzeja Korze
niewskiego. W spotkanie też wzięli udział: ks. 
Marek Walczak- proboszcz ParafiiJana Chrzci
ciela w Międzyrzeczu, prezes Koła Kombatan
tów - por. Leon Szymański, prezes inwalidów 
wojennych- Stanisław Kołłątaj, mieszkańcy Mię-

dzyrzecza, poczty 
sztandarowe szkół. 

Małgorzatę Biernat Podczas uroczysto-
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Dni otwarte w 
OHP Międzyrzecz 

26 września br. w Ośrodku Szkolenia i Wycho
wania w Międzyrzeczu zorganizowano wystawę 
pod hasłem: "Młodzież - Praca- Perspektywy". 
Gospodarzem był kierownik Ryszard Kubiak. 
Przybyli na nią m.in.: ks. dziekan Marek Walczak 
- proboszcz parafii św. Jana Chrzciciela - Mię
dzyrzecz, wice starosta Grzegorz Gabryjelski, 
były pedagog - emeryt Kazimierz Kulas , dyrek
tor Zespołu Szkół Budowlanych - Edward Rybar
czyk, nauczyciele i wychowawcy, młodzież dwu
letniego OHP w liczbie 100 osób, pracodawcy 
poszczególnych zakładów pracy. 

Zebranych i zaproszonych gości powitał kie
rownik Ośrodka- Ryszard Kubiak. Przypomniał 
rys historyczny powstania tej placówki, która 
wychowuje, uczy i daje pracę. Wychowankowie 
pochodzą z różnych rodzin patologicznych, a w 
OHP mają zapewniony pobyt, naukę czyli "cie
pły kącik" . Tu warto przyjść i zobaczyć, drzwi są 
otwarte przez cały rok. Tu jest wielka rodzina. 
Jest też parę dziewczyn. Tegoroczne dni w O HP 
to wielki dorobek lat poprzednich i obecnych. 
Głównym organizatorem i instytucją odpowie
dzialną za przygotowanie i przebieg dnia otwar
tego w OHP staje się Młodzieżowe Centrum 
Kariery w Międzyrzeczu. Instytucją i głównym 
współpartnerem jest Ośrodek Szkolenia i Wy
chowania OHP w Międzyrzeczu wraz z kadrą 
pracującą. 

Partnerzy zaproszeni do działań i nas wspoma
gający: Państwowa Inspekcja Pracy, Powiatowy 
Urząd Pracy, Zakład Ubezpieczeń Społecznych, 
Poradnia Psychologiczno - Pedagogiczna, Jed
nostka Wojskowa, Lokalne Media, lokalni pracow
nicy. W OHP jest prowadzona katecheza, uczest
nicy każdego roku są przygotowywani do Sakra
mentu Bierzmowania. Była też wystawa o naszym 
papieżu- Janie Pawle II. 

Kazimierz Kulas 

ści Sybiracy z Międzyrzecza dostali Krzyże Ze
słańców Sybiru: Józefa Pożniak, Stanisława Bel
ka, Franciszek Kołodziejski oraz Stanisław Po
lak. Prezes Koła Sybiraków- Jan Antonowicz 
odebrał też medal za Zasługi dla Obronności 
Kraju, przyznany Sybirakom na wniosek działa
czy miejscowej Ligi Obrony Kraju ... 

Wystawa cieszyła się wielkim zainteresowa
niem, które trwało pięć dni i zwiedziło ją około 
pięćset osób poprzez dzieci, młodzież i doro
słych. 

Jeden ze zwiedzających na eksponatach po
znał swoją rodzinę. 

To jeszcze żywa historia, którą warto poznać ... 
Kazimierz Kulas 

za nieformalną wypowiedź 
dotyczącą rzekomego zachowania w pracy 

- przepraszam 
Jan Schneider 

ZATRUDNIĘ 
emerytowanego policjanta 

teł. O 609 056 731 



Nr11 (189) 

Sobotnie popołudnie. Grupami tłum ludzi ciągnie w stro
nę ul. Zakaszewskiego. Sędzi~ ~roczyst~ o~arci~ Parku 
Przemysłowego , festyn. Na mieJscu -Wielkie tablice: "W 
tym miejscu powstaną hale produkcyjne". 

Centralna oś wielohektarowego placu budowy to wy
brukowana szeroka aleja. Aż do obwodnicy. Mijam miej
sca, gdzie będą dzisiaj wmurow~ane akty erekcyjne firm, 
które w przyszłym roku dadzą międzyrzeczanom pracę. Z 
udziałem kapitału polskiego, niemieckiego, hinduskiego, 
islandzkiego, holenderskiego. 50 ha, wg słów burmistrza 
Tadeusz Dubickiego, Parku 
Przemysłowego , gdzie będą re
alizowane obiekty przemysłowe 
i powstaną miejsca pracy. Ko
strzyńsko - słubicka specjalna 
strefa przemysłowa, podstrefa w 
Międzyrzeczu. Glos zabierają 
Edward Fedko i Marek Lewan
dowski. Inwestorzy, którzy przy
jechali dzisiaj do Międzyrzecza , 
mówią o swoich planach inwesty
cyjnych w naszym mieście. 

Spółka "Jan" jest spółką z 
udziałem kapitału holenderskie
go. W zakładzie już pracuje w 
Międzyrzeczu 48 osób. "Spółka" 
zajmuje się przeróbkami odzieży 
na rynek holenderski. Poza usłu 
gami krawieckimi firma zajmuje się logistyką z tym zwią
zaną. Klientami są największe sieci marketów handlujących 
odzieżą w Holandii. Spółka "Jan" prowadzi rozmowy z 
klientami także na rynku niemieckim, duńskim i szwedz
kim. 

Strautmann Hydraulik Sinus Polska Sp. z o.o. Fir
ma produkuje bardzo precyzyjne elementy hydrauliki si
łowej na obrabiarkach sterowanych numerycznie dla prze
mysłu maszynowego, motoryzacyjnego, rolno - spożyw-

KURIER MIĘDZYRZECKI 

czego itd. W Międzyrzeczu planuje wybudować w 2007 r. 
halę produkcyjną i uruchomić produkcję cylindrów hydrau
licznych przy zastosowaniu najnowszych technologii i cen
trów obróbkowych sterowanych numerycznie. Dzięki do
bremu klimatowi do inwestycji będzie już czwartą firmą z 
grupy Strautmann, która zostanie ulokowana w Między
rzeczu. 

Zakład Produkcyjno- Usługowy Kazimierz 
Jońca Sp. z o.o. Firma produkuje rury preizolo
wane w zakresie średnic od 20 mm do 1000 mm. 
Oferta firmy obejmuje projektowanie, produkcję, 
dostawę i serwis preizolowanych rur i kształtek sys
temu ZPU Międzyrzecz dla systemów ciepłowni
czych, ciepłej wody użytkowej, pary oraz rurocią

gów technologicznych dla przemysłu lub zastosowań spe
cjalnych np. dla górnictwa. Rury preizolowane z ulicy Prze
mysłowej w Międzyrzeczu sprzedawane są m.in. w Holan
dii, Włoszech , Szwajcarii, Niemczech, Francji, Czechach. 
Obecnie zakład zatrudnia ponad 200 pracowników, z chwilą 
rozbudowy planuje się zatrudnić kolejnych 100 osób. 

Essel Propack. Część holdingu Essel Group, aktyw
nego na poziomie globalnym w obszarach biznesowych: 
opakowania, media i rozrywka oraz telekomunikacja i han-

Konsultant Klienta Biznesowego 
nr. ref. KKB/GW/10 (teren działania woj. lubuskie.) 

Osoba zatrudniona na tym stanowisku odpowiedzialna będzie za: 
rozwijanie swego terytorium poprzez maksymalizację działań handlowych, rozbudowywanie sieci sprzedaży 
poprzez pozyskiwanie nowych klientów, prowadzenie negocjacji handlowych oraz realizację planów 
sprzedaży 

Oferujemy: interesującą pracę dla energicznych ludzi w firmie o ugruntowanej pozycji na rynku, wysokie 
wynagrodzenie uzależnione od osiąganych wyników, samochód służbowy, komputer, telefon komórkowy, 
możliwość stałego podnoszenia kwalifikacji . 
Poszukujemy kandydatów, którzy posiadają minimum średnie wykształcenie, doświadczenie zawodowe 
związane ze sprzedażą lub promocją w branży FMCG oraz prawo jazdy kat. B 

Specjalista ds. marketingu 
nr. ref. SM/GW/09 (miejsce pracy Międzyrzecz) 
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del. Siedziba firmy znajduje się w Mumbai (Indie). To naj
większa firma na świecie produkująca tuby laminowane i 
ekstrudowa n e przeznaczone dla przemysłu kosmetyczne
go, farmaceutycznego i spożywczego. Posiada obecnie 24 
najnowocześniejsze fabryki opakowań w 13 krajach świa
ta. Essel Propack wybuduje w Międzyrzeczu halę pro
dukcyjno - magazynową o paw. 10,5 tys. m 2. Po ukoń

czeniu 4 etapu inwestycji całkowita powierzch
nia hal przekroczy 50 tys. m 2. Zatrudnienie 
po ukończeniu 1. etapu inwestycji- 90 osób, 
wartość pierwszego etapu inwestycji to ok. 70 
milionów zł. Oddanie zakładu do użytkowa
nia i rozpoczęcie produkcji planowane jest na 
koniec pierwszego kwartału 2007 r. Lokaliza
cja fabryki w Międzyrzeczu została wybrana 
ze względu na bardzo korzystne położenie 
geograficzne, doskonałą infrastrukturę oraz 
bardzo dobre połączenia komunikacyjne z 
Europą Zachodnią i Południowo - Wschod
nią. Rozmawiam chwilę z Przemysławem Slo
mińskim , przedstawicielem Essel Propack. 

Jest międzyrzeczani nem, młodym człowiekiem , który mówi 
mi o patriotyzmie lokalnym, swojej osobistej satysfakcji, kie
dy ta wielka firma inwestuje właśnie w Międzyrzeczu. W 
specjalnym namiocie, gdzie oprócz poczęstunku Essel Pro
pa ck ma, dla chętnych, do wypełnienia ankiety dla kandy
datów na pracowników. Wielu ludzi to robi. .Czy place będą 
w wysokości wystarczającej do opłacenia czynszu i wydat
ków na podstawowe potrzeby? .. ". -takie słyszę rozmowy 
międzyrzeczan. 

Festyn miejski trwa. Inwestorzy przygotowali poczęstu
nek dla mieszkańców . W wielkiej ilości bigos, kiełbaski, 
żurek. Są stragany z zabawkami, piwem itd. Międzyrzecki 
Ośrodek Kultury przygotował program artystyczny. Wystą
pił Dziecięcy Zespół Taneczny TRANS (instruktor i cho
reograf Anna Bubnowska)- w układzie tanecznym pt. "Ta
jemnica Egiptu", "Trans- misja" i "Disco lat 80.tych". Ze 

"Studia Piosenki" 

Wymagania: wykształcenie wyższe kierunkowe, doświadczenie zawodowe na podobnym stanowisku w 
dużej firmie, doświadczenie w działalności PR, znajomość języka angielskiego na poziomie pozwalającym na 
swobodną komunikację, bardzo dobra umiejętność organizacji czasu pracy, umiejętność pracy w zespole, 
zdolności negocjacyjne i analityczne, inicjatywa, samodzielność i dynamizm w działaniu. 

(instruktor Rafał 
Gojdka) śpiewał 
Bartek Szarłan i 
Mateusz Szew
czyk. Klub Tańca 
Towarzyskiego 
FAN DANCE za
prezentował wią
zankę tańców stan
dardowych i tań
ców latynoamery
kańskich. Z mini re
citalem popular
nych piosenek wy
stąpiła pani Magda 
Durecka oraz 
Krzysztof Knia
ziew - piosenki z 
repertuaru Elvisa 
Presleya. Wieczór 
zakończył koncert 
znanego zespołu 
Bad Boys Blue, 
owacyjnie przywi
tany przez między
rzeczan, licznie 
przybyłych na ten 
przedostatni punkt 
programu dzisiej
szej imprezy, po 
którym niebo nad 
naszym miastem 
rozświetliły za
sponsorowane 
przez organizato
rów sztuczne 
ognie. 

Oferujemy: dobre warunki pracy w dynamicznie rozwijającej się firmie, możliwość zdobywania 
doświadczenia, rozwój i pogłębianie umiejętności 

Pracownik Biura Obsługi Klienta 
nr. ref. BOK/GW/09 (miejsce pracy Międzyrzecz) 

Osoba zatrudniona na tym stanowisku odpowiedzialna będzie za: Realizację zamówień przesyłanych 
przez klientów, współpracę z KKB, budowanie dobrych relacji z klientami 
Oferujemy: interesującą pracę dla energicznych ludzi w firmie o ugruntowanej pozycji na rynku, 
wynagrodzenie uzależnione od osiąganych wyników, telefon komórkowy, możliwość stałego podnoszenia 
kwalifikacji. 
Poszukujemy kandydatów, którzy posiadają minimum średnie wykształcenie, znajomość języka angielskiego 
na poziomie pozwalającym na swobodną komunikację, doświadczenie zawodowe związane ze sprzedażąlub 
promocją w branży FMCG oraz prawo jazdy kat. B 
Oferty zawierające CV ze zdjęciem oraz list motywacyjny z klauzulą o ochronie danych osobowych i nr. ref. prosimy 

kierować w ciągu 7 dni od daty ukazania się ogłoszenia na adres: 
PHUP Zernar Sp. z o.o. 66-300 Międzyrzecz ul. Poznańska l 06 Iwona 

Wróblak 
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Uczestnicy, 70 uczestników Olimpiady Umiejętności Za
wodowych z Warsztatów Terapii Zajęciowej , przyjechale 
do Międzyrzecza z terenu województwa lubuskiego - z 
13. Warsztatów: z Kamienia Wielkiego, Gorzowa, Zie
lonej Góry" Tęczy" i Zielonej Góry "Rehabilitacji", Lub
ska, Świebodzina, Sulęcina, Wschowy, Krosna Od· 
rzańskiego, Dębna, Gubina, Żar i z Niemiec - z Lobe
taL To już IX Olimpiada Umiejętności Zawodowych zor
ganizowana w Międzyrzeczu . Tu wszyscy zostaną zwy
cięzcami. Jak w odczytanej Rocie, gdzie przyrzeka się 
godnie zwyciężać, godnie uznać zwycięstwo innych, prze
zwyciężać wlasne slabości. 

Jaki cel przyświeca Olimpiadzie? - pytam kierownika 
Warsztatów w Międzyrzeczu pana Jana Schneidera. -
"Chodzi o pokazanie umiejętności osób niepełnosprawnych 
pod względem zawodowym. W Warsztatach Terapii Za
jęciowej przyucza się osoby do konkretnego zawodu. A 
pomysł corocznych spotkań, olimpiad, narodził się w Cze
chosłowacji." Ojcem" pierwszej Olimpiady tego typu w 
Polsce jest dr Piotr Janaszak z Konina". 

Dyrektor DPS Międzyrzecz pani Anna Kwie· 
cińska wita gości, licznie zgromadzonych, wladze 
miasta i wladze samorządowe, wita publiczność i 
uczestników. Olimpiada nie maglaby się odbyć bez 
pomocy sponsorów: Ireneusza Pietrasza • dy· 
rektora Regionalnego ISS Facility Serwices, 
Jacka Bełza, szefa Restauracji "Duet"· wspar
cie organizacyjne, Policji Powiatowej w Mię
dzyrzeczu, Aresztu Śledczego, jednostki woj
skowej - pomoc w organizacji imprezy, bur
mistrza Tadeusza Dubickiego - nieodpłatne 
udostępnienie sali, Janusza lwińskiego • dy
rektora Miejskiego Ośrodka Sportu i Wypo
czynku, Krzysztofa Marca - dyrektora Gimna
zjum Nr 2, Anny Górznej - dyrektora Liceum 
Ekonomicznego, Piotra Rojka - Piekarnia, Dariusza 
Szewczyczaka-kiosk rolno- spożywczy, Wiesława 
Smogór - ERPEM Międzyrzecz oraz Maćka Kowalika 
i Anny lwanowskiej- Handel Obwoźny, dzięki którym 
sala jest pięknie udekorowana. Olimpiadzie patronuje 
dyr. Lubuskiego Oddzialu PFRON Wacław Marcula, sta
rosta międzyrzecki Kazimierz Puchan, a medialnie -
Radio Zachód. Honorowymi gośćmi są, od lat wspierający 
imprezę , senator R. P. Zdzisław Jarmużek, burmistrz Ta· 
deusz Dubicki , dyr. PCPR Maria Górna- Bobrowska. 
Anna Kwiecińska dziękuje za przybycie, za pomoc i 
wsparcie. Impreza ma rzeczywiście duży rozmach. Przy
gotowanie wymagalo wielu godzin pracy jej organizato
rów i osób wspomagających. 

Konkurencje, w których startują uczestnicy są cie
kawe. Instruktor krawiectwa Wiesława Zielińska tiu
maczy uczestnikom ich zadanie. Jest nim uszycie po
szewki z falbankami na poduszkę. - .Będziecie przy
kładać materiał do tej kreseczki .. . - mówi". Uszyć trze
ba równo, potem wyprasować. Haft- instruktor Oliwia 
Fornalik. Na każdym stoliku przedmiot zawodów -
chusta, obok pudeleczka z koralikami, kolorowymi nić
mi, cekinami. Inwencja należy do zawodników. Obok 
w boksie modelarstwo. Janusz Grządko, instruktor, 
(odpowiedzialny też za organizację calości dzisiejszej 
imprezy) mówi o zadaniu-" może być figurka, postać, 
maska, naczynie". Pracują w miękkim i wdzięcznym ma
teriale, jakim jest glina. Trzeba ją poczuć pod palcami, 
ugnieść w dloniach. l tworzyć. Patrzę, jak powstaje rzeź-
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ba czlowieka siedzącego na ziemi z glową między ramio
nami. Maciej Żukiel jest instruktorem w konkurencji sto
larstwa. Zawodnicy wykonują taboret. Zadaniem jest jego 
montaż i wykończen ie . Podobne stolki, wykonane w mię
dzyrzeckich Warsztatach DPS, już są w bunkrach MRU. 
W stolarni robi się też drewniane części do karabinów wzo
rowanych na oryginalnych z okresu li wojny. Panią Graży· 
nę Łabudę widzę w dziale gastronomii. Tu na stolikach 
kolorowo. Leżąca na talerzu polówka arbuza ma zostać 
ozdobiona, czyli " najeżona" wbitymi weń patyczkami, na 
nie nadziane będą kawalaczki warzyw i owoców. Calość 
ma być pomyslowa, i estetyczna. Małgorzata Matacz, in

struktor bukieciar
stwa, pokazuje mi, 
zgromadzone na 
stole, najprzeróż 
niejsze dodatki do 
stroików, jakie 
uczestnicy Olim
piady mają do 
swojej dyspozycji. 
Mnogość kolorów 
i ksztaltów. Ruty
nowo już wykony
wanie takich stro
ików odbywa się 
rokrocznie w DPS 
przed każdymi 
świętami. Plastyka 
-instruktor to Mał· 
gorzata Biernat. 
Najpierw na kart
ce zawodnik robi 
się szkic rysunku, 
potem naklada na 
papier szkle i wy
pelnia rysunek ko
lorowymi farbka
mi. Powstają na 
moich oczach bar
dzo ciekawe kom
pozycje plastycz-
n e. 

Przysiadam 
się do naszych 

gości z Niemiec z Lobetal pod Berlinem. Terapeuta pan 
Bauer Severin jest wychowawcą, opiekunem i kierowni
kiem grupy. Ośrodkowi w Lobetal patronuje kościól wy
znania ewangelickiego. W Niemczech ośrodki opieki nad 
osobami upośledzonymi są również prywatne, publiczne, 
jednak we wszystkich duży udzial w finansowan iu ma nie
mieckie państwo. W Lobetal umiejętności zawodowe zdo
bywa się w ciągu ok. 21at. Jest tam ok. 40 - 50 osób. Każ
dy wybiera sobie zajęcie dla niego najbardziej wlaściwe. 
Nasz gość z Niemiec wiele opowiada nam o Lobetal. Py
tam go o wrażenia z dzisiejszej Olimpiady w Międzyrze
czu. Pan Severin bardzo ceni sobie doświadczenia, jakie 
zdobywa tutaj. Ogromnie ważne są towarzyskie kontakty 
między uczestnikami WTZ z różnych miast oraz oparta na 
partnerstwie wspólpraca mię-
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dzy instruktorami z obu ośrodkó . Wieloletnią tradycją są 
wzajemne odwiedziny. Cel to, w wyniku wymian~ doświad
czeń, jeszcze lepsze funkcjonowanie ośrodków dla nie-
pelnosprawnych na swoim terenie. Lobetal jest we 
wschodniej części Niemiec. Co zmienilo się tu po zjedno
czeniu?- pytam. Ogromnie wiele- odpowiada pan Seve
rin. Weszly unijne standardy opieki nad niepelnospraw
nymi, inne jest finansowanie ośrodków. Poprawily się wa
runki życia podopiecznych, jest bardziej rodzinnie. System 
opieki jest spójny i dostosowany do aktualnych potrzeb 
podopiecznych. Mieszkają w malych domkach, pracują w 
warsztatach, zajmują się rolnictwem, gastronomią. Wszyst
ko w celu stworzenia jak najlepszych warunków do spo
lecznej integracji niepelnosprawnych. Przy stolikach swo
bodna wymiana zdań, a ja odwiedzam ponownie boksy, 
gdzie podopieczni walczą o laury zwycięstwa. Sprawnie 
idzie praca, skupienie w oczach zawodników. Wracam do 
pana Schneidera. " ?odstawą wszelkiego działania, tera
peutycznego także"- mówi pan Schneider "·jest istnieją
ca u każdego człowieka wyobraźnia twórcza. Na wyobraźni, 
na tym właśnie, tworzy się zamiar działania, pracy nad sobą 
u podopiecznego. Buduje się w ten sposób u niego po
trzebną do działań konstrukcję myślową, m. in. poprzez 
twórczość artystyczną. Tak powstaje terapeutyczna akty
wizacja do wykonywania prac w różnych zawodach. Jak 
ta idea się narodziła ? .. .Zaczęło się wszystko oddolnie, od 
inicjatyw rodzinnych, w latach 60. tych. Po to by wyrwać 
człowieka z więzienia czterech ścian. Z początku funkcjo
nowało to na zasadzie wolontariatu, z czasem ta działal
ność na rzecz niepełnosprawnych została uregulowana 
ustawowo." Maciej Żukiel, z instruktorów - " Cieszy 

to, że osoby skrzywdzone przez los mogą otrzymać po
moc od osób zdrowych. Jest nią stworzenie warunków, by 
ci mogli się w jakiejś dziedzinie wykazać. Uczestnicy WTZ 
najczęściej zdają sobie sprawę ze swojej inności. Powinni 
zdać sobie również sprawę również z tego, i trzeba im w 
tym pomóc, że są równi pod względem szans pokonania 
swych osobistych barier". 

Jeżeli uda się przekonać o tym podopiecznego, wielka 
jest osobista satysfakcja u terapeuty. Nagrodą dla jedne
go i drugiego jest widok efektów ich wspólnej pracy tera• 
peutycznej. Wytworzonych produktów, które często pod 
względem jakości nie różnią się od rzeczy wytwarzanych 
gdzie indziej. To jest sposób na akceptację spoleczną, 
zawodową "użyteczność" czlonka spoleczeństwa. Rozu
mieją to podopieczni z warsztatów, chcą przychodzić, pra
cować. Bardzo chcą . 

Puchary pamiątkowe dla drużyn, upominki i dyplomy 
dla wszystkich uczestników Olimpiady stoją przy
gotowane, czekają na powrót obradującego jury. 
Tymczasem na zewnątrz czeka poczęstunek, w 
którego przygotowaniu pomagali rodzice uczest
ników: grochówka, bigos, napoje, sterta ciastek. 
Degustując można zapoznać się z szerszą ofertą 
wyrobów Warsztatów Terapii Zajęciowej DPS 
Międzyrzecz, posiedzieć na superszybkim poli
cyjnym motocyklu, strzelić do tarczy z pistoletu 
laserowego - pani policjantka udziela instrukcji. 
Ireneusz Pietrasz, jeden ze sponsorów Olim
piady, mówi, że ta impreza ma dobrego mena
dżera, w osobie pani dyr. Kwiecińskiej. Trzeba 
dotrzeć do osób i instytucji z informacją, wtedy 
jest większa szansa pozyskania lun- ~ 
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Dar ••• 
Listopadowy dar, dar naszych międzyrzeczan 

dla innych międzyrzeczan i nie tylko ... Kropli 
życia, nadziei na wyzdrowienie. Anonimowy Dar 
dla Kogoś - dla człowieka. Poznajmy nazwiska 
Honorowych Krwiodawców (w bieżącym mie
siącu): 

Rafał Bielecki, Radosław Trojanek, Michał 
Bielachowicz, Grzegorz Turkont, Weronika 
Skrzypek, Łukasz Martynów, Łukasz Lisie
wicz, Bartosz Rozynek, Piotr Sokołowski, 
Antoni Grabiński, Andrzej Przybyszewski, 
Bartłomiej Piasecki, Jarosław Mikłaszewicz, 
Marek Bożyk, Natanel Iwan, Dawid Wołk, 
Waldemar Grabiński, Marian Filipek, Woj
ciech Janczyszyn, Sylwia Sienkiewicz, Mag-

Śledzik, Piotr Góra, Andrzej Joźwiak, 
Agnieszka Święcka, Mateusz Figura, Rafał 
Gorzko, Emil Piekarski, Anna Kowalska, 
Adam Gutkowski, Józef Małycha, Mateusz 
Suchecki, Tomasz Łucyk, Arkadiusz Mól, 
Piotr Sobkowski, Paweł Wojtaś, Marek My
ślicki, Mariusz Rój, Piotr Ofiara, Piotr Gó
recki, Katarzyna Gmiąt, Dariusz Kaczma
rek, Grzegorz Kaczmarek, Jacek Głaz, Ro
bert Słoński, Jerzy Wojtaś, Sebastian Woj
taś, Janusz Lingo, Bartłomiej Bociek, 
Łukasz Wierzbowski, Mariusz Włodarczyk, 
Andrzej Urbaniec, Mieczysław Żłobicki, Ja
rosław Barszczak, Grzegorz Barszczak, 
Wojciech Benysek, Mateusz Polis, Łukasz 
Kowalewski, Izabela Jemiołek, Tomasz Ko
rzeniewski, Marta Kuć, Piotr Sawiński, Ro
bert Krakowski, Tomasz Sroga, Marcin Ry
wak, Robert Kosiński, Patryk Jóźwiak, Do
brosław Pluta, Janusz Karolek, Krzysztof Po
lechajło, Wojciech Sommerfeld, Adam Kęp
ka, Piotr Skórzewski, Daniel Furmanek, 
Piotr Czarnecki, Andrzej Mizera, Tomasz 
Macek, Karol Schmidtchen, Tomasz Klem
ke, Tomasz Wawrzyniak, Cezary Rakoczy, 
Tomasz Dudek, Błażej Hoffmann, Dominik 
Kanopik, Dariusz Bogdan, Przemysław 
Kiersztan, Bartosz Stański, Maciej Markisz, 
Radosław Gołębiowski, Jakub Such_ecki, 
Bartosz Wolniewicz, Paweł Owczarek, Da
mian Misiura, Bogdan Pokolenko, Stanisław 
Frąk, Jacek Borowiak. 

dalena Brodzik, Arkadiusz Siadak, 
Maciej Filipczak, Tomasz Papiew-

ski, Sławomir Szulczyk, Ewa Gajda, 
Dariusz Flegier, Zuzanna Hołyń
ska, Jolanta Reszczyńska, Łukasz 
Domaszewicz, Paweł Bandowski, 
Radosław Puk, Bartłomiej Talarek, 
Marek Banek, Wiesław Skała, 
Paweł Fedorski, Sebastian Gracz, Je-

Wojciech Bujalski, Zdzisław 
Białowski, Radosław 

Tepper, Robert Kni
kowski, Henryk Soko
łowski, Łukasz Ołdak, 

Adam Suszczyński, 
Mariusz Kamyszek, 

rzy Rejba, Mateusz Biedniak, Bartosz Kret
schmer, Łukasz Myśliwiec, Damian Skrzyp
kowski, Michał Wołk, Wiesław Gibaszek, 
Artur Nadolny, Janusz Barszczak, Piotr Wło
darczyk, Marek Suchecki, Damian Turczyn, 
Łukasz Tonicki, Mateusz Heba, Michał Ja
nik, Wiesław Czepirski, Sławomir Cisoń, 
Przemysław Florek, Andrzej Kur, Anna 
Malowana- Gacyk, Mirosław Kur, Krystian 
Trojanowski, Wojciech Świerszcz, Maciej 
Stachurski, Adrian Knioch, Piotr Przybysz, 
Daniel Deorowicz, Bogdan Karniewicz, 
Marcin Górecki, Łukasz Fedorowicz, Dawid 
Wroński, Marek Krzak, Andrzej Kujawa, 

Piotr Gurzyński, Sebastian 
Banasiak, Marcin Jenek, Andrzej Gadus, 
Andrzej Kurek, Zbigniew Kaźmierczak, To
masz Piątkowski, Ilona Szczęsnulewicz, 
Tomasz Mucha, Paweł Maciejewicz, Bartosz 
Łausz, Daniel Grzeczkowicz, Adam Dąbrow
ski, Dorota Gzyl, Bartosz Roesler, Adam 
Wrona, Kamil Majewski, Wojciech Piersa, 
Beata Szymkiewicz, Adam Mikołajczyk, Sła
womir Podyma, Jan Woźnica, Piotr Poko
lenko, Dariusz Pyra, Arkadiusz Kowalski, 
Tadeusz Łata, Mariusz Bryliński, Marcin 
Myc, Mieczysław Bogajewicz, Henryk Sosz
ka, Ryszard Hołubowicz, Grzegorz Opalach, 
Bogumił Borowiak, Rafał Kurzyński, Robert 

Dzień dObfllpanie "Be': Sezon 
teatralny w s. P. nr 2 , 

Zaczyna się sezon teatralny w Szkole Podstawowej nr 2. Pierwszy spektakl Teatrzyku "Ana
nas" w bieżącym roku szkolnym. Panie Hanna Barczewska i Maria Sobczak- Siuta zapraszają 
do autoprezentacji wszystkie "ananasy". Nastąpi inauguracja comiesięcznych spotkań przy muzy
ce, tańcu i piosence. W programie też małe etiudy teatralne. Dzisiejsza widownia najbardziej oczeki
wana i właściwa : mamy i ojcowie, najbliżsi małych aktorów. Na stolikach, oczywiście , pokrojone owo
ce ananasów, żeby dostrzec ... smak ... przedstawienia. 

W tym roku , jak co roku, jest nowe pokolenie "Ananasów", starsi koledzy symbolicznie zapra
szają małych pierwszaków do wielkiego kola braci teatralnej. Pierwszy chrzest szkolny najmłodszych 
dzieciaków. Przedstawienie zaczyna się od pieśni harcerskiej, szkoła jest imienia Szarych Szeregów, 
uczniowie mają dzisiaj na sobie mundurki harcerskie. To symboliczne wejście w określoną tradycję 
aktywności dziecięco - młodzieżowej. Są też recytacje. Dzisiejsze spotkanie zaplanowane jest jako 
kontakt z twórczością Jana Brzechwy, od którego edukacja większości z nas się zaczęła. Znane 
wszystkim na pamięć wierszyki. Zabawna "Kłamczucha ': w recytacji utworu uczestniczy widownia, 
sprawdzamy, czy pamiętamy wszyscy dawne dobre szkolne czasy. Utwory Brzechwy łączą pokole
nia. To jedno ze spoiw w sztuce przekazywania sobie dorobku tradycji, kulturalnej, literackiej polskiej 
i europejskiej. To się czyta dzieciom przed snem, które to potem pamiętają i przekazują swoim dzie
ciom ... Pieśni harcerskie przeplatane wierszami Brzechwy. Z recytacją są połączone scenki teatral
ne, uznanie moje budzi dobra dykcja małych aktorów, wzajemne słuchanie się uczestników gry sce
nicznej i brak tremy w kontaktach ze słuchaczem . Przynajmniej pozorny ... Dzieci także dobrze sobie 
radzą w prostych, przejrzystych układach tanecznych. Podklad muzyczny jest bardzo dobrze dobra
ny, współgra z choreografią , pomaga znaleźć aktorom swoje miejsce na scenie. Dobrze brzmi z 
poszczególnymi tekstami. Nie zabraknie popularnej piosenki "plonie ognisko w lesie ... ", tutaj ladnie 
zaaranżowanej na trzy glosy. Dzisiejsze spotkanie to oferta szkolna, kulturalna, dla rodziców i ich 
dzieci, zachęta do wejścia w świat teatru, szkolnej tradycji Teatrzyku "Ananas", który ma już bardzo 
wiele osiągnięć. Będzie grupa taneczno -wokalna, próby będą dwa razy w tygodniu. Planowane są 
warsztaty teatralne, przy okazji wyjazdy na basen. Swietna zabawa dla dzieci, bardzo dobrze zago
spodarowany czas poza lekcjami, który gwarantują swoim autorytetem osoby prowadzące zajęcia, 
kreatorki życia kulturalnego w Międzyrzeczu , panie Hanna Barczewska i Maria Sobczak - Siuta. 

Iwona Wróblak 

~ duszy od sponsorów. Szefowie firm zwykle są zabiegani, nie czytają afiszy, a wielu z nich 
~ chętnie wspomagaloby cele takie jak dzisiejszy. Motywacja pana Pietrasza jest prosta- dzie

ciom, osobom niepełnosprawnym trzeba pomóc. l robi się to bezinteresownie. 
Wielki Puchar Przechodni i główną nagrodę , czyli sprzęt DVD (ufundowany przez dyr. PFRON) 

zdobywają Warsztaty Terapii Zajęciowej z DPS Międzyrzecz. W konkurencjach wyróżnieni zostali: 
krawiectwo: Wanda Kamińska WTZ Świebodzin , modelarstwo: Ireneusz Piędal WTZ Kamień Wiel
ki, stolarstwo: Daniel Stodolski WTZ Zielona Góra "Rehabilitacja", haft: Władysława Leśniak WTZ 
Zielona Góra " Tęcza ", plastyka: Janusz Żak WTZ Międzyrzecz , gastronomia: Przemysław Soko
łowski WTZ Międzyrzecz, bukieciarstwo: Irena Cendal WTZ Zielona Góra "Tęcza ". Dzień kończy 
zabawa, dyskoteka, tańczą wszyscy, ostatni akord to wielkie kolo złożone z uczestników, gości , in
struktorów, w takt piosenki Stachurskiego "Zostańmy razem". W myślach , sercach, intencjach na pew-
no zostaniemy. Iwona Wróblak 

Noclegownia dla 
bezdomnych - już czvnna 

Od 2. października jest otwarta Noclegownia dla bezdomnych. W bu
dynku są 4 pokoje mieszkalne, na łącznie 15 -171óżek. Łazienka , pryszni
ce, pralka, kuchnia, świetlica z telewizorem, trochę książek. Namiastka domu. 
Pani Barbara Deszcz jest pracownikiem socjalnym, po pomaturalnej szko
le dla pracowników służb społecznych. -"Dużo zależy od człowieka "- mówi 
- "można wiele, trzeba tylko trochę inicjatywy". Co będzie należało do jej 
zadań?- "Przejmę wywiady z OPS. Informacja o prawnych możliwościach 
w załatwianiu spraw w urzędach. Pornoc w pisaniu pism." 

Bardzo potrzebne. Jestem, razem z panią Deszcz i panem Flakiem, 
prezesem " Stowarzyszenia "Noclegownia - Przytulisko ... " w Rojewie, 
gdzie wolontariusze Stowarzyszenia przywożą paczki z żywnością i inne 
rzeczy w darze od mieszkańców miasta i gminy. Podaję na podkładkę swój 
notatnik, pani Basia pisze komuś potrzebne do załatwienia sprawy poda
nie do urzędu, fachowo, dokumenty trzeba ... takie ... - wymienia. -" Współ
praca z organizacjami pozarządowymi jest bardzo ważna"- mówi pani 
Barbara. Przywieźliśmy tu, dla rojewian, z pomieszczeń Noclegowni tap
czany, ofiarowane przez ludzi, a tam z braku miejsca zbędne . Także zresztą 
kurtki i buty na zimę dla dzieci. Co jeszcze i komu trzeba przywieźć ... myślą 
razem z panem Flakiem. W Punkcie Pornocy Rzeczowej "Stowarzy
szenia .. " jest wiele ubrań, w dobrym stanie, do rozdania potrzebującym , za 
darmo. 

Jak sobie pani Barbara wyobraża siebie w roli pracownika socjalnego? 
W Noclegowni to praca socjalna. Ważna jest zwyczajna rozmowa z ludź
mi, któr-zy tu nocują , bo nie mają własnego dachu nad glową . Chciałaby 
pomóc im odzyskać, czy umocnić, poczucie własnej godności , mówi im -
"jesteście bezdomni, ale nie gorsi, macie takie same prawa ... " 

Czy jest opieka medyczna w Noclegowni? Tak, w razie potrzeby wzy
wany jest lekarz. OPS ma podpisaną umowę z apteką. Placówkę nadzoru
je sanepid, jest stały kontakt z policją. Regulamin Noclegowni zabrania 
picia alkoholu i palenia papierosów. Korzystający z noclegów zobowiązani 
są do utrzymywania porządku i wykonywania drobnych prac na terenie Noc
legowni. Zbigniew Flak, decyzją burmistrza - konsultant do spraw osób 
bezdomnych, ma tu dyżury . Bezdomni pomogą mu też w transportowaniu, 
ofiarowanych przez darczyńców, mebli i sprzętu AGO .Co z opieką tera
peutyczną? Jest w planie. Na razie, blisko, koło stadionu, jest Poradnia 
Psychologiczno- Pedagogiczna, można pójść indywidualnie. Pan Flak mówi 
o terapii konkretnie przez pracę - na rzecz innych, również ubogich i rów
nież potrzebujących . Pracy bardzo potrzebnej, pracy społecznej jest bar
dzo dużo, dla wszystkich, którym nieobojętny jest los drugiego człowieka. 

Iwona Wróblak 



Str. 18 KURIER MIĘDZVRZECKI Nr 11 {189) 

KRONIKA POLICYJNA e 14.09.2006 Arkadiusz K. lat 21 mieszkaniec Między
rzecza posiadał przy sobie środki odurzające w postaci 
marihuany. 

kładu Opieki Zdrowotnej w Międzyrzeczu. 
e 16.09.2006 w Międzyrzeczu skradziono samochód 

osobowy marki Opel Kadett na szkodę Henryka Ł. W wyni
ku prowadzonych działań zatrzymano sprawców, którymi 
okazali się :Bogdan R.lat 28 i Łukasz L. lat 27- obaj miesz
kańcy Międzyrzecza. Zatrzymano także pasera Dariusza S. 
lat 37 mieszkańca Popowa, u którego odnaleziono utraco
ne mienie. Skradziony samochód został odzyskany. 

WRZESIEŃ 2006 
e 20.09.2006 - Sąd Rejonowy w Międ~yrze

czu aresztowal na 3 miesiące dwóch mieszkańców 
M i ędzyrzecza: Bogdana R. lat 28 i Łukasza L. lat 
27, którzy dokonali kradzieży z włamaniem do sze
ściu samochodów osobowych. Aresztowano także 

e 16.09.2006 na drodze Brójce- lagowiec patrol Ru
chu Drogowego w trakcie kontroli samochodu ciężarowe 
go marki Mercedes, kierowanego przez Gintarasa M. oby
watela Litwy, ujawnił 28 obywatel i Federacji Rosyjskiej 
przewoźonych na skrzyni ładunkowej z zamiarem niele
galnego przetransportowania do Niemiec. e 26.09.2006 ok. godz. 09:00 nieustalony sprawca wy

korzystując nie zamknięte drzwi do mieszkania wszedł do 
środka, skąd następnie dokonał kradzieży pi en i ędzy 
i biżuterii powodując straty w wysokości ok. 2000 zł. na 
szkodę Marii J. mieszkanki Goraja. 

na dwa miesiące Dariusza S. mieszkańca Popowa, który 
ukrył przedmioty pochodzące z tych kradzieży. 

e 26.09.2006 -231etni mieszkaniec Międzyrzecza po
siadał broń gazową bez wymaganego zezwolenia. 

e 09.09.2006 Sebastian H. 181etni mieszkaniec Mię
dzyrzecza posiadał w swym mieszkaniu środki odurzają
ce w postaci marihuany 

e 13.09.2006 - Sąd Rejonowy w Międzyrzeczu tym
czasowo aresztowal na dwa miesiące Ireneusza J. 35 let
niego mieszkańca Dębi nki, który dokonał kradzieży z wła
maniem do samochodu osobowego Opel Kadett, a następ
nie będąc w stanie nietrzeźwości kierowal tym pojazdem 
na drodze Między rzecz- Głęboki e . 

e 24.09.2006 w nocy, na drodze Dobrejewo - Murzy
nowo Justyna M. 26 letnia mieszkanka Międzyrzecza kie
rując samochodem osobowym na prostym odcinku drogi 
najechała leżącego na jezdni mężczyznę, który w wyniku 
zdarzenia poniósł śmierć· na miejscu. 

e 12.09.2006 na drodze Wierzbno-Przytoczna kieru
jący samochodem osobowym marki Volvo Waldemar M. 
211etni mieszkaniec Międzychodu na prostym odcinku dro
gi, w czasie manewru wyprzedzania stracił panowanie nad 
pojazdem i uderzył w drzewo. W wyniku zderzenia kieru
jący poniósł śm ierć· na miejscu, natomiast pasażer Woj
ciech Ś. 20 letni mieszkaniec Międzychodu doznał cięż
kich obrażeń ciała . 

e 14.09.2006 w Lutolu Suchym nieustalony sprawca 
dokonał kradzieży lawety do przewozu pojazdów o warto
ści 7000 zł. 

e 08.09.2006 w Międzyrzeczu przy ul. Konstytucji 3-
go maja dokonano włamania do budynku przychodni spe
cjalistycznej skąd skradziono i gły i strzykawki. Sprawca 
uszkodził także drzwi wewnętrzne powodując straty wyso
kości 300 zł na szkodę Samodzielnego Publicznego Za- Oficer prasowy KPP Międzyrzecz 

st. post. Beata Gromadecka 

WIEŚCI Z l LO 
Już prawie dwa miesiące nauki maja za 

sobą uczniowie naszego Liceum. 
Przez cały wrzesień pilnie przypatrywaliśmy 

się tegorocznym pierwszoklasistom, a pod ko
niec miesiąca odbyły się otrzęsiny i uroczy
ście przyjęto pierwszaków do grona uczniowskiej społeczności. Najpierw jednak poddani 
zostali oni licznym próbom, jak chociażby jedzenie na czas specjalnie przygotowanych 
specjałów , śpiewanie kociej piosenki czy teź malowanie karykatury swojego wychowaw
cy. Wszystkie te zabawne konkurencje przygotowała klasa lla pod czujnym okiem wycho
wawczyni p. mgr Alicji Król , natomiast najlepsza wśród klas pierwszych okazała się Ie i to 
ona właśnie wywalczyła zwycięskie trofeum w postaci dużego pięknie wyrzeźbionego kota. 
Dnia 6 października 2006roku uczniowie naszego Liceum wzięli udział w imprezie ekolo
gicznej pod nazwą ŚWIETO OBRY. Prezentację artystyczną przygotowała klasa Ie pod 
opieką mgr l. Piotrowskiej oraz mgr D.Szulc. Uczniowie zaprezentowali piosenkę o Obrze, 
pokaz mody ekologicznej oraz hasła związane z Obrą i za te ostatnie zdobyli l miejsce. Na 

koniec jeszcze o sporcie. Dnia 4 i 5 paździer

nika odbyły się Mistrzostwa Szkoły w Bad
mintona. Wzięło w nich udział 50 uczniów. 
Zawody cieszyły się dużym zainteresowa
niem i stały na wysokim poziomie. Oto zwy
cięzcy : 

1. Anna Kowalska 1. Marek Ziarkowski 
2. Agnieszka Świecka 2. Damian Kopeć 
4. Paulina Tylkowska 3.Damian Stucki 
5. Magdalena Moniezewska 4. Mateusz 

Siwczak 

Pani 
Annie KUźmińskiej - Świder 

wyrazy głębokiego i szczerego współczucia 
z powodu śmierci Brata 

śv . Andrzeja Kuźmińskiego 

składa 
Zespół Redakcyjny 

Kuriera Międzyrzeckiego 

WYCIECZKA DO lVI R U 
"Zapraszamy do odwiedzenia, jednego z najciekawszych i największych obiektów po

militarnych w Europie .... Oprócz tego w podziemiach mieści się największy w Europie 
rezerwat nietoperzy. Co roku w podziemiach zimuje około 30 000 nietoperzy należących 
do 13 gatunków." - zachęca informacja z przewodnika. Kolo Międzyrzeckiego Związku 
Nauczycielstwa Polskiego zorganizowało 9 października br. wycieczkę do MRU. Autokar 

szybko wypełnił się związkowcami spragnionymi odwiedzić po raz pierw
szy bezcenny zabytek sztuki fortyfikacyjnej XX w. w Polsce i je

den z najciekawszych w Europie. Dla niektórych było 
to kolejne spotkanie z h i storią wciąż jeszcze 
nie do końca poznaną . Największą atrakcję 
Ziemi Lubuskiej "szturmem zdobyliśmy" a 
oddział wartowniczy skapitulował widząc rze
sze szturmujących cywilów. Przyznam, że ca
łość programu zwiedzania robi wrażenie na 
dorosłych , młodzieży i dzieciach. Kilka godzin 

marszu pod ziemią z małą latarką w dłoni i ciekawe opowieści przewodnika mocno nad
werężyła nasze siły . Telefony komórkowe kilkadziesiąt metrów pod ziemią nie działają, 
więc można zwiedzać spokojnie spotykając po drodze śpiących mieszkańców - nietope
rze. Na powierzchni czekało na nas ognisko i pyszne kiełbaski z "dymnej szafy". Wrażeń 
moc i to dosłownie niedaleko Międzyrzecza . Historię tego miejsca trzeba dotknąć, poczuć 
i zobaczyć aby ją w pełni poznać i zrozum ieć . Przy ognisku spotkaliśmy uczniów jak się 
okazało milośników historii. Kolo Historyczne ze SP nr 65 w Szczecinie-Zdroju. Zapytani o 
wrażenia dziatwa odpowiedziała "ciemność , militaria wojskowe, zęby smoka, czołg ... " Pan 
Tomasz- przewodnik- opowiadał histori ę bunkrów. Wrażenie zrobiły nietoperze. Kilku
sekundowa ciemność zmroziła strach wśród wszystkich. Opiekunka uczniów Pani Izabela 
dzielnie panowała nad wszystkim (info od uczniów). W sumie bardzo udany wyjazd warty 
odwiedzenia jeszcze wiele razy. Zdzisław Musiał 

Dziękuję Wszystkim, którzy towarzyszyli 
w ostatniej drodze mego Brata 

Śp. Andrzeja Kuźmińskiego 

Siostra 
Anna Kuźmińska - Świder 



KLIMATYZOWANA SALAKONFERENCYJNO-BANKIETOWA 
PPHU JUMAR Międzyrzecz, ul. Waszkiewicza 

Tel. 0957411092, fax 0957422864, e-mail: jumar@pro.onet.pl 

Organizujemy: 
·wesela 

www.motel"umar. l 

• komunie • konferencje · sympozja 
spotkania okolicznościowe 

Wyposażenie sali konferencyjnej odpowiada najwyższym standardom 

Dla organizujących przyjęcia zapewniamy: -smaczne posiłki w przystępnej cenie 
- młodej parze oraz ich rodzicom bezpłatny nocleg 
- dozorowany parking samochodowy 
- w razie potrzeby transport do 30 km 
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KoGbanym dubliatom 
Marcle l Ra.,.n,~r~m• 

Storpm 
z okazji l. rocznicy ślubu 

abyście dalej szli przez życie 
trzymając się mocno za ręce, 
zawsze uśmiechnięci, zawsze 
razem, zawsze pewni swoich 

uczuć 
życzą 

rodzice Krystyna l Tadeusz 
oraz bracia Arkadiusz 

l Krzysztof 

Kochanym Jubilatom 
Janinie i Joachimowi 

Lecherłom 
z okazji 40. rocznicy ślubu · 

dużo zdrowia. radości 
oraz błogosławieństwa bożego 

na dalsze wspólne lała życia 
życzą 

Lucyna z Grześkiem 

Kochanym Jubilatom 
Zofii i Włodzimierzowi Plewom 

z okazji 3 O. rocznicy ślubu 
dużo zdrowia oraz wiele pięknych 

i słonecznych dni 
na dalsze szczęśliwe lata wspólnego 

życia 

składają 

syn z żoną i wnuczką 

.z okazji 1. roezniey ślubu 
najs(lrd(le.zni(ljs.zy żye.z(lnia 

sp(lłnknia mar.z(lń 

i samyeh pogodnych dni 
na następn(l lata wspó)n(lgo 

żyeia 
3kładają 

rodzie(l Toaia i Miehał 
oraz brat c(łr(lk. z żoną i dzi 



Sprawne kierowanie Gminą to zwykły obowiązek Burmistrza. 
Dla Międzyrzecza chcę zrobić znacznie więcej . 

Bezpośredni wpływ na rozwój miasta i wsi 
ma dobrze rozwijająca się przedsiębiorczość. 

Należy stwarzać jej korzystne warunki 
dla dobra i powodzenia naszych Mieszkańców. 

Kandydat na Burmistrza M iędzyrzecza 
z listy Komitetu Wyborczego PSL 

Komitet Wyborczy Wybor·ców 

N P ·wtat 
OKRĘG WYBORCZY NR 2 

GMINA MIĘDZYRZECZ 

l. Biernat Władysław 
Tadeusz 

2 .. Drożdzyński Tadeusz 

3. Frabiński Andrzej 
Franciszek 

4. Furtak Stefan 

5. Glogoza Edward 

6. Grządko Janusz 

7. Hoffman Alina 

8. Maćkowiak Jolanta 
Małgorzata 

9. Mejza Artur Jacek 

10. Musiał Jan 

11. Stopka Bogusław 

12. Wójcik Janusz 

13. Wilk Teodor 

14. Wojtyś JolantaAnna 

p w 
Jesteśmy ruchem obywatelskim, będziemy 

służyć lokalnej społeczności 

..; nawiążemy współpracę ze wszystkimi gmina
mi powiatu 

" opracujemy projekty przywrócenia właści
wych stosunków wodnych dorzecza Obry i Warty 

., zadbamy o rozwój sieci dróg i rozwiązań ko
munikacyjnych umożliwiających dojazd do pracy 
i szkól 

., zadbamy o rozwój szkolnictwa ponadgimna
zjalnego. Wykształcenie jest kluczem do sukcesu 

., w oparciu o istniejące szpitale i lecznictwo 
specjalistyczne podejmiemy działania w kierunku 
rozwiązań organizacyjnych, które dadzą poczucie 
bezpieczeństwa zdrowotnego, a pracownikom 
poczucie stabilizacji zawodowej 

., nawiążemy ścisły kontakt ze stowarzyszeniami 
i organizacjami pozarządowymi 

., położymy nacisk na rehabilitację i usamodziel
nienie osób niepełnosprawnych, dając im szanse 
normalnego funkcjonowania w społeczeństwie 

.;, w ocenie pracowników samorządowych kiero
wać się będziemy ich wie<izłb doświadczeniem i 
życzliwością, a nie kryteriami politycznymi 
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Czynny codziennie: 
od 10°0 do 1630 

w soboty: 
od 10°0 do 13°0 

Polecamy odzież sportową z Niemiec, Belgii, Danii i Szwecji. 
Już od z Irlandfi i Anglii! 

Odzież dziecięca, młodzieżowa, am męska. 
Duży wybór, szeroki asortyment, dobry stan! 

ZA PRASZAMYl 

NAJWIĘKSZY SKLEP MEBLOWY W REGIONIE 

CENTRUM MEBLOWE 

"RM . MEBLE 
UL. REYMONTA4 s"""'cvw~.,. PN-PT 9:30-18:00 
66-300 MIĘDZVRZECZ sabina. Rebelf SOBOTA 9:30-14:00 
TEL. 0-95 741 22 55 Orlik 

-· Za Starostwem Powiatowym były Confex 
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SKOK 
POZNANIAK 

Pożyczka jesienna 
• na dowolny cel. 
• krótki okres oczekiwania 
• bez poręczycieli do 20.000 zł 
• na spłatę innych, droższych 

zobowiązań 

Sprawdź naszą ofertę - nie przepłacaj ! 

Do każdej pożyczki 
paliasol GRATIS ! 

G INTERMARCH E 
M!t!Mrn!JIUI.IIij 

5.000 zł NAGRODY 
za wskazanie sprawców podpalenia 

supermarketu lntermarche 
w Międzyrzeczu. 

Zapewniamy dyskrecję. 
(095) 7 42 08 72 

Kochanemu Jubilatowi 
Robertowi Bugajnemu 

udanego startu w dorosłe życie, 
szczęścia, radości, pomyślności 

i napotkania 
na swojej drodze życia, 

samych wspaniałych ludzi 
życzą 

rodzice z rodzeństwem 
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MARIAN SIERPATOWSKI 
PRZEWODNICZĄCY ZARZĄDU PLATFORMY OBYWATELSKIĘJ RP 

POWIATU MIĘDZYRZECKIEGO ORAZ CZŁONEK ZARZĄDU REGIONU 
LUBUSKIEGO. LIDER LISTY PLATFORMY OBYWATELSKIEJ RP W 
WYBORACH DO POWIATU MIĘDZYRZECKIEGO. 

-/ PLATFORMA OBYWA TELSKA JEST PARTIĄ ODPOWIEDZIALNOŚCI. 
OD SIEBIE I OD POLITYKÓW DOMAGAMY SIĘ ODPOWIEDZIALNOŚCI ZA 
SŁOWA I CZYNY. 

-/ PLATFORMA OBYWATELSKA CHCE BUDOWAĆ PRZYSZŁOŚĆ 
POWIATU NA KAPITALE ZAUFANIA I ODPOWIEDZIALNOŚCI, NA 
POTENCJALE JAKI ZA WARTY JEST W PRACY, KULTURZE, 
POMYSŁOWOŚCI. . 

ZAPRASZAM WSZYSTKICH SZANOWNYCH WYBORCÓW DO 
CZYNNEGO UDZIAŁU W WYBORACH DO RADY POWIATU I GŁOSOWANIA 
NA LISTĘ KANDYDATÓW PLATFORMY OBYWATELSKIEJ RP 



NDYDACI DO RADY POWIAT 

1. SIERPATOWSKI 
Marian 

l ==--=~:-.-,...! 
2. LORENZ 

Radosław 

OKRĘG NR2 

3. ODZIOMEK 
Kazimiera 

6. KIZIUKIEWICZ PIOTR 7. WAWRZYSZKO 8. MATUSZCZAK 
Barbara 

11. JARNUT 
Ireneusz 

14. MIKOŁAJCZYK 
Paweł 

Sewer 

12.STASZYŃSKI 
Czesław 

Jacek 

13. ODZIOMEK 
Andrzej 

NASZE ZAMIARY NA RZECZ POWIATU: 

.. INICJOWANIE PRZEDSI~WZI~Ć GOSPODARCZVCH 

• OGRANICZENIE BEZROBOCIA 

.. POlYSKIWANIE ŚRODKÓW FINANSOWYCH Z UE 

.. WSPÓŁPRACA Z GMINAMI W PROMOWANIU WALORÓW 

POWIATU 

• ROZWÓJ WSI l OBSZARÓW WIEJSKICH 

4. RUSIECKI 
Bohdan 

9.CZYŻ 
Waldemar 

KANDYDAT 

Krzysztof 

10. KRAWCZAK 
Dariusz 

DO SEJMIKU LUBOSKIEGO 
www.zaborowski.org.pl 

5 
2 

Bogusław 
ZABOROWSKI 
lekarz weterynarii 



ęg r 

Halina Rusieeks 
nr 1 na liście 

Janina Plewa 
nr 9 na liście 

Grzegorz Platokos 
nr 1 ni liście 

Grzegorz Oniszczuk 
nr 2 na liście 

Jan Kostrobała 
nr 2 ni nicie 

Jarosław Jótwiak 
nr 3 na hście 

Krystyna Kamińska 
nr 4 ni liście 

Platforma 
Obywatel k 

Iwona 
Kowalska-Arteniuk 

nr 5 na liście 

Andrzej Sołoducha 
nr 6 na liteie 

Robert Piela 
nr 7 na liście 



Wojtek Jezierski, ur. 18.09. Martynka Doberschnetz, ur. 19.09. Sebastian Brzechwa, ur. 19.09. Bartek Faluta, ur. 19.09. Marlena Cyranik, ur. 22.09. 

Amelka Nowicka, ur. 25.09. Bartosz Hanke, ur. 25.09. Ania Robak, ur. 25.09. Roksana Ciećwiera , ur. 27.09. Jakub Dranka, ur. 28.09. 

Karolinka Ogrodowczyk, ur. 29.09. Jasiński Mateusz, ur. 29.09. Amelka Szeremeta, ur. 29.09. Martyna Grzelachowska, ur. 03 .1 0. Krzysztof Dobkiewicz, ur. 03.10. Sebastian Lizoń, ur. 03.1 O. 

Zarząd Powiatowy Samoobrona RP 

wyraża poparcie dla kandydata 

na Burmistrza Międzyrzecza 

Tadeuszowi Dubickiemu 

Przewodniczący Rady 

i Sekretarz Rady Wojewódzkiej 

Ireneusz Pietrasz 

Stasiu i Krzysiu Michalski, ur. 04.10. 

Aleksandra Kubrycht, ur. 6.09. Michalina Piętyszek, ur. 8.09. 

Bieżące i zaległe zdjęcia noworodków do odebraniaw Redakcji KM. 
Serdecznie zapraszamy. Fot. K. Antonowicz 
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Polskie Stronnictwo Ludowe 

KANDYDACI DO RADY POWIATU okręg vvybo·rczy nr 2 

1 . Zofia 2. Aleksander 3. Andrzej 4. Maciej 5. Ryszard 
Plewa Zielonka Rogala Rębacz Busse 

7 .. Wincenty 8. Władysław 9 . Kazimierz 1 O. Józef 11 . Andrzej 
Bielecki Niewiadomski Wrembel Potakiewicz Mielczarek 

~DA POWIATU POPIERA KANDYDATÓW DO RADY GMINY 

KANDYDAT 
DO SEJMIKU LUBUSKfEGO 

6. Roman 
Nowak 

12. Damian 
Szymczak 

Michał ~ 

Dubiec 
PRZEOSI ĘBIORCA 
ZE SKWIERZVNY 

RADA POWIATU POPIERA 

KANDYDATA 
NA BURMISTRZA 

Tadeusza 
Dubickiego 



1. Adam 
Sidorowicz 

1. Bogusław 
Botuliński 

9. Bogdan 
Kania 

7. Jerzy 
Herman 

7. Teresa 
Fil u s 

2. Piotr 
Pawełczak 

2. Teresa 
Cierpicka 

1 O. Władysław 
Guśniowski 

8. Ewelina 
Blaługa (Żmudzin) 

8. Lucyna 
Nowak 

3. Mieczysław 
Hutnicki 

1. Stanisław 
Ziemecki 

1. Zdzisław 
Zimoch 

4. Henryka 
Jana s 

2. Marek 
Hańćkowiak 

•~'''' nr,. 4 

2. Kazimierz 
Pokolenko 

5. Bolesław 
Gradowski 

5. Henry~ 
Matysik 

.3. Anna 
Rogala 

3. Bogusław 
Sal ej 

6. Jerzy 
Sroka 

6 . Józef 
Cieśla 

4.Janusz 
Bruckner 

4. Wacałw 
Nycz 

7. Mirosłavva 
Gąsiorovvska 
Dominiak 

7.Zenon 
Krukowski 

5. Ryszard 
Nowak 

5. Andrzej 
Paszkawski ..•.. :, ... . ' J' 

" ąl\:f\~ 

l 

1 r\ 1. 

8 . Robett 
Kub\ a k 

a . ..Jerzy 
Kufel 

6. M i rosława 
Osi pa 

6 . ..Jaremiusz 
Konieczny 

• ·., N ·· A ··· . 
. 
·, ..• '.''f4.· .. ~' . ~.·.· ·." · .... • ,'f'· .·• ... '- '- _ -_ 'l<·: f;· - ,_ '4 
i{ k ' ' ·--- - ® ··· · · ·~!)r·,łt/' ·· .. '00 

Materiał wyborczy Komitetu Wyborczego PSI.. 

l 



PRZEDSZKOLE NR 4 PRZEDSZKOLE NR 6 
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KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW 

HANNA 
SIKORSKA 

WIAT TO MY 
KANDYDACI DO RADY POWIATU 

MIECZYSŁAW 
KLEWAŃCZUK 

HENRYK 
RÓŻYCKI 

EWELINA 
KOZIBRODA 

PIOTR 
TURONEK 



Rermigiusz Lorenz Przemysław Staszyl\ski 
nr 1 na liście nr 2 na liście 

Gabriela Góra 
nr 3 na liście 

Andrzej Świder 
kandydat na Burmistrza 

Janina Kubik 
nr 4 na liście 

Robert Pabin 
nr 5 na liście 

Okręg nr 2 

Michał Gotlib Urszula Szyszkowska 
nr 1 na liście nr 2 na liście 

Krzysztof Wiśniewski Robert GołQbiewski 
nr 3 na liście nr 4 na liście 

Zbigniew Żarna Grażyna Bułach 
nr 5 na liście nr 6 na liście 

Lucyna A. Kalisz Jarosław Kaniuk 
nr 7 na liście nr 8 na liście 

Bożena Kozanecka Zbigniew Kozifaski 
nr 9 na liście nr 1 O na liście 

Okrę nr 

Piotr Sokół 
nr 6 na liście 

Jan Mikołajczyk 
nr 7 na liście 



W : 
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DO RADY MIEJSKIEJ l· ·KANDYDACI DO RADY MIEJSKIEJ 

1. EDWARD J. RYBARCZVK 
ZNP 

2. JÓZEF KACZMAREK 
SLD 

3. REMIGIUSZ S. BIŁOUS 
SLO 

4. BARBARA J . BIEDZIAK 
SLO 

5. JERZY DŻUMAGA 
Niezależny 

6. HANNA M. HARCZEWSKA 
ZNP 

OKRĘG NUMER 1 

7. MARZENAKUCHARSKA 
Niezależna 

8. IWONA EWA KRYŚKIEWICZ 
ZNP 

9. WIESŁAWA CHAMIENIA 
Unia Pracy 

Lewica i Demokraci 11 
_<)1.1) :·S I):JI, :· :JI) :·U:) D 11 

1. EUGENIUSZ SAWIŃSKI 
SLO 

2. ROMAN ROJEK 
Niezależny 

3. ZBIGNIEW BARCZYCKI 
Unia Pracy 

4. ANDRZEJ M. KURTEK 
SLD-

5. HENRYKA. MISIARZ 
SLO 

6. RYSZARD WOJNIUSZ 
Niezależny 

OKRĘG NUMER 2 

7. JERZY F. DASZKIEWICZ 
Niezależny 

8. MIECZYSŁAW PROCHERA 
Niezależny 

9. WIESŁAW SOŃTA 
Niezależny 

1 0. PIOTR BARCZEWSKI 
SLD 

• 

Lewica i ki.U~~· ~~~~v ••l.UIIlł'-lł 
_')l .l) :. _')l):)'· :. :) l) :. u ;J 
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1. BOGUSŁAW TYBURSKI 
Unia Pracy 

2. ZDZISŁAW S. JARMUŻEK 
SLD 

3. TERESA Ł. CHAMIENIA 
Niezależna 

4. BARTOSZ J. FURMANEK 
Niezależny 

5. KAZIMIERZ WYDRYCH 
Niezależny 

7. HANNA BUŁACH 
SLD 

8. LESZEK Z. DUHAN 
Niezależny 

9. REGINA C. DĄBROWSKA 
SLO 

10. MARIUSZ ADAMCZVK 
Niezależny 

11. JAN IGNACY BIAŁECKI 
SLD 

1. JERZV JAN GĄDEK 
SLD 

2. URSZULA G. BRODZIŃSKA 
Niezależna 

3. PIOTR WALDEMAR ROJEK 
Niezależny 

4. ANNA AliNA CMOK 
ZNP 

5. WACŁAW STEFAN GALL 
ZNP 

6. DANIEL P. GĄDEK l . . J..- 6. WANDATURECZEK 
SLD 1&-'- ZNP 

Lewica 

7. DARIUSZ R. BANACHOWSKI 
Niezależny 

8. ADAM JÓZEF ŻVŁA 
ZNP 

9. DARIUSZ SKARŻYŃSKI 
Nieazleżn 

10. ADAM M. NOWAK 
1ezależn 
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1. KAZIMIERZ J. PUCHAN 
SLD 

2 .. ROMUALD J. SIKORSKI 
Unia Pracy 

3. JOLANTA M. GLURA 
SLD 

4. PIOTR R. JARMUŻEK 
SLD 

5. IRENA BUZAREWICZ ·KOWAL 
ZNP 

6 .. MIECZYSŁAW LAMCHA 
SLD 

7. ANIELA PACHOLAK • STRYCZEK 
Unia Pracy 

8. JÓZEF KOZAK 
Niezależny 

9. JAROSŁAW MARCELA 
SLD 

1 0. ZBIGNIEW SM EJ LIS 
Niezależny 

11. JANUSZ IWIŃSKI 
SLD 

12. MIROSŁAW SUCHOWSKI 
Niezależny 

13. GRZEGORZ RYDZANICZ 
SLD 

Lewica i IJJ)e~m«Dbaa 
~ 
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Dobiega końca druga kadencja Sej
miku Województwa Lubuskiego. 

Jak Pan jako radny Sejmiku, Wice
marszałek Województwa ocenia mijającą 
kadencję? 

Edward Fedko : Była to kolejna, praco
wita kadencja. Koniec kadencji zbiegł się rów
nież z końcem programowania i wdrażania 
projektów współfinansowanych ze środków 
Zintegrowanego Programu Rozwoju Regio
nalnego oraz Inicjatywy Wspólnotowej IN
TERREG III A. Wiele zadań zostało już wy
konanych inne są w trakcie realizacji. Do 
Urzędu Marszałkowskiego wpłynęło ponad 
520 różnych projektów z tego ponad 260 
przeszło pozytywnie weryfikację, a 124 zo
stały wybranych do realizacji - na tyle bo
wiem wystarczyło środków finansowych. Są 
to projekty związane z infrastrukturą trans
portową , ochroną środowiska, turystyką , ob
szarami wiejskimi, sferą społeczną , oświatą, 

nauką , służbą zdrowia. Koordynowałem pra
ce nad przyjętymi przez Sejmik Wojewódz
twa ważnymi dokumentami planistycznymi 
takimi chociażby jak "Strategia Rozwoju 
Transportu Województwa Lubuskiego", Stra
tegię Innowacji" czy też "Strategię Turysty
ki ". Są to dokumenty w oparciu, o które mo
gliśmy zabiegać o środki wsparcia Unii Eu
ropejskiej, a co ważniejsze gotowi jesteśmy 
do składania projektów pod środki unijne w 
nowej perspektywie budżetowej na lata 2007 
- 2013. Ponownie doprowadziliśmy do re
aktywowania pasażerskiego połączenia lot
niczego z Warszawą z naszego regionalne
go portu lotniczego w Babimoście. Niestety 
do tej pory nie udało nam się - z winy Agen
cji Mienia Wojskowego - przejąć lotniska na 
własność samorządu województwa. Ale z 
naszej inicjatywy trwają prace legislacyjne w 
Sejmie, w wyniku których lotniska powojsko
we zbędne na cele obronne z mocy prawa 
przekazane zostaną na rzecz samorządu . 
Dobrze rozwija się sieć regionalnych połą
czeń kolejowych na bazie nowych i bardzo 
nowoczesnych szynobusów. Kolejną partię 
szynobusów dwustu i trzystu miejscowych 

zamówiliśmy w wyniku przeprowadzonego 
przetargu w bydgoskiej firmie PESA. Kon
trakt zośtanie sfinalizowany do końca czerw
ca 2008 roku, a pierwszy pojazd z tej serii 
wjedzie na lubuskie tory jeszcze w tym roku. 
Nawiasem mówiąc spotkałem się z ciekawą 
nazwą tych pojazdów, a mianowicie w śro
dowisku dzieci i młodzieży mówi się, że są 
to "fedkobus" -to miłe. Bardzo dobrze roz
wija się sieć dróg na terenie województwa. 
Zmodernizowano i gruntownie przebudowa
no wiele dróg, wybudowano i oddano do użyt
ku wiele obwodnic, w tym tak bardzo oczeki
waną obwodnicę Międzyrzecza . Skutecznie 
wspieramy mikro, małe i średnie przedsię
biorstwa dając im możliwość korzystania z 
Lubuskiego Funduszu Poręczeń Kredyto
wych i Lubuskiego Funduszu Pożyczkowe
go. Przy Agencji Rozwoju Regionalnego w 
Zielonej Górze wspólnie z Polską Agencją 
Informacji i Inwestycji Zagranicznych urucho
miliśmy Centrum Obsługi Inwestora. Wielu 
przedsiębiorców otrzymało wsparcie inwesty
cyjne ze środków Unii Europejskiej. W ra
mach programu PHARE SSG zrealizowano 
projekt "Sieć obszarów aktywności gospodar
czej - miasta przyjazne inwestorom", w wy
niku których w ośmiu powiatach -w tym w 
powiecie międzyrzeckim-powstały komplet
nie uzbrojone tereny pod inwestycje. 

Wiadomym jest, że zabiegał Pan jako 
radny Sejmiku i Wicemarszałek o wiele 
inwestycji na terenie powiatu między
rzeckiego, wspierał Pan samorządy lo
kalne w pozyskiwaniu środków z fun
duszy unijnych. Co konkretnie udało się 
zrobić? 

E.F. Powiat międzyrzecki i gminy po
wiatu międzyrzeckiego są bardzo aktywne 
i skuteczne w ubieganiu się o wsparcie fi
nansowe nie tylko ze środków unijnych, ale 
również s kontraktu wojewódzkiego czy też 
funduszu rozwoju bazy sportowej. Obok 
wspomnianej już obwodnicy Międzyrzecza 
gruntownie przebudowano dwudziesto ki
lometrowy odcinek drogi wojewódzkiej nr 

137 z Trzciela do Bobowicka, drogi povv'la
towej z Bobnv- ' +OJ do Pszczewa i ~ Jov,rno 
Gorzycka. z funr'•'<:;Z !' '~ '\PA D f) r· •o u ~ 

wano drogę povvi,Jową w Ll'tolu f\'( ·. 

oraz wybudo•.vano małą obwodnicę Ps ·, . 
wa. Ze środków Zintegrf'WRne; • ~ 
Operacvjner:n Rozwoi !. .q. 
kona·-:J kc-- : ę s 

wie, reali zuJe ." z,n: . " .,.. .1_ 

rozwoju turystyki w g p~ , n - : 'i ę,' · -r-·r;c: 
kolei w gminie C'r -· _ ·r· ·' 

stacji uzdatniar " - c. ~ 

wie wybudowano sieć wodociągr'" ,o, -
la Dąbrov;a - Osice· 
dowano drogę i chodniki vv BI",Jzt.·:v ie. 
Wspólnie z gminą Skwierzyna realizowany 
jest projekt "Regionalna Platforma Cyfrowa". 
Gmina Skwierzyna otrzymała znaczne środ
ki z programu PHARE CBC na budowę 

oczyszczalni ścieków oraz z INTERREG lilA 
na budowę sieci kanalizacyjnej. Gmina 
Trzciel otrzymała środki na budowę sieci 
wodociągowej w mieście , dzięki czemu za
kończono wieloletni program zaopatrzenia 
w wodę miasta oraz na budowę piątego i 
ostatniego etapu kanalizacji sanitarnej, re
alizowana jest również regionalna platfor
ma cyfrowa gminy. Pszczew otrzymał srodki 
na budowę zintegrowanego systemu dróg 
lokalnych. Z Kontraktu Wojewódzkiego roz
budowano i zmodernizowano stację uzdat
niania wody w Przytocznej wraz z podłą
czeniem miejscowości Osada Leśna i Go
raj. Dofinansowanie dostały szkoły w Brój
cach, Międzyrzeczu , Dom Pornocy Społecz
nej w Jasieńcu , Zakład Przerobu Surowców 
Wtórnych w Trzcielu. Znaczne wsparcie fi
nansowe z Funduszu Rozwoju Baz Sporto
wych otrzymały budowy hal sportowych w 
Przytocznej, Brójcach i wcześniej w Sledze
wie. Dzięki ciekawemu programowi "Bez
robotni na rzecz gospodarki wodnej" ure
gulowano w granicach miasta rzekę Obrę. 
Nie sposób wymienić tutaj wszystkich inwe
stycji wspieranych przez samorząd woje
wództwa, ale naprawdę jest ich wiele. 

Rzeczywiście dorobek jest imponu
jący. Jest Pan również Prezesem Od
działu Wojewódzkiego Związku OSP RP 
Województwa Lubuskiego. Co z tego 
faktu mają strażacy ochotnicy z powia
tu międzyrzeckiego ? 

E. F. Z racji pełnienia tej właśnie funk
cji traktuję wszystkich strażaków ochotników 
oraz jednostki OSP jednakowo. Myślę, że 
w kończącej się kadencji- wojewódzki zjazd 
sprawozdawczo- wyborczy OSP odbędzie 
się w kwietniu przyszłego roku - udało się 

pozyskać wiele środków finansowych na re
monty remiz, zakupy sprzętu i mundurów. 

Znaczne dofinansowanie otrzymały jed
nostki OSP w Przytocznej, Skwierzynie, 
Stołuniu , Międzyrzeczu, Trzcielu, Bójcach i 
Lutolu Suchym. Jako Zarząd Wojewódzki 
OSP zrealizowaliśm~ bardzo ciekawy pro
jekt współfinansowarw z programu INTER
REG III A, dzięki czem,u zakupiliśmy dla stra
żaków ochotników 13 średnich samocho
dów bojowych marki Mercedes, a każdy taki 
pojazd wart jest prawie pół miliona zł. Je
den z takich samochodów trafił do jednost-

. ki OSP w Przytocznej. W wyniku dobrej 
współpracy z Wojewódzkim Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
przy współudziale budżetów gmin, zakupi
liśmy również 61ekkich pojazdów marki Ford 
do ratownictwa technicznego i ekologiczne
go. Samochody te otrzymają między inny
mi jednostki OSP w Pszczewie i Brójcach. 
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wspierałem emerytów i re,, G,~ ~óvv oraz pod
opiecznych Ośrodków Pornocy Społecznej i 
Domów Pornocy Społecznej w Szarczu i Ja
s ieńcu . Przyczyniłem się do remonty Domu 
dziecka w Skwierzynie. 

Co Pana skłania do ubiegania się o 
mandat radnego Sejmiku Województwa 
Lubuskiego na trzecią kadencję ? 

E.F. Dzisiaj jesteśmy w przededniu no
wego okresu budżetowego Unii Europejskiej. 
Do Polski i do regionów trafią ogromne pie
niądze, które przeznaczone będą na przed
sięwzięci służące wyrównaniu dysproporcji 
rozwojowych starych i nowych państw Wspól
noty. Do tego procesu musimy dobrze się 
przygotować. Spotykając się z wyborcami z 
różnych środowisk wiem jakie są oczekiwa
nia w samorządach , gospodarce, na wsi, w 
oświacie jakie są oczekiwania w infrastruk
turze transportowej, co należy zrobić w me
lioracjach. Jako województwo Lubuskie naj
lepiej wykorzystaliśmy środki przedakcesyj
ne i najlepiej wykorzystujemy środki struktu
ralne, zarówno te ze ZPORR jak i Inicjatywy 
Wspólnotowej INTERREG III A. Taki poziom 
musi my utrzymać w przyszłości. Do tego po
trzebni są doświadczeni ludzie, posiadający 
dużą wiedzę i umiejętność koordynacji wielu 
działań . Dzisiaj potrzebny jest spokój, roz
waga i konsekwencja w działaniu. Nie stać 
nas na eksperymenty, nie możemy marno
wać czasu, musimy z marszu przystąpić do 
działania. Przeraża mnie absolutna pasyw
ność Rządu RP w sprawie zatwierdzenia pro
gramów operacyjnych przygotowanych przez 
poszczególne województwa na okres nowej 
perspektywy finansowej. To może spowodo
wać fatalne skutki i opóźnienia we wdraża
niu programów unijnych. Ten stan rzeczy na
leży zmienić. l to są podstawowe powody dla 
których ubiegam się o mandat radnego Sej
miku Województwa L ubuskiego na III kaden
cję. Jestem przekonany, że wyborcy uznają 
te argumenty i postawią na ludzi posiadają
cych wiedzę, kompetencję i doświadczenie, 

a ja te atuty posiadam. 

Dziękuję za rozmowę. 
J.S. 
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KANDYDAT NA BURMISTRZA 
, 

AROSŁAW KUS 

Zbudujmy Przyszłość 
www.jaroslawkus.pl 

RADYGMINY 
OKRĘG NR 1 
1. Kamila Katarzyna Basińslat (29) 
2. Paweł Bronisław Borowiec {25) 
3. Ewa Czapniewska (53) 
4. Lucyna Anna Gąska (45) 
5. Łukasz Kacper Kaczmarek (21) 
6. Grzegorz Paczkowski (30) 
7. Mariusz Stanisław Sroka (30) 
OKRĘG NR2 
1. Irena Białkowska (62) . · S,~ 
2. Eugeniusz Luc (55) ,;~o : 
3. Robert Krzysztof Krzych (30) ~S"' 1 

4. Edyta Małgorzata Ostrowska (35) . ~.t(~ 
5. Waldemar Ratajczak (43) ·~~ 
6. Mariusz Rodziewicz (28) · ~~~ 
7. Artur Marek Rucki (30) '1»~\1# 
8. Magdalena Wesołowska (29) -~~ 

OKRĘG NR3 
1. Andrzej Chmielewski (35)' 
2. KrzySJtofa Cybulska (42) 
3. Alicja Hoffmann-Bernat (56) 
4. Małgorzata Kononowicz 
5. Elżbieta Irena ....... liJ"''-~ 
6. Małgorzata 
7. Piotr Pau..-• cz (30) 
8. lrO~IfiCZ (56) 

Maria Siwek (51) 
Marlena Stopka (53) 

-·~'--G NR4 
. Anna Weronika Chicuń (39) 

2. Jarosław Kuś (39) 
3. Krzysztof Ost rowski (35) 
4. Robert Rafał Pich (32) 
5. Mieczysław Romaniuk (55) 
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JESTEŚMY UCZCIWI WOBEC WYBORCÓW 
I SKUTECZNI W DZIAŁANIU 

M. Wąsi~ 
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Porozumienie Międzyrzecz 
Cztery lata temu z inicjatywy Bogusława Czopa, Andrzeja Świdra i Andrzeja Kaczmarka utworzyli

śmy ugrupowanie, które nazwaliśmy "POROZUMIENIE". 
Skupili śmy wokół siebie ludzi znanych w swych środowiskach z sumienności i uczciwości, a przede 

wszystkim z tego, że potrafią wznieść się ponad podziały polityczne i ideowe. Reprezentują oni godne 
postawy społeczne, umieją słuchać argumentów strony przeciwnej i przekonywać innych do własnych. 
Chcieliśmy, by nasi kandydaci na radnych umieli realnie oceniać potrzeby Gminy i Jej Mieszkańców, 
dopasowując je do możliwości budżetu . Wielu z nich obdarzyli Państwo swym zaufaniem, dlatego 
"POROZUMIENIE" w Radzie Miejskiej miało siedmiu radnych, którzy przez cztery lata, kierując się 
podstawową zasadą, że Samorząd ma służyć Mieszkańcom Naszej Gminy, pracowali dla dobra Mię
dzyrzeczan. Zabiegali przede wszystkim o to, by Gmina inwestowała w swą przyszłość, czyli w naj
młodszych Mieszkańców. Dbali , aby nasze dzieci w godnych warunkach mogły zdobywać wiedzę. 
Część swych diet systematycznie, przeznaczali na działalność charytatywną , finansowo wspomagając 
organizacje pozarządowe (m.in. Przytulisko, Caritas, szkoły .. . ) . 
Dzi ś ponownie pod osąd Państwa dajemy wielu kandydatów na radnych w czterech okręgach wy

borczych. Są wśród nich i ci, którzy działali w poprzedniej kadencji i całkowicie nowi, ale dobrze Wam 
znani. Liczymy, że obdarzycie ich swoim zaufaniem i oddacie na nich swój głos. 
Dz iękujemy . Przepraszamy za brak numeru listy wyborczej, ponieważ losowanie odbędzie 

się 25.1 O br. 
Prezydium KKW "POROZUMIENIEMIĘDITRZECZ" 

Infradźwięki to drgania akustyczne o częstotliwościach 
od O, 1 do 16 Hz. Cechują się znaczną dlugością fal , co 
powoduje, że są slabo tlumione przez przegrody i powie
trze, rozprzestrzeniają się swobodnie na duże odleglości , 
nawet setek kilometrów, przez co ochrona przed nimi jest 
znacznie trudniejsza niż przed halasem slyszalnym. Tra
dycyjne ściany, przegrody, ekrany są nieskuteczne, a w 
niektórych przypadkach dochodzi wręcz do wzmocnienia 
fal poprzez rezonans. Celem zmniejszenia infradźwięków 
stosuje się między innymi: tiumiki halasu na wlotach i wy
lotach maszyn przeplywowych, wlaściwe fundamentowa
nie, stosowanie dźwiękoszczelnych kabin ciężkich (muro
wanych) dla operatorów, aktywne metody ograniczenia 
halasu (pochlanianie i kompensacja dźwięku). 

Infradźwięki mogą wywolywać drgania rezonansowe w 
poszczególnych tkankach i narządach . Powodują uczucie 
ucisku w uszach, stany nadmiernego zmęczenia , senno
ści, zmiany ciśnienia tętniczego krwi, zaburzenia pracy ser
ca. Infradźwięki powszechnie uważane za nieslyszalne są 
odbierane przez organizm również drogą sluchową (po
wyżej progu percepcji sluchowej są bardzo dokuczliwe). 
Powodują ból uszu, zaburzenia rozumienia mowy. 

Naturalnymi źródlami infradźwięków są np. wodospa
dy, wiatry, burze, wzburzone morze. W środowisku pracy 
infradźwięki są emitowane przez maszyny przeplywowe, 

W lipcu tego roku bylem we Lwowie, gdzie spoczywa 
na Cmentarzu Łyczakowskim Maria Konopnicka, pieśniar
ka ludu polskiego, publicystka, poetka, nauczycielka pol
skich dzieci. Poświęcila im swoje najpiękniejsze strofy. Ro
zumiala dobrze psychikę najmlodszych, ich chęć pozna
nia świata , przyrody i ojczystej ziemi. 

Urodzila się 23 maja 1842 roku w Suwalkach, z marla 8 
października 1910. Na jej pomniku jest taki napis: 

" Proście Wy Boga o takie 
mogiły, 

które łez nie chcą, ni skarg, 
ni żałości, 

lecz dają sercom moc czy
nu, zdrój siły 

na dzień przyszłości .. . " 
Maria Konopnicka "Na 

cmentarzu" 
Jako poetka zadebiutowala w 

prasie w 1870r. Jej twórczość już 
od samego początku nabrala 
dużego znaczenia literackiego. 
Z~chęcona dobrym przyjęciem 
Wierszy przez rodaków i znajo
mych pisarzy (m. in. Henryka 

niskoobrotowe (wentylatory, silniki), urządzenia energe
tyczne (mlyny, kominy, kotly), piece hutnicze oraz urzą
dzenia odlewnicze np. kraty wstrząsowe. Najczęstszym 
źródlem emisji halasu infradźwiękowego w środowisku 
pracy są środki transportu (samochody, tramwaje, auto
busy, lokomotywy, helikoptery, promy, kutry) . Ponieważ 
powoduje zaburzenia koncentracji, zmęczenie, senność 
przeciwdzialanie jest szczególnie istotne na w/w stanowi
skach ze względu na bezpieczeństwo pracowników. 

Ochrona przed halasem infradźwiękowym obejmuje 
metody techniczne, dzialania organizacyjne i profilakty
kę medyczną . Wśród technicznych sposobów należy wy
mienić zakladanie tlumików akustycznych, instalowanie 
specjalnych kabin , stosowanie aktywnych ochronników 
sluchu. Metody organizacyjno- administracyjne obejmują 
między innymi skrócenie czasu ekspozycji, rotację pra
cowników, wprowadzenie dodatkowych przerw w pracy. 
Profilaktyka medyczna to glownie badania lekarskie przed 
przyjęciem do pracy, które wykluczą zatrudnienie na sta
nowiskach, na których występuje halas infradźwiękowy 
osób, u których stan czynnościowy organizmu odbiega 
od normy. 

Autor : J .. Musiała 
Więcej informacji- Oddział Higieny Pracy WSSE, te/. 722 
64 17. 
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Sienkiewicza) zzapalem rozwija swój talent poetycki. Uży
wa pseudonimów: Marko, Jan Sawa, Jan Waręż i innych. 
Tym, którzy przygnieceni byli ciężarem życia , poetka da
wala radę : 

"A kiedy szczęścia braknie tobie, 
Kiedy twe słońce już się zniża, 
Nie kładź ty serca twego w grobie, 
Nie syp mogiły mu w żłobie, 

Nie stawiJj bracie 
na nim krzyża .. )" 

Maria Konopnicka 
pisala wiele. W licz
nych utworach patrio
tycznych , okoliczno
ściowych , programo
wych poetka wzywa 
rodaków do pracy, 
ofiarności , zgody, 
wspólnoty duchowej z 
ludem. Jednym z jej 
najpiękniejszych wier
szy, mówiącym o umi
lowaniu własnego kra
ju jest jej utwór pt. "Oj
czyzna". 
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Za wskazówką pożądanej myśli Jego ..• 
Wpatrzony w cokolwiek zwykły człowiek , 
dziś nie może się pozbierać, 
nie radzi sobie 
ze smutkiem, z cierpieniem, 
z tym, że odeszłaś, 

do niedawna uśmiechnięty, 
dziś myślami pochłonięty, 
nie umie znaleźć sobie miejsca. 

Pragnie ujrzeć Cię raz jeszcze, 
chwycić za ręk ę, porozmawiać, 

spoglądając na uciekający czas, 
traci wiarę, nadzieje, miłość, 

trzy największe dobra ludzkie, 
Chciałby umrzeć, bez Ciebie, 
jednak wie, że to zaboli, 
ciągle powraca do chwil, 
w których byli razem, 
gdy chodzili na spacery, 
byli zachwyceni sobą, 

tak szczęśliwi, jak gdyby, 
otrzymali od życia coś najcenniejszego, 
otrzymali siebie ..... 

Dziś jednak, stracili wszystko, 
pochłonięci marzeniami, 
nie zauważyli, że zabrnęli za daleko, 
że już nie było tak jak kiedyś, 
miłość przemieniła się w zabawę, 
On co dzień myśli o Niej pijąc kawę, 
Natomiast Ona, nawet nie wspomina, 
jakby dla Niej to wszystko, 
nie miało znaczenia, 
jak gdyby wymazała z pamięci, 
to że On kochał, 
że Ona kochała .... 

Tomasz Nędza 

IRENA ZIELIŃSKA 
SEN 

Śniło mi się 

jak odprawiali za moją duszę 
kadisz 
czarni brodaci rabini 

przypatrywałam się ciemniejącej 
pod schodami nieba 
wnęce 

aj waj jahwe 
zawodzili głośno 

dusza moja cichła 

teraz przechadza się pośród 
spokoju łąki 
jak podpity motyl 

aj waj 

wspięła się na palce 
i tańczy w słońcu 

.Ojczyzna moja- to ta ziemia droga, 
Gdziem ujrzał słońce, i gdziem poznał Boga, 
Gdzie ojciec, bracia, i gdzie matka mila 
W polskiej mnie mowie pacierza uczyła ... " 

Poezja Marii Konopnickiej rodzila się z duszy służeb
nej i głęboko czującej dolę ludu wiejskiego. Dla wszyst
kich warstw spolecznych i pokoleń pozostala poetką, któ
rej wiersze trafily "pod strzechy". 

W 1902 roku, na 25-lecie pracy pisarskiej ofiarowano 
jej dworek w Żarnowcu koło Krosna, gdzie dziś znajduje 
się Muzeum Pamięci Marii Konopnickiej. Na jej grobie piel
grzymi składają czerwone goździki. 

Kazimierz Kulas 
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H asie m Andrzeja Pągowskiego Świat sam sobie nie da 
rady- segregujmy więc odpady w dniach 15-17 września 
rozpoczęla się kolejna akcja Sprzątania świata - Po/ska 
2006. Wrześniowa akcja rozpoczyna już drugą edycję ca
łorocznego Programu Edukacji Ekologicznej poświęco
nego selektywnej zbiórki odpadów, aż do doskonalenia i 
stanowienia prawa ochrony środowiska, której finał prze
widuje się na czerwiec 2007 roku. Organizacją ogólno
polską zajmują się najważniejsze organizacje odzysku, a 
zarządza nimi Fundacja Nasza Ziemia tworząc z nimi 
Koalicję Edukacji Ekologicznej. Koalicja jest otwarta na 
wszelka współpracę z gminami, związkami gmin, organi
zacjami społecznymi , przedsiębiorcami i mediami. 

Pani mgr Alicja Witter dyrektor Gimnazjum nr 1 w Mię
dzyrzeczu wraz z całym gronem pedagogicznym i pracow
nikami szkoły od dawna buduje świadomość ekologiczną 
wśród młodzieży szkolnej. Jak co roku też Gimnazjum nr 1 
w dniach 15 i 16 września br. wzięło udział w akcji Sprzą
tania Świata. Jest już tradycją szkoły, że poprzez eduko
wanie, inspirowanie oraz informację mobilizuje się młodzież 
szkolną do skutecznego działania, by razem z innymi 
uczestnikami akcji w całej Polsce osiągnąć wspólny cel, 
jakim jest ekologiczne środowisko i czysta planeta. 

Koordynatorem Edukacji Ekologicznej w Gimnazjum nr 
1 jest mgr Alina lgnatowicz, która od dawna inicjuje działa
nia na rzecz ochrony środowiska- poczynając od uprząta
nia śmieci , poprzez promocję i stosowanie selektywnej 
zbiórki odpadów po długofalowe, rozbudowane programy 
ekologiczne. W dniu 15 września br. uczniowie Gimnazjum 
nr 1 porządkowali okolice szkoły, pracownie szkolne oraz 
uczestniczyli w konkursach organizowanych przez klasę li 

Ostatnia szansa 
na dotacje 

Ministerstwo Gospodarki poin
formowało w ubiegły piątek o no
wych zasadach przyznawania do
finansowania w ramach paddzia
łania SPO WKP 2.2.1 • Wspar
cie dla przedsiębiorstw doko
nujących nowych inwestycji. 

W nowelizowanych obecnie dokumentach: Programie 
Operacyjnym oraz Uzupełnieniu Programu wprowadzo
no zapisy, zgodnie z którymi grupa potencjalnych bene
ficjentów paddziałania 2.2.1 została zawężona do sek
tora małych i średnich przedsiębiorstw. Dotychczas 
z tego programu mogły korzystać tylko duże przedsię
biorstwa, zatrudniające powyżej 250 osób. Teraz mali i 
średni przedsiębiorcy będą mogli otrzymać wsparcie na 
innowacyjne projekty inwestycyjne, które tworzą nowe 
miejsca pracy. 

Zmianie uległa również instytucja wdrażająca. Funkcję 
tę będzie pełniła Polska Agencja Rozwoju Przedsiębior
czości, a nie jak dotychczas Ministerstwo Gospodarki. 
Ogłoszenie rundy aplikacyjnej w raniach zmienionego pod
działania 2.2.1 oraz nabór wniosków nastąpi jeszcze w 
2006 r. Warto podkreślić, że na dalszą realizację pro
jektów w ramach poddzialania 2.2.1 zostanie przeznaczo
na kwota około 680 mln PLN. 

Do 8 grudnia br. przedsiębiorcy mogą jeszcze składać 
wnioski o dofinansowanie usług doradczych związanych 
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d. Konkursy plastyczne oraz konkurs Wiedzy Ekologicznej 
związane były z segregacją odpadów oraz podstawową 
znajomością pojęć ekologicznych. Plakaty powstale w ra
mach konkursu plastycznego zostały rozwieszone w dniu 
16 września na terenie calego miasta. Odbył się także kon
kurs związany z konkurencjami sportowymi korelujący edu
kację ekologiczną z edukacją prozdrowotną . 

W dniu 16 września uczniowie wszystkich klas Gimna
zjum nr 1 w Międzyrzeczu sprzątali i segregowali odpady 
na terenie całej gminy m.in. w Lubosinku, św. Wojciechu, 
Zamostowie, Pniewie, Obrzycach, Nietoperku, okolicach 
Żółwi na i Kuligowa, Gorzycy, gdzie akcję Sprzątania świa
ta wspomogło również Kolo Łowieckie - Rogacz. Ucznio-

wie uczestniczyli również w zajęciach na Leśnej Ścieżce 
Dydaktycznej nad jeziorem Głębokie zorganizowanej przez 
Nadleśnictwo w Międzyrzeczu. W samym mieście likwido
wano tzw. dzikie wysypiska oraz sprzątano m.in. Os. Cen
trum, ul. Mracinkowskiego, ul. Długą , ul. Piastowską, ul. 

m.in. z wdrażaniem systemów zarządzania jakością we
dług norm ISO. Aby skorzystać z 50% dotacji należy jed
nak skorzystać z usług akredytowanego wykonawcy, za
akceptowanego przez Polską Agencję Rozwoju Przedsię
biorczości. W województwie lubuskim akredytację posia
da Organizacja Pracodawców Ziemi Lubuskiej. 

Przedsiębiorcy , korzystając z usług OPZL, mogą uzy
skać w ramach działania 2.1 SPO WKP dotację do 50% 
kosztów kwalifikowanych na: 

- projektowanie, wdrażanie i doskonalenie systemów 
zarządzania jakością , zarządzania środowiskowego lub 
bezpieczeństwem i higieną pracy, 

- uzyskiwanie i odnawianie certyfikatów zgodności dla 
wyrobów, usług , surowców, maszyn i urządzeń , aparatury 

Nr 11 (189) 

Konstytucji 3 Maja, Winnicę , okolice zamku i suszarni, sta
dionu, stacji kolejowej oraz tereny nad rzeką Obrą . Odbyły 
się również wycieczki do Stacji Uzdatniania Wody oraz 
Oczyszczalni ścieków propagujące edukację ekologiczną. 

Po dokładnej analizie ustalono, iż w ramach akcji Sprzą
tania świata w Gimnazjum nr 1 zebrano 88 worków ma
kulatury, 85 worków odpadów mieszanych, 80 worków pla
stiku, 29 opon, , 1 O worków sprzętu elektronicznego, 4 worki 
szkła, 2 worki metalu oraz 2 akumulatory i 1 O kg baterii. 

Gimnazjum nr 1 wzięło również udział w konkursie na 
najlepiej sprzątającą Szkołę organizowanym przez Gmi
nę Międzyrzecz w ramach akcji Sprzątania Świata. Or
ganizacją konkursu zajmuje się Wydział Gospodarki Ko
munalnej Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu , który zapew
nia uczestnikom konkursu worki do segregacji odpadów 
oraz materiały edukacyjne. Wyniki konkursu zostaną ogło
szone podczas Święta Obry 6 października 2006 roku w 
Międzyrzeczu. Parniętajmy o jednym- sprzątanie Ziemi to 
nie tylko kilkudniowa akcja, ale także codzienny obowią
zek. Wszystkie decyzje, jakie podejmuje każdy z nas mają 
wpływ na środowisko! 

kontrolno-pomiarowej lub kwalifikacji 
personelu, 

- wydawanie deklaracji zgodności 
producenta w zakresie określonym 
powyżej, 

- zapewnienie bezpieczeństwa 
zdrowotnego żywności. 

Marcin Jędrowski 

Szczegółowe bezpłatne informacje nt. warunków skła
dania wniosków i otrzymania dotacji dostępne są w Punk
cie Konsultacyjnym Organizacji Pracodawców Ziemi 
Lubuskiej w Zielonej Górze (tel. 068 32718 81) oraz w 
Punkcie Konsultacyjnym w Sulęcinie (tel. 095 755 32 
51). Więcej informacji nt. działalności OPZL dostępnych 
jest w serwisie www.opzl.pl. 

19 września 2006 roku nasza klasa III a 
wybrała się na rajd rowerowy do lasu. 

Podzieliśmy się na grupy. Każda gru
pa, ze swoim opiekunem, wyjeżdżała w 
odstępie pięciominutowym . Po drodze 
zatrzymywaliśmy się , na punktach patrolo
wych. Tam wykonywaliśmy zadania przy
rodnicze i sportowe. Gdy dotarliśmy nad 
jezioro spotkaliśmy się z panem leśniczym 
Kamilem Siekanko, który opowiedział nam 
o lesie i jego mieszkańcach . Razem z 
rodzicami piekliśmy kiełbaski na ognisku. 

Zmęczeni ale zadowoleni bezpiecznie 
wróciliśmy do Międzyrzecza. 

.USŁUGI KUSNIERSKIE 
Uczniowie klasy III a ze Szkoły Podstawowej Nr 2 w Międzyrzeczu 

Pragniemy gorąco podziękować Nadleśnictwu Międzyrzecz a szczególnie panu leśnicze
mu Kamilowi Siekanko za pomoc w zorganizowaniu rajdu na terenie leśnictwa Nietoperek. 
Wiadomości i doświadczenie zdobyte podczas tej wycieczki stały się bazą do dalszej nauki. 
Ta wspaniała lekcja nie byłaby możliwa gdyby nie aktyny udział rodziców, którzy nie tylko byli 
opiekunami, ale także nauczycielami i jurorami na punktach patrolowych. Dziękujemy ser
decznie p. Agnieszce Wojciechowskiej, p. Edycie Gajlewicz, p. Beacie Stefańczyk, p. Hono
racie Wolińskiej p. Piotrowi Pawelskiemu, p. Adamowi Sternikowi i p. Markowi Włodarczyko
wi. To była pełna integracja dzieci, dorosłych i środowiska . Dziękujemy. 

szycie futer. kożuchów 
i odzieży skórzanej 
Mieczysław Oleszek 

Międzyrzecz, ul. Krasińskiego 12D/9 
teł. (095) 741 20 90 Wychowawczynie klasy III a: mgr Maria Sobczak· Siuta, 

mgr Beata Kwiatkowska 
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Przedszkolaki z Przedszkola nr 4 w Międzyrzeczu 19 października miały okazję 
wzbogacić swoją wiedzę i doświadczenia udając się na wycieczkę do Pszczewa. Obiek
tem zwiedzania było Muzeum "Dom Szewca", gdzie mogły obejrzeć stałą ekspozycję 
0 historii Pszczewa. Następnie udaliśmy się do Skansenu Pszczelarskiego pana Brysz
kowskiego. Dzieci były pod wrażeniem unikalnych eksponatów dokumentujących sztu
kę, pracę bartnika i pszczelarza, jej historię, rozwój i współczesność. W zbiorach znaj
dowały się między innymi: stare ule, narzędzia pracy bartnika i pszczelarza. Podziwiać 
mogliśmy stałą ekspozycję kilkunastu barci (tj . uli wydrążonych z pni, zdobionych rzeźbą, 
unikalnym kształtem nadanym przez naturę, z niepowtarzalnymi dachami słomianymi) 
oraz zbiór szopek wigilijnych. Wiele eksponatów znajdujących się na terenie Skansenu 
pamięta ubiegłe stulecia jak i początki bieżącego . 

Atrakcyjnym punktem wycieczki było ognisko zorganizowane przez gospodarzy. Dzieci 
z wielkim apetytem zjadły upieczone kiełbaski . Z pełnym i brzuszkami, uśmiechniętymi 
buźkami, pożegnaliśmy Pszczew spacerem promenadą prowadzącą wzdłuż brzegu je
ziora. Wycieczka była bardzo udana, pogoda piękna , dzieci i panie zmęczone ale zado
wolone. Na pewno będziemy długo i mile ją wspominać . 

Danuta Sikorska 

Dzieci z Przedszkola Nr 6 
im. Jana Brzechwy 

sprzątały świat 
Dzieci z naszego przedszkola 15 września wzięły czynny udział w akcji "SPRZĄ TANIA 

ŚWIATA", aby zaprotestować przeciwko zaśmiecaniu naszej planety. 
Już wcześniej w czasie zajęć w przedszkolu poznały problemy związane z ekologią. 5 

i 6-latki wiedzą : po co należy segregować odpady; rozumieją pojęcie "segregacja" i znają 
działania , które prowadzą do ograniczania ilości wytwarzanych odpadów. Dlatego, aby 
ratować naszą planetę ruszyliśmy jej z pomocą . Wzięliśmy worki , rękawice i zabraliśmy 
się do pracy. Młodsze dzieci 4-letnie porządkowały nasz plac zabaw, a dzieci 5 i 6-letnie 
ruszyły do pobliskich uliczek. Śmieci nie miały żadnych szans. Pokazaliśmy , że umiemy i 
chcemy pracować na rzecz środowiska. Bo któż z nas nie lubi czystych trawników, ulic i 
parków, śpiewu ptaków w koronach drzew, pachnących kwiatów i kolorowych motyli na 
czystej łące? Myślę, że "Sprzątanie Świata " jest naszym .maleńkim krokiem" ku zmianie 
postaw i zachowań dzieci i ludzi dorosłych wobec OCHRONY PRZYRODY. Dlatego wspól
nie z naszymi przedszkolakami apelujemy do wszystkich : RATUJMY PRZYRODĘ PRZED 
ZAŚMIECANIEM- DBAJMY O PRZYRODĘ KAŻDEGO DNIA, bo życie bez niej nie jest 
możliwe . Aby rozbudzić zainteresowania ekologią, zaplanowaliśmy w tym roku szkolnym 
wiele atrakcji przyrodniczych: 

- wycieczkę do lasu i spotkanie z panem leśniczym , 
- spotkanie z rodzicami, festyny i biesiady ekologiczne na łonie natury, pieczenie kieł-

basek i ziemniaków, a wszystko po to, by uczyć naszych przedszkolaków pozytywnego i 
przyjaznego stosunku do wszystkiego co żyje na ziemi. 

l marzenie jedno mamy: "Czyste miasto Międzyrzecz-takie nam się marzy. Posprzą
tajmy nasze pola i lasy. W czystym mieście zdrowiej i weselej będzie nam się żyło ". 

Z ekologicznym pozdrowieniem 
wychowawczyni "Muchomorków" Anna Czapracka 

o w 
Przedszkolu Nr 6 im. Jana Brzechwy 
" Całkiem wesoło jest na świecie, 
Gdy rządzić zaczyna Jesień. 
. . . Wszystko co fruwa i co śpiewa 
l co pływa, rośnie i dojrzewa 
Słońce, powietrze, ziemia, woda 
Zaczarowana to przyroda ... " 

(fragment piosenki "Przyjaciel przyrody" -
W. Michalkiewicz) 

Slowami tej piosenki dzieci w naszym 
przedszkolu rozpoczęły zajęcia i zabawy 
związane z tematyką jesienną. 

Potrafią już odpowiedzieć na pytanie: 
o;Jaka jest jesień?" 

-"Kolorowa. Strąca liście z drzew, któ
re potem ogrzewają chłodną ziemię". 

- "Zsyła nam mgły i deszcz" - opowia
dały dzieci. 

T ak, to prawda. Jesień urzeka nas ca
łym swym bogactwem kolorów, obfitością 
plonów, a także zmiennością zjawisk. 
Wprowadzając maluchy w świat przyrody, 
wykorzystaliśmy różne możliwości jej po-

znania od bezpośredniego kontaktu w cza
sie spacerów i wycieczek, zbierania liści , 
poprzez ilustracje na tablicach tematycz
nych oraz literaturę . W październiku w 
dniach od 9 - 13 bawiliśmy się "darami je
sieni" w przedszkolu i w domu. Zaprosili
śmy bowiem dzieci i ich rodziców do wspól
nej zabawy. Codziennie czekała na nich 
inna jesienna zagadka, a jej rozwiązaniem 
była wykonana praca plastyczna. Przyno
szone przez dzieci rozwiązania zagadek 
umieszczane były na tekturowych sylwe
tach "Pani Jesieni" (każda grupa miała 
swoją). Brawa dla dzieci i rodziców za 
wspaniałe pomysły i cierpliwość! Za
prosiliśmy także rodziców do malej twór
czości literackiej, do tworzenia krótkich 
wierszyków, rymowanek, powiedzonek na 
temat jesieni. Zebrane utwory posłużyły do 
wykonania "Przedszkolnego tomiku utwo
rów o jesieni", do którego każdy zaintere
sowany może zajrzeć. 

Wyjątkowy 

;·ubileusz 
W październiku Kurier Miedzyrzecki 

mial swoje święto. Na lokalnym rynku funk
cjonuje już 151at. Był jednym z pierwszych, 
o ile w ogóle nie pierwszą gazeta lokalną 
na Ziemi Lubuskiej. Nie było by jego, gdy
by nie dwie osoby: Anna Kuźmińska Swi
der i Eugeniusz Ziarkowski. To właśnie oni 
mieli koncepcję funkcjonpowania czaso
pisma, pasję dziennikarstwa lokalnego i 
potrafili nią zarazić innych. Funkcjonowa
nie Kuriera Międzyrzeckiego w tym 151e
ciu można podzielić wyraźnie na trzy pię
cioletnie okresy. 

W pierwszm z nich walczyliśmy o za
istnienie. Bylo to możliwe dzięki entuzja
zmowi, spontaniczności i niejednokrotnie 
bardzo dużemu bezinteresownemu po
święceniu kilkunastoosobowej grupy lidzi. 
Bo braki techniczne i niedostatki finanso
we musieliśmy nadrabiać pracą (sami 
Kurier składaliśmy , rozwozilismy, przywo
ziliśmy tzw. blache z Poznania, aby mo
gło ukazać sie coś , co wówczas nazywało 
sie zdjęciem) . Byl to okres najbardziej pra
cowity, ale i romantyczny. Mnie dostarczyi 
najwięcej radości. Kurier zaistn iał bo byli
śmy właśnie bezinteresownie w niego za
angażowani , mieliśmy pomysł na czaso
pismo i trafiliśmy w tzw. "niszę dziennikar
stwa lokalnego" - o sprawach lokalnych 
nikt kompetentny wówczas nie pisa!. 

W drugim okresie musieliśmy walczyc 
o przetrwanie. Stracil iśmy w wyniku ten
dencji dziennikarstwa wyłączność na lo
alność, a co najważn i ejsze pojawiły się 
pokusy finansowe i prestiżowe , w wyni
ku czego zaczęli od nas odchodzić ludzie. 
Wówczas, gdy zostaliśmy niemalże sami , 
odczulismy silę tradycji , znaczenie przy
wiązania czytelników. W tym miejscu war
to podać nazwiska dwóch osób, które 
nigdy nas nie opuściły i zawsze byly z 
nami. Pierwszą z nich byla nieodżałowa
na Pani Danusia Sokołowska. Byla nie 
tylko osobą bezgranicznie lojalną, praco
wita, ale także tzw. "dobrym duchem" 
bardzo okrojonej redakcji. Potrzebna nam 
byla jak powietrze, dlatego gdy niespo
dziewanie odeszla i przyszlo nam Ją na 
zawsze na tym świecie pożegnać , bar
dzo ciężko nam bylo oddychać. Drugą z 
tych osób jest Pan Stefan Cyraniak - czło
wiek zakochany w Miedzyrzeczu i jego 
historii. 

W trzeciej pięciolatce osiągnęliśmy sta
bilność organizacyjną i finansową . Zjawi
sko może najnudniejsze, ale tak w dzien-

Kulminacją zab~wy mialo być sobotnie 
.święto pieczonego ziemniaka", niestety 
pogoda pokrzyżowała nam nasze plany i 
podsumowanie .Festiwalu Jesieni" odbyło 
się bez udziału rodziców we wtorek 17 paź
dziernika. Byly konkursy, występy artystycz
ne dzieci (piękne, jesienne piosenki, wier
sze i tańce rytmiczne przy magicznej, jesien
nej muzyce), piekliśmy smaczne kiełbaski , 
a wszystkim nie brakowało dobrego humo
ru. Szkoda, że świetna zabawa musiała się 
skończyć, ale na pocieszenie powiem wam, 
że jesień będzie jeszcze trwać i nie jednym 
nas jeszcze zaskoczy. 

W imieniu Pani Jesieni Anna 
Czapracka-
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nikarstwie, jak i w życiu bardzo cenne. Daje 
nam bowiem silę trwania. 

Pozostaje sobie zadać pytanie: dlacze
go Kurier zaistniał , przetrwa! i trwa? Są
dzę, że co najmniej z trzech powodów. Po 
pierwsze dlatego, że jesteśmy konse
kwentni. Czasopismomiędzyrzeckie uka
zuje się bez najmniejszych przerw regu
larnie z pierwszym dniem każdego mie
siąca od 15 lat. 

Po drugie dlatego,że jesteśmy otwarci. 
Z moich wyliczeń wynika, że w ciągu tych 
15 lat do Kuriera napisało okolo tysiąca 
osób. Toż to największa redakcja świata. 
Generalnie są dwa sposoby funkcjonowa
nia czasopism likalnych. Pierwsze z nich 
opiera się na wąskiej grupie osób niekie
dy zawodowych. Wówczas latwiej o pro
gramowość pisma, podnoszenie warsztatu 
itp. Druga z nich opiera się na mieszkań
cach z ich wszystkimi radościami i proble
mami. Wybraliśmy tę drugą drogę i my
ślę, że słusznie. 

Po trzecie dlatego, że jesteśmy toleran
cyjni. Kurier Międzyrzecki jest miejscem 
dla ludzi o bardzo różnych poglądach, w 
stosunku do świata. Zawsze staraliśmy się 
być odporni na wpływy polityczne, bizne
sowe, a relacje z władzami miasta zawsze 
byly jasno określone i konsekwentne. Są
dzę, że nam sie to udalo i dlatego tak wie
le osób uznaje Kurier za swój. 

Ale to nasze międzyrzeckie czasopi
smo trwało i trwa też dlatego, że pewnej 
grupie osób chce się chcieć. Okazuje się 
w związku z tym,że wdzisiejszym zmate
rializowanym świecie można odczuć ra
dość z powodu samego tworzenia i uczy
nienia czegoś dla innych. To sprawia, że 
Kurier Międzyrzecki jest nie tylko dzienni
karskim zjawiskiem, ale również przygodą 
życiową . 

l pewnie będzie wychodzi! "do końca 
świata i o jeden dzień dłużej". 

Andrzej Świder 
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KURATORIUM OŚWIA1Y 
ul. Jagiellończyka 10 66-400 
Gorzów Wlkp. 

teł. (095) 720-84-12, 
fax.(095) 722-37-26 

Stypendium Prezesa Rady Ministrów zostało 
ustanowione rozporządzeniem Rady Ministrów z 
dnia 14 czerwca 2005 r. w sprawie stypendiów 
Prezesa Rady Ministrów, ministra właściwego do 
spraw oświaty i Wychowania oraz ministra wła
ściwego do spraw kultury i ochrony dziedzictwa 
narodowego (Dz. U. z 2005 r. nr 51, poz. 326). 
Stanowi ono jedną z form nagradzania uzdolnio
nych uczniów szkól średnich. 

Stypendystą Prezesa Rady Ministrów może 
zostać jeden uczeń danego typu szkoły średniej 
dla młodzieży publicznej lub niepublicznej (z. 
uprawnieniami szkoły publicznej), który spełnia 
warunki określone w art. 90 h ust. l i 2 ustawy z 
dnia 7 września 1991 r. o systemie oświaty, tj. 
uczeń który w wyniku rocznej klasyfikacji uzy
skał najwyższą średnią ocen. uprawniającą do 
otrzymania świadectwa promocyjnego z wyróż
nieniem (wymagana średnia ocen wynosi mini
mum 4. 75) i co najmniej bardzo dobrą ocenę z 
zachowania. 

Stypendystą może zostać także uczeń o wy
bitnych, wyraźnie ukierunkowanych uzdolnie
niach, poświadczonych ocenami celującymi w 
jakiejś dziedzinie wiedzy i mający co najmniej 

Gimnazjum nr 1 
Człowiekowi mądremu cala Ziemia jest dostępną, 
gdyż ojczyzną szlachetnej duszy jest cały świat 
Dernokryt (460- 370 p.n.e.) 
Ziemia jest dostępna dla każdego z nas, dlatego musi

my mieć świadomość , że to, co kupujemy, to z czego ko
rzystamy, jak się zachowujemy może również zaszkodzić 
naszej Planecie. A przecież każda decyzja ma wpływ na 
nasze otoczenie, na najbliższe środowisko , a także na los 
innych otaczających nas ludzi.Gimnazjum nr 1 w Między
rzeczu od dawna edukuje i propaguje problematykę ochro
ny środowiska nie tylko wśród młodzieży szkolnej, lecz 
również wśród wszystkich mieszkańców naszego miasta i 
powiatu międzyrzeckiego . Wspiera ekorozwój naszego 
miasta oraz powiatu m.in. poprzez udział w akcji Sprząta
nia Świata, która w znaczny sposób przyczynia się do prak
tycznej realizacji haseł ekologicz
nych. Ukoronowaniem tych działań 
i potwierdzeniem skuteczności pra
cy na rzecz ochrony środowiska 
było przyznanie l miejsca Gimna
zjum nr 1 w Międzyrzeczu w kon
kursie na najlepiej sprzątającą 
szkołę w ramach akcji Sprząta
nie akcji - Polska 2006 organi
zowanym przez Urząd Miasta w 
Międzyrzeczu. Ogłoszenie wyni-

KURIER MIĘDlYRZECKI 

oceny dobre z pozostałych przedmiotów. 
Kandydatów do stypendiów: 
l. Typuje samorząd uczniowski, a rada szko

ły wybierajednego kandydata (w przypadku bra
ku rady szkoły typuje rada pedagogiczna); 

2. Dyrektor szkoły przedstawia wytypowane
go kandydata kuratorowi oświaty, a kurator 
oświaty - za pośrednictwem Ministra Edukacji 
Narodowej i Sportu- Prezesów i Rady Ministrów; 

3. Stypendium przyznawane jest na 10 mie
sięcy - od września do czerwca danego roku 
szkolnego i wypłacane w dwóch ratach: 

a) pierwsza- do dnia 30 listopada, za okres od 
września do grudnia. 

b) druga - do dnia 30 kwietnia, za okres od 
stycznia do czerwca. Stypendium wynosi 258 zł 
miesięcznie, wypłacane jest przez wojewodę. 

Szkoły obciążają Kuratorium Oświaty w Go
rzowie Wlkp. notą księgową zgodnie z powyż
szymi terminami na nazwiska swoich uczniów 
wg listy zatwierdzonej przez Prezesa Rady Mi
nistrów. W bieżącym roku szkolnym w woje
wództwie lubuskim stypendium Prezesa Rady 
Ministrów otrzymało 124 uczniów w tym 86 
dziewcząt i 38 chłopców. Trzech spośród tego
rocznych stypendystów w dniu 28 września 2006 
r. w Urzędzie Rady Ministrów odebrało dyplo
my z rąk Prezesa Rady Ministrów- Jarosła
wa Kaczyńskiego, i Ministra Edukacji Na
rodowej - Romana Giertycha Byli to ucznio
wie z najwyższą średnią: 

l. Krzysztof Bednarz z Zespołu Szkól Ekono-

ków oraz podsumowanie akcji Sprzątania świata odbyło 
się 6 października br. o godz. 12.00 w Międzyrzeczu na ul. 
Podzamcze podczas Święta Obry. Impreza ta organizo
wana z inicjatywy MOK oraz Urzędu Miejskiego w Między
rzeczu była jednocześnie podkreśleniem wielkiego zna
czenia ekorozwoju naszego miasta oraz powiatu. 

Program obchodów Święta Obryskładal się głównie z 
zabaw integracyjnych, prezentacji artystycznych, quizów 
oraz konkursów o tematyce ekologicznej, w których wzięły 
udział dzieci z przedszkoli i szkól podstawowych oraz mło
dzież gimnazjalna. Organizacją konkursów ekologicznych 
zajęło się również Szkolne Kolo LOP Gimnazjum nr 1 w 
Międzyrzeczu koordynowane przez mgr A. lgnatowicz, 
która wraz z kołem w porozumieniu z Nadleśnictwem w 
Międzyrzeczu propagowała problematykę związaną z 
ochroną przyrody. Nagrodą w konkursach były drzewka 
Świerku oraz Dębu, które symbolizowały jedność człowie
ka z naturą, a jednocześnie przypominały , że dbałość o 

naturę to nie tylko kilkudnio
wa akcja. W obchodach 
Święta Obry uczestniczyła 
również młodzież szkolna z 
Gimnazjum nr 1 w Międzyrze
czu, która poza konkursami i 
zabawami mogla również się 
zapoznać z działalnością 
ekologiczną międzyrzeckich 
organizacji oraz firm. 

Gimnazjum nr 1 w Między
rzeczu ma nadzieję, że takie 
akcje jak Sprzątanie Świata 

czy Święto Obryrozbudzą wrażliwość wszyst
kich ludzi na problemy ekologiczne naszej Pla
nety i uświadomią ludziom, że nasze wybory w 
znaczny sposób kształtują środowisko natural
ne. Madam de Pompadour rzekła kiedyś: "Po 
nas choćby Potop", niestety wielu ludzi myśli 
właśnie w ten sposób. Pamiętajmy, że środo
wisko ma funkcjonować nie tylko dla nas, ale 
także dla następnych pokoleń ... 

Samorząd Szkolny 
Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu 
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micznych z Gorzowa Wlkp. 
2. Agnieszka Ostrowska z Liceum Ogólno

kształcącego z N owej Soli, 
3. Agnieszka Kowalska z Liceum Ogólno

kształcącego z. Żagania. 
Lubuski Wicekurator Oświaty Ferdynand 

Sańko 
Liczba stypendystów w poszczególnych po-

wiatach 
- powiat zielonogórski grodzki 
- powiat gorzowski grodzki 
- powiat nowosolski 
- powiat żarski 
- powiat strzelecko-drezdenecki 
- powiat świebodziński 
- powiat żagański 
- powiat międzyrzecki 
- powiat krośnieński 
- powiat słubicki 
- powiat gorzowski ziemski 
- powiat wschowski 
- powiat zielonogórski ziemski 
- powiat sulęciński 
RAZEM 

17 
19 

9 
17 
7 
8 

11 
8 
8 
6 
5 
5 
4 
2 
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P.S. Stypendyści z Międzyrzecza to: 
l. Maciej Bieńko LP ZSE Międzyrzecz 
2. Aleksandra Rygielska TE ZSE Międzyrzecz 
3. Oriana Rozwadowska I LO Międzyrzecz 
4. Patrycja Bilon ZSR Bobowieko 
Kwaśniewski Michał absolwent I LO otrzy

mał nagrodę Ministra Edukacji Narodowej. 

,,Antiquo More w 
Swieradowie Zdrój" 

W dniach 5-7 października działający przy Szkole Pod
stawowej nr 2 Zespól Muzyki Dawnej "Antiquo More", 
uczestniczył w XIV Międzynarodowych Spotkaniach z 
Muzyką Dawną w Świeradowie Zdroju. W muzykowaniu 
brało udział dziesięć zespołów z Polski i zagranicy. 

Nasz zespól już pierwszego dnia zaprezentował się w 
Koncercie Inauguracyjnym w Hali Spacerowej Domu Zdro
jowego. Spotkaliśmy się z ciepłym przyjęciem słuchaczy , 
wśród których gro stanowili świeradowscy kuracjusze z 
Polski i Niemiec. Drugiego dnia koncertowaliśmy w Czer
niawie Zdrój. Słuchacze , oprócz naszej muzyki renesan
sowej, mogli poznać muzykę średniowieczną w wykona
niu innych zespołów. W sobotę o godz. 19 w Hali Space
rowej Domu Zdrojowego odbył się koncert finałowy , w któ
rym udział wzięli wszyscy uczestnicy Festiwalu. W niedzielę 
rano w ramach rekreacji udaliśmy się do czeskiego Cen
trum Rozrywki "Babilon" w Libercu. Pod tak egzotyczną 
nazwą kryje się Aqua Park, w Którym na basenie ,w sau
nie czy jakuzi mogliśmy odpocząć po wyczerpujących kon
certach. Uczestnictwo w XIV Międzynarodowych Spotka
niach z Muzyka Dawną dostarczył nam bardzo wielu mi
łych wrażeń. , nawiązaliśmy przyjaźnie z kilkoma zespoła
mi, pogłębiliśmy naszą wiedzę z dziedziny interpretacji i 
wykonawstwa muzyki dawnej. 

Cieszymy się, że poprzez uczestnictwo w różnych fe
stiwalach możemy reprezentować Międzyrzecz i nasze 
szkoły w kraju. Jest to zasługą bardzo wielu osób ale przede 
wszystkim bardzo gorąco dziękujemy Burmistrzowi Mię
dzyrzecza panu Tadeuszowi Dubickiemu i Radzie 
Miejskiej, za wsparcie finansowe, bo każdy wyjazd na
szego zespołu wiąże się z dużymi kosztami. 
. Pomimo, że minęły kilkanaście dni od naszej wizyty w 
Swieradowie, jesteśmy przekonani, że tamtejsze wysokie 
świerki i kosodrzewiny jeszcze kołyszą się w takt muzyki 
dawnej, która echem niesie się nad izerskimi szczytami. 

Antiquo More 
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Działający w Międzyrzeczu przy wsparciu 
Dowódcy 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechani
zowanej Pana gen. bryg. Mirosława Różańskiego 
Uczniowski Klub Sportowy "Dowbor" w 2006 
r. odnotował szereg znaczących sukcesów spor
towych w biegu na orientację w skali wojewódz
twa łubuskiego i na arenie krajowej. 

W klasyfikacji Klubowych Mistrzostw Pol
ski zajął 22 miejsce z dorobkiem 36 pkt. 

Na przestrzeni wszystkich poprzednich lat 
startów w ramach tych zawodów jest to najlepszy 
wynik osiągnięty przez klub z woj. Łubuskiego. 

Na ten sukces złożył się dorobek punktowy 
zdobyty w trakcie dwóch startów zawodników w 
kalegorii M - 21 z czterech rozegranych w skali 
ogólnopolskiej. Punkty w tej klasyfikacji zdobyli 
:Zbigniew Kolis,Jacekjackowiak, Krzysztof Mol, 
Robert Lisiecki. 

W rozegranych w ciągu roku zawodach w ra
mach Mistrzostw Polski weteranów w kategorii 
M - 45 trzy złote i jeden srebrny medal zdo
był Zbigniew Kolis , zwyciężając kolejno : 

l IV - w biegu długodystansowym, 20 V - w 
biegu klasycznym, 26 VIII - w biegu krótkim, 23 
IX- w biegu sprinterskim zajął drugie miejsce. 
W tych ostatnich zawodach złoty medal zdo
był Jacek Jackowiak zwyciężając w kategorii 
M-35. 

W przeprowadzonych w okolicach Poznania w 
połowie września Mistrzostwach Wojska Polskie
go pierwsze miejsce w kat. M - 45 zajął Z. Kolis, 
natomiast w biegu sztafetowym na tych zawodach 
w kategorii seniorów złoty medal zdobyli]. jac
kowiak i Adam Domański. 

W rozegranych na szczeblu woj. Łubuskiego 
zawodach w ramach Grand Prix w biegu na orien
tację zawodnicy klubu UKS "Dowbor" po raz ko
lejny potwierdzili swoją dominację w kategoriach 
seniorów zwyciężając w następujących katego
riach : M -21 - Krzysztof Mol, M -35 Jacek 
J ackowiak, M- 40 Jan Sabiło. 

W klasyfikacji klubowej Grand Prix woj. 
Łubuskiego drugi rok z rzędu UKS "Dowbor" 
zajął trzecie miejsce. 

W dn. 7- 8 października 2006 r. Klub przepro
wadził zawody sportowe w biegu na orientację w 

Wystawa mieści się w budynku Biblioteki, na 
piętrze, a sali Działu dla Dzieci. Prace między
rzeckich artystów, plastyków, znanych w mie
ście. Obrazy pani Małgorzaty Stepczyńskiej, 
która maluje od lat. jasne akwarele, krajobrazy, 
zimowe i jesienne. Drzewa, nadmorskie wydmy, 
widoki na oceaniczne horyzonty, grzbiety fal 
rozb ijające się o brzeg. 

Jana Ranulaka uporządkowany, filozofią 
życiową i doświadczeniem , krajobraz. Pejzaż pe
łen zadumy nad miejscem i losem człowieka. 
Człowiek i jego dom, przyroda. Otoczenie. Niebo 
i ziemia, kosmos,. w którym żyje. Człowiek pod
czas zwykłych czynności, wracający do domu, 
idący w podróż. Kościółek wiejski - w soczewce 
czasu, w krajobrazie zaistniały, miejsce jego, bryła 
- przyczynek do dziejów świata doczesnego. 

Czesława Kaemajer - zbiór dzierganych 
na szydełku dziełek, nawet jest biżuteria. Do
skonałe, wykrochmalone, zawsze jednakowo 
piękne, domowe dzieła sztuki pani Czesi -
oglądać je można było na wielu lokalnych wy
stawach. Obok użytkowe, jak ze sklepu (może 
ładniejsze) zrobione z włóczki swetry Wandy 
Wasilewskiej. Gablota "Stowarzyszenia Po
mocy Szkole Międzyrzeckie Koło "Wspieramy 
Młode Talenty" - pani Zofia Ratajczak i jej 

ramach Międzywojewódzkich Mistrzostw Młodzi
ków w kat. K -14, M- 14 dla dziewcząt i chłop
ców z rocznika 1992- 93 dla woj. Łubuskiego i 
dolnośląskiego a także VI rundę Grand Prix woj. 
Łubuskiego we wszystkich kategoriach wieko
wych. W sumie program tych zawodów obejmo
wał trzy biegi w tym : bieg sprinterski rozegrany 
na mapie "Głębokie" na terenie i w lasach obok 
OW Głębokie , bieg klasyczny rozegrany na ma
pie "Żurawie Bagno" w lasach wokół jez. Lewy 
Nietoperek, bieg sztafetowy rozegrany na mapie 

Vłłl Grand Prix Mazowsza 2006 
ETAP 2 

k 

JIDG)(Pl<)OM 
otrzymuje 

IS Z 
za zajęcie 1 miejsca 

w kategorii M-45 
w 

MISTRZOSTWACH POLSKI WETERANÓW 
W KLASYCZNYM BnO 

Sędzia Główny 

ls;_._,t~ 
Barbara PĄTEJKO 

misternie wykonane szydełkowe chusty. Moż
na się uczyć u pani Ratajczak, trzeba tylko 
się zgłosić i takie szydełkowe dziełka zrobio
ne naszą ręką mogą zdobić nasze mieszkania. 
Dalszy ciąg rękodzielnictwa. Hanny Nowac
kiej wyszywane obrazy. Ściegiem krzyżyko
wym- kolorowe ptaki i inne obrazki z natury. 
Są też i rzeźby ptaków, także stylizowane, 
oprócz tego wykonane z bibułki i innych two
rzyw wieńce. Genowefa Filipek, też haft, 
obrazy w ramkach. Śnieżne krajobrazy, pięk
ne kompozycje, pełne jasnych barw, nie prze
ładowane nadmierną ilością szczegółów cieszą 
oko . Prace Edyty Dubojskiej są w dwóch 
gablotach. Pocztówki świąteczne i inne upo
minki dla bliskich, wykonane z pomysłowością 
i wyobraźnią, która pretenduje panią Edytę do 
miana artystki - samouka, który potrafi z "ni
czego", z rzeczy, które mogą być uważane za 
nieprzydatne, wykonać małe dzieło sztuki 
użytkowej. 

Wracam do międzyrzeckich malarzy. Felicja 
Kostrobała . Udany portret małego chłopca. 
Portret kobiety na szezlongu. Wazon z makami. 
Wyraziste, przemyślane, starannie wykonane, 
dużo kolorów, dużo szczegółów. Wspaniała ozdo
ba do domu. I Hieronim Kozłowski, pejzaży-

"Przejazd" w terenie leśnym na południe od jez. 
Głębokie. W zawodach tych udział wzięło 158 
zawodników. Najważniejszym osiągnięciem 
tych zawodów jest zdobycie pierwszego miej
sca w biegu sprinterskim w kat. M -14 Wojt
ka Kolisa. 

Na zaproszenie Zarządu Klubu dekoracji za
wodników Międzywojewódzkich Mistrzostw Mło
dzików dokonał po zakończeniu biegów indywi
dualnych Zastępca Burmistrza Międzyrzecza Pan 
Solarewicz. Z.K. 
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...... . (;?;~(s?-tKE//. .&?1/.ś .............................. . 
zdoby!(a~2:~· miejsce w kategorii /{t.(<;ź,.-

w Mistrzostwach Polski 
Weteranów 

w średniodystansowym biegu oo orientację 

Sędzia Glównv Jl . 
Agat~ P;in.ycz S·· t 

Ostrzyce 26.08.2006 r. 

sta. Pełne kolorów krajobrazy międzyrzeckie i 
inne, ulubiony temat malarza artysty. Obrazy 
jego bywały już na wielu wystawach. 

Iwona Wróblak 
P .S. Otwarcie wystawy i wernisaż uświetnił 

swoim występem Przemysław Podębski wyko
nując wiązankę arii operowych. W pierwszej czę
ści wieczoru wystąpiła młodzież z ZSR w Bobowic
ku z montażem poetycko - muzycznym pt. "Życie". 
Młodzi artyści to: Aleksandra Dziedzic, We
ronika Skrzypek, Paweł Sochaela i Damian 
Turczyn. Montaż przygotowała Anna Świder. 

*** 

Ludzie są tylko ludźmi 
i zawsze już tak będzie 
gubią się w tym 
co sami stworzyli 
błądzą 

to tu 
to tam 

w poszukiwania lepszego jutra
istni szaleńcy 

Nadzieja rodzi obawy 
a gniew niepokój 
. .. w złości zagnieżdża się milczenie 
bo szkoda słów na głupoty 
. .. No, a w miłości 
pozostanie miejsce na rozpacz 
wydartą wprost z piersi 

Aleksandra Dziedzic 



Str. 44 KURIER MIĘDlYRZECKI Nr 11 (189) 

PRZEDSZKOLE NR 1 "POD JARZĘBINKĄ" W PROGRAMIE 
PROSZĘ PAŃSTWA ŚWIETNA SPRAWA 
l PRZYJEMNOŚĆ l ZABAWA! AKCJA BARDZO 
SYMPATYCZNA, POŻYTECZNA l PRAKTYCZNA. 
CAŁA POLSKA CZYTA DZIECIOMCZYTAJ 
DZIECIOM TAKŻE TY W ZAMIAN UŚMIECH ICH 
DOSTANIESZ, l WSPOMNIENIE WSPÓLNYCH 
CHWIL. 

Dajmy szansę naszym dzieciom, by wyrosły na mą
drych,dobrych i szczęśliwych ludzi. 

Dzieci, którym przez wiele lat codziennie czytamy , same 
chętnie będą czytać. Dzieci, które czytają potrafią mądrzej 
myśleć, mają większą wiedzę , podejmują lepsze decyzje, 
zwykle lepiej radzą sobie w życiu, w szkole, w późniejszej 
pracy. Codzienne czytanie dziecku dla przyjemności jest 
najskuteczniejszą metodą wychowania czytelnika-człowie
kasamodzielnie myślącego, posiadającego wiedzę i umie
jętność poszerzania, kulturalnego, etycznego, z wyobraź
nią , który umie radzić sobie w życiu przy pomocy rozumu 
a nie pięści. 

Głośne czytanie dziecku rozwijajęzyk, wzbogaca slow-

"ClYTAJ/ICE PRZEDSZKOLA" 
nictwo, uczy umiejętności mówienia i słuchania, kształtuje 
wrażliwość moralną dziecka. Jest drogą do wiedzy i wy
kształcenia . Dziecko, któremu czyta się regularnie szyb
ciej się rozwija i nabiera wiary w siebie, a to podstawa osią
gnięcia sukcesu w życiu. Swiat rzeczywistościliterackiej 
aktywizuje psychikę dziecka, skłania je do samodzielnego 
autentycznego przeżywan i a , pomaga wyrażać własne 
myśli, uczucia czy doznania, wpływa na kształcenie wraż
liwości emocjonalnej. Od niej zależy czy, w przyszłości 
będzie ono potrafiło szanowaćuczucia innych, współczuć. 

Czytanie zaspakaja ciekawość poznawczą , ale również 
potrzeby emocjonalne. Z jednej strony jest rozrywką, a z 
drugiej ważnym elementem wychowania - a więc uczy 
przez zabawę, przyjemność. 

Głośne czytanie rozwija również zainteresowania, pa
mięć wyobraźnię. Zwłaszcza ta ostatnia decyduje o tym, 
iż dziecko staje się człowiekiem " o bogatym wnętrzu" 

GITAROWE WARSZlARY l KONCERTY 
W NIEMCZECH l POLSCE 

Miałem okazję uczestniczyć 20 i 21 października br. 
wraz z moimi uczniami Szkoły Muzycznej w Międzyrzeczu 
Agnieszką Wojtkowiak i Adrianem Buszczakiem oraz ab
solewentką Dorotą Bazydlo w kilkudniowych warsztatach 
gitarowych we Frankfurcie nad Odrą. Organizatorzy III Mię
dzynarodowych Dni 
Gitary są: PSM l st. w 
Słubicach i Musik
schule der Stadt 
Frankfurt (Oder) . 
Uczniowie doskonali
li pod okiem profesjo
nalistów tego instru
mentu Bernarda Heb
ba, Finna Svita i Pio
tra Zaleskiego aspek
ty techniczne i mu
zyczne wykonywa
nych utworów. Inne spojrzenie na proces nauki gry od stro
ny uczestnika poparte trafnymi rozwiązaniami pozwalają 
dojrzeć inne problemy, wydoskonalić je i nadać blasku wy
konywanym utworom. Brak kontaktów z innymi nauczy
cielami, zamykanie się prowadzić może do rutyny. Świe
żość spojrzenia na różne problemy i pomoc uczniowi jest 
najważniejszym zadaniem uczącego na instrumencie mu
zycznym. Musikschule to spory gmach połączony z biblio
teką. Duże jasne i dobrze wyposażone sale lekcyjne, salki 

ćwiczeń do dyspozycji uczniów i sporo uczestników min. 
ze Wschowy, Jarocina, Słubic, Międzyrzecza i Frankfurtu 
rokują chyba dobrze dla tego instrumentu muzycznego. 
Wspaniała atmosfera, dobra organizacja - chociaż było 
nieco biegania na posiłki do Collegium Polonicum i miej-

sca naszych noclegów- nie zraziła nas. Po zajęciach by
liśmy na koncertach: flamenco, gitarowym i symfonicznym. 
"Viva Flamenco" z liderem Michalem Czachowskim to naj
lepszy koncert flamenco jaki słyszalem na żywo z żywioło
wym i ognistym tańcem Anny Patkiewicz. 

Romancero Gitano to koncert na gitarę i chór kameral
ny. Przyznam, że po raz pierwszy słuchałem muzyki na 
tak rzadko spotykany skład gitary i chóru. Urzekło to dzie
ło słuchaczy oryginalnością każdej części, polotem gita-

PRZEDSZKOLAKI Z "JEDYNECZKI" ZIEMIĘ 
KOCHAJĄ, WIĘC JĄ WSPÓLNIE SPRZĄTAJĄ !!! 
Już przedszkolaki uczą się dbać o przyrodę i otaczają

ce ich środowisko. Segregują odpady- baterie, aluminio
we puszki po napojach, szkło , plastikowe butelki i makula
turę w programie "Zielone Przedszkole". W tym roku po 
raz kolejny dzieci z Przedszkola " Pod Jarzębinką" uczest
niczyły w ogólnopolskiej akcji " Sprzątanie Swiata" 

Przygotowania do tego dnia rozpoczęły się wcześniej . 
Dzieci wysłuchały pogadanki , celem której było uświado- · 
mienie dzieciom znaczenia środowiska przyrodniczego w 

życiu człowieka , wpływu ludzi na przyrodę i sposobu dzia
łania w celu ochrony przyrody. Dzieci miały okazję podzie
lenia się doświadczeniami i obserwacjami. Próbowały roz
wiązać problem :jak dzieci mogą chronić środowisko przy
rodnicze? Pornysłów nie zabrakło. Najczęściej zwracały 
uwagę na wszędzie obecne śmieci. Dlatego też podjęli 
śmy postanowienie o wspólnym porządkowaniu wyznaczo
nych miejsc. Ustaliliśmy zasady bezpie
czeństwa podczas wykonywania prac po
rządkowych ( dzieci nie zbierają szkła, 
igieł, strzykawek, zardzewiałych dru
tów).Wyposażeni w jednorazowe rękawi
ce i worki przystąpiliśmy do wielkich po
rządków. Dzieci młodsze z zapałem 
wrzucały do plastikowych worków wszyst
kie napotkane śmieci na placu zabaw. 
Obiecały nigdy nie rzucać papierków na 
trawnik i dbać aby wokół było czysto. W 
dniu 6 października podczas podsumo-

W głośnym czytaniu chodzi tak naprawdę o to aby po
święcić maiemu człowiekowi swoJ czas, uwagę . Czytanie 
jest alternatywą dla oglądania telewizji, w której tak wiele 
jest przemocy. Głośne czytanie dzieciom jest dziś ważniej 
sze niż było kiedykolwiek w przeszłości. 

Przedszkole może i powinno uzupełniać domowe czy
tanie, a tam gdzie całkiem go brak, daćdzieciom szansę 
codziennego kontaktu ze słowem pisanym. 

Dostrzegając znaczenie literatury i głośnego czytania 
dla wszechstronnego rozwoju naszych wychowanków od 
tego roku szkolnego nasze przedszkole zgłosiło swój udział 
do programu " CZTYAJĄCE PRZEDSZKOLA" w ramach 
kampanii" CAŁA POLSKA CZYTA DZIECIOM" Wszystkie 
nauczycielki naszej placówki zobowiązały się czytać dzie
ciom co najmniej 20 minut dziennie- codziennie o stałych 
porach dnia i prowadzić inne działania powiązane z czyta
nymi utworami. Mamy nadzieję, że uda się nam zaanga
żować do akcji innych i doprowadzić do wyrabiania u dzie
ci zainteresowań czytelniczych. 

Nauczyciel - Halina Kołodziejczyk 

rzysty Piotra Zaleskiego i Chó
ru Adoramus, którym dyrygo
wała Barbara Weiser. 

Wysłuchaliśmy też udaną 
kompozycję współczesnego 
kompozytora T. Pilarskiego na 
sopran, orkiestrę i dwa chóry. 
Calością dyrygowała Katarzy
na Penkala. Arcydz i eło W .A. 
Mozarta na olbrzymi aparat 
wykonawczy: sopran, alt, tenor, 
bas, połączonych kilku orkiestr 
i chórów "Msza Koronacyjna". 

Ta piękna i boska muzyka dobrze zabrzmiała pod batutą 
B. Weiser. Warsztaty, spotkania i koncerty dostarczyły nam 
moc wrażeń . Przywieźliśmy wspomnienia, przyjaźnie i płyty 
CO oraz zapal do dalsżej pracy. Podziękowania dla Rady 
Rodziców Międzyrzeckiej Szkoły Muzycznej i Pana Andrze
ja Bazydlo. 

Z muzycznym pozdrowieniem 
Zdzisław Musiał 

wania akcji " Sprzątania Świata" nasze przedszkole od
wiedził Pan Burmistrz Tadeusz Dubicki wraz ze swymi pra
cownikami. Oświadczył naszym przedszkolakom, że zaję
liśmy l miejsce w kategorii SPRZĄ TAJĄCE PRZEDSZKO
LA. Wręczył nagrody i uczestniczył w programie artystycz
nym przygotowanym przez grupę starszaków, które na 
zakończenie stwierdziły : 

.Bo my jesteśmy pokolenie nowe 
na ekologię już postawić czas. 
Nie pozwolimy dzisiaj nas zaśmiecać 
ani zadymiać naszych pięknych miast" 

Nauczyciel Halina Kołodziejczyk 
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BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

• Projekty budowlane i technologiczne 
* Modernizacja i rozbudowa budynków istniehcych 
* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 05 

Doradztwo techniczne * 
Wyce1y i kosztorysy * 
Opinie lecbiCZile 

SPRZEDAż "PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

Products P.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNE l POGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

& 
NASZA FIRMA OFERUJE: 

* kompleksową organizację pogrzebów 
. * transport karawanem (kraj ! zagranica 

~~l'i~j\~ l * budowę grobowcow ··.'1,. ·, 
~f'(~łit . sprzedaż trumien, odzieży i wieńców 

OGÓLNOPOLSKA 
INFORMACJA 
GOSPODARCZA 

TELVINET n 94-74 GORZÓW 

Naprawy sprzętu RTV 
Drobne akcesoria, piloty na zamówienie 

Serwis TV "Dom Rzemiosła" 
u/.30-go Stycznia 39 
teł. 095-742-2287 

Pn- Pt 9,00-17,00; Sobota 9,00-13,00 
Środa: nieczynne (praca w terenie) 

BIURO RACHUNKOWE 
Rajtnund Piela 

BEZPŁATNY ODBIÓR DOKUMENTÓW OD KLIENTA 

Tel. 607 463 074 e-mail: rpiela@onet.eu 

UWAGA! NOWY ADRES WWW. Zajrzyj na www.rpiela.piV.pl 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. (0-95) 741 -24· l l 

Danuta Sawka 

STANISłAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje w pietwszy i trzeci piątek miesiąca 
od godz. 17.00- 18.00 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 
za apteką "Nagietek" 

Telefon {095)741-69-41 kom. 0602 224 290 

Lek. med. Jadwiga Kozińska 
specjalista rehabilitacji 

medycznej 
przyjmuje w środy w godz. 17.00- 18.00 

Międzyrzecz Os. Zamkowe 18 

Tel. 741-29-98 

MIKO Sp. z o. o. 
ul. Sienkiewic~a 45 
66-300 Międtyrzecz 
tel. 741 11 /85 

0691 412 665 

Wypożyczalnia sprzętu 

Oferuje: 

-agregaty prądotwórcze - do 5,5 kW 

- sprężarki powietrza- do 500 L/min 

- spawarki transformatorowe - do 250 A 

-wciągniki linowe -do 0,5 T 

www.miko-trading .biz -przecinarki tarczowe do metalu- 075 mm 

. r- . . 
··-~· ~ u . ."_)'> . o 

pn+pt 
8+16 
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ADAPTACJA DZIECKA W PRZEDSZKOLU 
Okres przedszkolny to dla dziec

ka czas wielu przeżyć . Poznaje ono 
świat , uczy się współżycia w grupie, 
stawia pierwsze samodzielne kroki 
w przedszkolnej społeczności. Wte
dy też zaczynają się jego pierwsze
poważne problemy, pon ieważ oka
zuje się , że bariera emocjonalna 
jest zbyt duża . Rodzice zbyt często 
skupiają się narazwoju umysłowym 
swojego dziecka, lekceważąc sferę 
emocjonalną . To duży błąd , który w 
przyszłości może przerodzić się w 
zaburzenia osobowości , aczasami 
w poważne lęki nerwicowe. Pierw
sze tygodnie dla maiego przedszko
laka to z pewnością wielki stres, któ
ry często odreagowuje płaczem. 
Dlatego też najważniejsze w tym 
czasie jest zbudowanie więzi mię
dzy dziećmi i nauczycielem oraz 
stworzenie takiej atmosfery, w któ
rej przedszkolak poczuje się bez
piecznie. Tęsknota za rodzicami 
narasta w momencie rozstania z 
nimi, spożywania posiłków oraz odpoczynku. Lęk przed
rozstaniem to najtrudniejsza dla niego chwila. Dopóki 
widzi rodziców to stara się wszystkimi sposobami zmu
sić ich do zmiany decyzji. Bardzo ważnym momentem 
jest codzienne powitanie dziecka w grupie. Powinno 
czuć ono, że pani i koledzy czekają i cieszą się, że 
przyszedł aby bawić się z nimi. Niektóre dzieci dener
wują się i zaczynają płakać przed posiłkiem. Często 
związane jest to z jego samodzielnością. Dziecko nie
samodzielneto często dziecko zalęknione, zdane cał
kowicie na czyjąś pomoc. Dlatego samodzielne zjada
nie posiłków to nie tylko kwestia sprawności manual
nych czy zaradności , ale podstawa budowania poczu
cia własnej wartości i pewności siebie. Trzylatek, który 

czuje, że potrafi sam o siebie zadbać zaczyna inaczej 
funkcjonować w przedszkolnej społeczności. Maluchy 
bardzo niechętnie przebierają się w piżamy, które ko
jarzą sięim z wieczornym snem. Dlatego staramy się 
urozmaicićpoobiedni odpoczynek podczas którego 
dzieci słuchająmuzyki relaksacyjnej, opowiadanych 
bajek, czytanych wierszyków. Dzieci mogą również 
odpoczywać ze swoimi ulubionymi maskotkami, aby 
poczuć się bezpieczniej. Przedszkole staje się dla nich 
przyjazne jeżeli poczują się z nim związane , nawiążą 
kontakty z pracownikami przedszkola i swoimi rówie
śnikami. 

Minął pierwszy miesiąc pobytu naszych maluchów 
w przedszkolu. Są już żywą pogodną i zintegrowaną 
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grupą. Dzielnie przechodzą trudny dla wszystkich okres 
adaptacyjny- niestraszne sąjuż dla nich przedszkolne 
sale ani leżakowanie . Wszyscy staramy się i dbamy 

aby czuły się w przedszkolu jak 
w domu, by wspaniale się ba
wiły , prawidłowo się rozwijały i 
były bezpieczne. Pomagają im 
w tym różnorodne zajęcia, za
bawy, skierowane na wszech
stronny rozwój ( głównie na 
rozwijanie samodz ielności i po
znania najbliższego otocze
nia). Dbamy, uczymy i wdraża
my je do tego by wszystko po
trafily zrobić same. 

Już w miesiącu wrześniu 
dzieci z grupy średniaków za
prosiły maluchy na jesienne 
przedstawienie teatralno- mu
zyczne . Średniaki zaprezento
waływesołą piosenkę o mucho
marku. Wraz z muchamorkiem 
śpiewała Pani Jesień . Następ
nie na scenę wskoczyły dziew
czynki i zatańczyły do znanej 
piosenki "Rudy, rudy rydz" Ma
luchy były zachwycone, arty
stów nagrodzono gromkimi 

brawami. Po występach średniakiwręczyły maluchom 
upominki i zaprosiły do wspólnej zabawy. W paździer
niku wraz ze wszystkimi grupami wzięły udział w pięk
nym koncercie z okazji Dnia Edukacji Narodowej. W 
uroczystym poranku z okazjitego święta zebrali się 
wszyscy pracownicy przedszkola, by wysłuchać skie
rowanych do nich ciepłych i miłych słów płynących pro
sto z małych serduszek naszych wychowanków.W naj
bliższym czasie odbędzie się pierwsza ważna dladzie
ci i ich rodziców uroczystość " Pasowanie na przed
szkolaka", do której już teraz bardzo starannie przygo
towują się ucząc się wierszyków, tańców i piosenek. 

Nauczycielka maluchów 
- Halina Kołodziejczyk 

Stało się już tradycją w Gimnazjum nr 2 im. Adama 
Mickiewicza, że każdego roku na przełomie września-paź
dziernika organizujemy szkolne zawody latawcowe pn. 
"Święto Latawca". Jesień sprzyja organizowaniu takich za
wodów ze względu na zazwyczaj wiejące o tej porze roku 
wiatry. T o ogromna przyjemność móc sprawdzić, jak spra
wuje się w powietrzu najprostszy aparat latający, jakim jest 
samodzielnie skonstruowany latawiec. Aby osiągnąć za
dowalający efekt, wcześniej należy poświęcić kilka godzin 
na zgłębienie tajników budowyi samo konstruowanie. 

Jesienne bujanie w obłokach ... 

Lot latawca jest końcowym efektem pracy, ale po dro
dze do tego etapu młody konstruktor kształtuje wiele po
zytywnych, przydatnych mu w życiu , cech: planowanie pra
cy, uwagę i koncentrację , konsekwencję w działaniu, osią
ganie celów, wzmacnia więzi z bliskimi, ponieważ przy 
budowie, a także na zawodach, potrzebna jest obecność i 
współpraca innych osób- rodziców, rodzeństwa, kolegów. 

Najważniejszy etap to oczywiście loty latawców, dostar
czające wielu przeżyć, pozytywnych emocji związanych z 
rywalizacją o osiągnięcie największych wysokości. 

Od wielu już lat animatorem i propagatorem "Święta 
Latawca" i bliskiego mu modelarstwa w naszym Gimna
zjum jest pedagog szkolny mgr Stefan Furtak. 

30 września 2006 r. na boisku szkolnym Gimnazjum nr 
2 zebrała się duża grupa zawodników ze swoimi latawca
mi. T egoroczne zawody odbywały się pod hasłem "Żyj 
zdrowo". Zawodnicy umieścili na swoich latawcach rysun
ki, symbole, hasła propagujące zdrowy styl życia . To był 
piękny ,słoneczny dzień, prawdziwa polska , złota jesień. 
Bardzo sprzyjające lotom warunki pogodowe sprawiły, że 
latawce osiągały imponujące wysokości. Chwilami ginęły 
z oczu na tle nieba. Ogromna radość i satysfakcja udzieli
la się wszystkim zawodnikom. Wysokie loty były potwier
dzeniem dla zawodników ich zdolności konstruktorskich i 
umiejętności pilotażowych . 

Milo było obserwować, jak wielu przechodniów zatrzy-

mywalo się, wznosiło głowę, by popatrzeć na szybujące 
wysoko latawce. Zwalniali także kierowcy samochodów i 
wzrok kierowali ku górze, ponieważ widok był naprawdę 
niecodzienny. Wiele latawców unosiło się w powietrzudo 
późnego popołudnia. Najlepsze rezultaty w lotach osią
gnęli następujący uczniowie: Grzegorz Poterski, Jakub Ma
ciejewski, Wojciech Tarnowski, Rafał Przybyszewski, Ma
rek Dubojski, Grzegorz Pańczuk, Kamil Łęcki. 

W poniedziałek, w bibliotece szkolnej , z udziałem pani 

vice dyrektor mgr Marii Antonowicz, odbyło się podsumo
wanie zawodów oraz wręczenie uczestnikom nagród i upo
minków ufundowanych przez Urząd Miejski w Międzyrze 
czu, PZU S.A., Państwa Jadwigę i Leszka Wesoły z f. "Pia
tan", Pana Pawła Dobruckiego. Serdecznie dziękuję 
wszystkim ofiarodawcom! Mamy nadzieję , że tradycja je
siennej zabawy z latawcem zagości u nas na dłużej! 

W przyszłym roku spotkamy się znów! 
S.K.P. 



pa 
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WOKÓŁ PINGPONGOWYCH STOŁÓW 
Obydwie drużyny dziewcząt i chłopców wy

walczyły awans do półfinału, które odbędą się w 
dniu 29.10 br. w miejscowości Sulechów. Nie
wiele brakowało do sukcesu drużyny SP 3 Mie
dzyrzecz w kategorii ŻAKÓW. W dniu 16.09 br. w hali widowiskowo - spor

towej MOSiW został rozegrany turniej pn. "Za
kończen i e Lata - 2006". Mecze rozegrano w 
trzech grupach: 

w I grupie (szkoły podstawowe) - czołowe 

miejsca zaj ę li: 
chłopcy : 
!.Arek Koszela SP 3 Międzyrzecz 
2.Krzysztof Burakiewicz SP 2 Międzyrzecz 
3.Damian Sawiński SP 2 Międzyrzecz 
dziewczęta: 
l.Anna Żyła SP 3 Międzyrzecz 
2.Karolina Białowska SP 3 Międzyrzecz 
w II grupie (gimnazja): 
chłopcy: 
!.Robert Kukuska Gim 2 
2.Grzegorz Rutkawski Gim 2 
3.Arkadiusz Barnas Gim l 
dziewczęta: 
l .Anna Postrzygacz Gim 2 
2.Ewa Kaczmarek Gim 2 
w III grupie OPEN (bez ograni-

czeń wiekowych): 
ch łopcy: 

l.Michał Chocimko 
2.Łukasz Szyszka 
3.Paweł Czop 
dzi ewczęta: 
l.Sandra Kurkiewicz 
2.Elżbi e ta Lubik 

Rola rodzica wymaga dzisiaj niezwyklej intuicji , wiedzy 
i cierpl iwości . Często nie wiemy, jak reagować na zacho
wania dziecka. Kiedy być stanowczym, a kiedy wycofać 
się i odpuści ć? Kiedy zachęcać i motywować, a kiedy po
zwol i ć popełnić błąd? Jak nauczyć się , że dziecko może 
przeżyć upadek? Przede wszystkim zaś , jak sprawić, by 
jego ź ródłem wiary w siebie stała się jego własna sila i 
równowaga wewnętrzna? 

Najczęściej jesteśmy wystawieni na próbę , gdy musi
my stawić czoło widokowi naszych dzieci pozbawionych 
ochrony i doświadczenia . Nie mamy się na czym oprzeć, 
~dyż świat zmienia się trochę za szybko i dawne sposoby 
'metody są już nieprzydatne. Jak mamy wspierać, prowa
d.zić i dodawać odwagi naszym dzieciom, aby utrzymały 
s1ę na nogach nawet wśród najsroższej wichury? Jak mamy 
sprawić, by stały się same dla siebie źródłem wiary i za
ufania, którym dotąd my dla nich byliśmy? Co zrobi ć , by 

* ** 
W eliminacjach wojewódzkich do ogólnopol

skiego turnieju U.K.S (Uczniowskich Klubów 
Sportowych) o puchar PZTS (Polskiego Związ
ku Tenisa Stołowego), które rozegrano w dniu 
14.10 br. w sali gimnastycznej ZSR Bobowicko, 
bardzo dobrze wypadli zawodnicy UKS TRÓJKI 
Międzyrzecz.W kategorii młodzików drużyna 

dziewcząt w składzie: Anna Żyła , Karolina Bia
łowska, Asia Antkowiak pokonała w finale 3:0 
"TRÓJKĘ" LGIŃ . 
Drużyna chłopców w składzie : Jan Marcela, 

Arek Koszela w finale po dramatycznym poje
dynku uległa 2:3 zespołowi "TO P - SPIN" KAR
GO W A. 

Drużyna w składzie: Mateusz Żyła, Patryk 
Idzikowski, Przemysław Boguta o awans do pół
finału 2:3 przegrała z zespołem "T ĄJFUN" LG IŃ. 

W turnieju startowało 18 zespołów z całego 
województwa. 

* ** 
W drugim turnieju o "GRAND PRIX" Drez

denka rozegranego w dniu 15.10 br. startowało 
dwóch zawodników ZSR Bobowicko. W silnie 
obstawionej stawce (startowali zawodnicy 2-go 
ligowi z trzech województw) Jan Nowak wywal
czył 2-gie miejsce, Łukasz Szyszka- 7 miejsce. 

* ** 
Rozpoczęły się rozgrywki w trzeciej lidze, w 

której startuje drużyna ZSR Bobowicko. W 

trzech rozegranych meczach osiągnięto nastę
pujące wyniki: z OSiR ŻAGAŃ 8:10; z "Budowla
ni" LUBSKO 6:10; z "Wartą" KOSTRZYN 2:10. 

Po zakończeniu I rundy zostało jeszcze 7 po
jedynków, z których liczymy na 3 zwycięskich 
pojedynków. 

Instruktor tenisa stołowego 
Jan Nowak 

ZAPRASZA DO ZAPOZNANIA SIĘ 
Z NOWYMliNFORMACJAMI 
Z CYKLU nNOWA EDUKACJA" 

dziecko nawet w najtrudniejszej chwili mogło liczyć na 
swoją wewnętrzną silę? Takie pytania dręczą nas już od 
narodzin dziecka. Gdy dziecko idzie do szkoły , napięcie 
rośnie . Czy sprosta wyzwaniu? Czy uda mu się zdobyć 
potrzebne w dalszym życiu umiejętności? Czy będz ie tak 
dobre, inteligentne, uzdolnione jak inne dzieci? Czy na
uczyciele będą je dobrze traktować? Czy będzie bezpiecz
ne? 

Mamy nadzieję , że kilka artykułów, które chcemy przed
stawić na lamach naszego "Kuriera Międzyrzeckiego" oraz 
proponowane przez nas warsztaty dla rodziców i zajęcia 
dla dzieci , przybliżą Państwu odpowiedzi przynajmniej na 
niektóre z powyższych pytań. 

Czytanie od kołyski 

Kluczem do wiedzy i sprawności intelektualnej jest czy
tanie. Dziecko, które dobrze czyta, ma większą wiedzę i 
lepiej radzi sobie w szkole. Dziecko takie jest bardziej pew-

(ciqg dalszy na str. 48) 

n e siebie i ma lepszy kontakt z rówieśnikami. Każde dziecko 
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(ciąg dalszy ze str. 47) 
może sprawnie czytać. Z najnowszych badań wynika, że 
dzieci mogą uczyć się czytać niemalże od kołyski. Dlatego 
warto poznać kilka zasad, dzięki którym każdy rodzic bę
dzie mógł skuteczniej wspierać swoje dziecko w nauce 
czytania. 

Jeżeli czytanie polega na rozumieniu znaczenia całych 
wyrazów, to dziecko powinno jak najwięcej pracować z 
całymi wyrazami i ich znaczeniami. Nauka poprzez litero
wanie niepotrzebnie komplikuje i utrudnia dzieciom czyta
nie. Wiele dzieci, mimo że dobrze literuje, nie rozumie wy
razów, zniechęca się do czytania i nigdy nie osiąga bie
głości w tej sztuce. Dlatego jeśli chcesz pomóc dziecku, 
czytaj mu jak najwięcej i pokazuj palcem lub wskaźnikiem, 
co czytasz. Dzięki tej swoistej "kąpieli w wyrazach" dziec
ko będzie mimowolnie uczyć się czytać dokladnie tak, jak 
mimowolnie nauczyło się rozumieć język polski. lm młod
sze dziecko, tym lepiej . Zadbaj o to, żeby książeczki , które 
czytasz miały dużą czcionkę. Bądź cierpliwy!. Nawet j eżeli 
dziecko nie będzie samodzielnie czytać przed pójściem 
do szkoły to i tak będzie znacznie lepiej radzić sobie z czy
taniem. Wybieraj książki ciekawe, takie, które będą intere
sowały również Ciebie. Niech dziecko odkrywa bogactwo 
i złożoność świata. 

Wiedz że każde dziecko w chwili urodzenia ma znacz
nie większą potencjalną inteligencję niż Leonardo da Vin
ci kiedykolwiek wykorzystał. Natura zbudowała mózg w taki 
sposób że przez pierwsze sześć lat życia czlowieka..QQ.:. 
trafi on przyswajać informacie z niezwykłą szybkością i bez 
najmniejszego wysiłku. Dlatego odpręż się i zaufaj swoje
mu dziecku. Nasz umysł przypomina instrument muzycz
ny. Każdy instrument muzyczny gra inaczej. Każdy wyda
je z siebie muzykę ale inaczej wydobywa się muzykę ze 
skrzypiec, a inaczej z puzonu. Jeżeli Twoje dziecko cho
dzi do szkoły i ma problemy z czytaniem to pamiętaj że 
jak najszybciej należy zmienić metody pracy z tekstem. 

Nie każ dziecku literować i głośno czytać. To Ty czytaj 
dziecku zadane czytanki przynajmniej kilkakrotnie. Poka
zuj, co czytasz, szczególnie wyrazy sprawiające kłopoty . 
Potem poproś , żeby dziecko przeczytało tekst kilkakrotnie 
po cichu. Dopiero po takim przygotowaniu dziecko może 
zacząć czytać głośno . Niech dziecko literuje wyrazy, które 
dobrze i poprawnie potrafi czytać. Dzięki temu dziecko 
nabierze więcej pewności siebie, odpręży się i zacznie 
sobie u fać. 

Być może pomyślisz, że Twoje dziecko "wykuje" tekst 
na pamięć . To nic. Wiesz przecież, że litery są nieważne. 
Jeśli nie wierzysz, to uważnie przeczytaj wytłuszczony frag
ment tekstu, a przekonasz się, że i tak zrozumiesz jego 
treść . 

"Zdognie z nanjwoymszi baniadmai perzporawdzo
myni na bytyrijskch uniweretasytch nie ma zenacz
nia kojnolesc ltier przy zpiasie dengao solwa. Nwaj
żanszyeim jest, aby prieszwa i otatsnia lteria byla na 
siwom mijsecu, ptzosaloe mgoa byc w niaedzile i w 
dszalym cąigu nie pwinono to sawrztac polbemórw 
ze zozumierniem tksetu. Dzijee sie tak datgelo, ze nie 
czamyty wyszistkch lteir w sołwie, ale cłae sołwa od 
razu." 

Wybierzmy taki sposób nauki, który przyniesie dużo 
więcej radości i satysfakcji Tobie i Twojemu dziecku. A 
przede wszystkim szybko zobaczysz efekty swojej pracy. 

Słoń 

Sukces życiowy co najwyżej w dwudziestu procentach 
zależy od IQ. W takim razie pozostaje jeszcze osiemdzie
siąt procent innych oddziaływań -grupa czynników nazy
wana inteligencią emocjonalną . DANIEL GOLEMAN In
teligencja Emocjonalna" wydawnictwo Media Rodzina Po
znań 1997- skrót 

Kiedy bylem mały , uwielbiałem cyrk, a najbardziej w 
cyrku podobały mi się zwierzęta. Moją uwagę przyciągał 
zwłaszcza słoń , który - jak się później okazało - był także 
ulubieńcem innych dzieci. Podczas przedstawienia to 
ogromne stworzenie paradowało, prezentując swój niesa
mowity ciężar, rozmiar i silę ... 

Ale po przedstawieniu i krótko przed wejściem na sce
nę słoń zawsze siedział uwiązany jedną nogą do kolka 
wbitego w ziemię. Jednakże kolek był tylko małym kawał
kiem drewna, który tkwił w ziemi zaledwie kilka centyme
trów. l chociaż lańcuch był mocny i gruby, wydawało mi 
się oczywiste, że zwierzę, które jest zdolne wyrwać drze-
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wo z korzeniami, mogłoby z łatwością uwolnić się z kolka i 
uciec. To oczywista tajemnica. Co go trzyma w takim ra
zie? Czemu nie ucieka? 

Kiedy miałem pięć czy sześć lat, wierzyłem jeszcze w 
mądrość dorosłych. Zapytalem więc jednego z nauczycie
li , zapytałem ojca i wujka o tajemnicę słonia . Któryś z nich 
odpowiedział mi, że słoń nie uciekał , bo był tresowany. 
Wtedy zadałem oczywiste pytanie: "Jeśli jest tresowany, 
to dlaczego go przywiązują? " Nie pamiętam, abym otrzy
mał jakąś logiczną odpowiedź. 

Z czasem zapomnialem o tajemnicy słonia i jego kołku , 
a powracało ono jedynie wtedy, kiedy spotykałem innych, 
którzy też kiedyś zadali sobie podobne pytanie. Kilka lat 
temu odkryłem (na moje szczęście), że był ktoś wystar
czająco mądry , aby znaleźć odpowiedź. Słoń nie uciekał z 
cyrku, gdyż od najmłodszych lat był przywiązywany do róż
nych kołków. Zamknąlem oczy i w wyobraźni ujrzałem 
dopiero co narodzonego i bezbronnego słonia , przywią
zanego do kolka. Jestem przekonany, że slonik ciągnął, 
pchał i pocił się , próbując się uwolnić. l mimo że użył wszyst
kich swoich sil, nie udało mu się, ponieważ wtedy kolek 
był dla niego za solidny. Wyobrazilem sobie, że zasypiał 
ze zmęczenia i że następnego dnia próbowal znowu, i 
kolejnego dnia, i kolejnego ... Aż nadszedł dzień , który odbił 
się strasznie na historii słonia, dzień, w którym zwierzę za
akceptowało swoją niemoc i zdało się na swój los. 

T en potężny i silny słoń, którego widzimy w cyrku, nie 
ucieka, ponieważ biedaczysko nie wierzy, że może . Ma w 
sobie utrwalone wspomnienie niemocy, którą przeżył krót
ko po przyjściu na świat. l najgorsze jest to, że nigdy wię
cej nie zakwestionował poważnie tego wspomnienia. Ni
gdy, nigdy więcej nie starał się ponownie wypróbować 
swoich sil ... Wszyscy przypominamy trochę słonia z cyrku 
- idziemy przez życie przywiązani do setki kołków, które 
odbierają nam wolność. Zyjemy w przekonaniu, że "nie 
możemy" wykonać wielu rzeczy, jedynie dlatego, że pew
nego razu, dawno temu, kiedy byliśmy mali, podjęliśmy 
próbę , która zakończyła się niepowodzeniem. Wówczas 
zrobiliśmy to samo, co słoń, i zarejestrowaliśmy w naszej 
pamięci następującą wi~domość: NIE MOGĘ ... NIE MOGĘ 
l NIGDY NIE BĘDĘ MOGŁ. 

Dorastaliśmy, nosząc w sobie zapisaną przez nas sa
mych tę wiadomość, która sprawiła , że nigdy więcej nie 
spróbowaliśmy uwolnić się z kolka. Czasem, kiedy słyszy
my kajdany i dźwięczymy łańcuchami, spoglądamy z uko
sa na kolek i myślimy: NIE MOGĘ l NIGDY NIE BĘDĘ 
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MÓGŁ ! ! ! Żyjemy uwarunkowani wspomnieniem kogoś , kto 
dawno temu, będąc dzieckiem, czegoś nie mógł. 

Twoim jedynym sposobem na to, aby dowiedzieć się, 
czy możesz to osiągnąć, jest spróbowanie od nowa, w co 
musisz włożyć cale twoje serce i d fJszę ... 

KOMUNIKATY DOBREGO OJCA 
1. Kocham Cię. 

2. Wierzę w Ciebie. Jestem pewien, że dasz sobie radę. 
3. Będę ustanawiał nakazy i zakazy i egzekwował je 

("Musisz chodzić do szkoły") . 
4. Jeśli upadniesz, pomogę Ci się podnieść. 
5. Jesteś dla mnie kimś wyjątkowym. Jestem z Ciebie 

dumny. 
6. (Dotyczy szczególnie kobiet) Jesteś piękna. 
7. (Dotyczy szczególnie mężczyzn) Daję Ci przyzwo

lenie, byś był taki jak ja, pozwolenie byś mnie prze
rósł i pozwolenie byś do mnie nie dorastał. 

KOMUNIKATY DOBREJ MATKI: 
1. Kocham Cię. 
2. Zaopiekuję się Tobą. 
3. Możesz mi ufać. 
4. Zawsze będę przy Tobie. 
5. Kocham Cię za to kim jesteś, a nie za to, co robisz. 
6. Jesteś dla mnie kimś wyjątkowym. 
7. Kocham Cię i pozwalam Ci być kimś różnym ode 

mnie. 
8. Czasem powiem Ci "nie", ale to dlatego, że Cię 

kocham. 
9. Moja miłość uleczy Cię. 
1 O. Dostrzegam i słyszę Cię. 
11. Możesz zaufać swemu głosowi wewnętrznemu. 
12. Nigdy już nie musisz się bać. 

Jeśli cierpliwie przeczytaliście Państwo 
powyższe artykuły - bardzo dziękujemy! 

Jeśli przez chwilę zadumaliście się - bardzo się 
cieszymy! 

Jeśli macie ochotę podyskutować, czy 
potrenować- serdecznie zapraszamy! 

Opracowały, przeredagowały i przygotowały powyższe 
artykulyna podstawie BIULETYNU AKADEMII NAUKI 
"Nowa Edukacja": 

Dorota Grześkowiak i Justyna Pawliszak 

Cudze ch""alicie 
Niebywały sukces od?ieśli międzyrzeccy oldboye siatkarscy na 25 Turnieju Energetyków o Pu

char Prezesa BOT Elektrowni Bełchatów. Zwyciężyli znim pokonując 6 innych zespołów, w których 
wystepowali miedzy innymi byli zawodnicy I-ligowi Skry Bełchatów i Płomienia Sosnowiec. Mie-
dzyrzecka druzyna wystepo- · 
wała w nastepującym skła
dzie: Waldemar Czyż, Marek 
]udek, Janusz Malinowski, 
Paweł Raczyński, Dariusz 
Stafiniak, Edward Toczyński. 
Warto przypomnieć, że w 
ubiegłym roku miedzyrzeccy 
oldboye zajeli czwarte miej
sce na Mistrzostwach Polski 
Weteranów w kategorii po
wyże 35lat. 

Do międzyrzeckiej siat
kówki weteranów mam wieli 
sentyment, ponieważ świad
czy ona o wielopokolenio
wych tradycjach uprawiania 
tej dyscypliny w naszym mie
ście. Udawadnia ona też, że 
prawdziwi sportowcy upra
wiaja sport w każdym wieku 
i czasie. Miedzyrzeccy old
boye pokazli, że jednak moż
na ... Można uprawiać sport i 
zwyciężać wyłącznie wła

snym wysiłkiem i przedsię
biorczością. Chciałoby się po
wiedzieć: naśladujmy! 



-
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Do biblioteczki regionalnej 
Z prawdziwa przyjemnością chciałbym państwu przedstawić książkę 

mojego autorstwa "Przyroda Gminy Międzyrzecz" , która w najbliższym 
czasie pojawi się w międzyrzeckich księgarniach. Jest 
to opracowanie, w którym zawarłem swoje długolet
nie obserwacje przyrody, uzupełnione o badania in
nych przyrodników regionu. Duży wkład wnieśli też 
miejscowi leśnicy, myśliwi, wędkarze i zwyczajni mi
łośnicy przyrody. Wielokrotnie w rozmowach z nimi 
dowiadywałem się czegoś ciekawego i wartego uwagi 
(odnotowania). Nawet z pozoru mało istotna informa
cj~ mogła stać się częścią wielkiej całości i pozwalała 
ill1 Wnieś coś nowego do moich badaniach. Za te 
ws~stkie informacje przy tej okazji serdecznie dzię
kuJę. Dziękuję też wszystkim autorom zdjęć, dzięki 

wielu fotografiom książka ta jest barwna i ilustruje tekst. Moim konsultan
tem i recenzentem naukowym był dr Andrzej Jermaczek ze Świebodzina 
prezes działającego na terenie całego kraju Klubu Przyrodników, którego 
jestem członkiem. Moim celem było zapoznanie mieszkańców z światem 
natury jaki ich otacza i stworzenie pierwszej minimonografii przyrody na

szej gminy. Pozwoli to w przyszło ści na porówna
nie pewnych danych i może stać się przyczynkiem 
do dużego naukowego opracowania. Książka zosta
ła wydana na zlecenie Urzędu Miasta Międzyrzecz 
i Nadleśnictwa Międzyrzecz. Druk JADAR. Nakład 
1000 szt. Szczególne podziękowania należą się Panu 
Edwardowi Staszyszynowi, dzięki któremu mogłem 
zacząć pisać te opracowanie i Panu vice burmistrzo
wi Krzysztofowi Solarewiczowi, dzięki któremu 
książka ta mogła być po długim oczekiwaniu wy
dana. 

Andrzej Chmielewski 
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Wakacyjne GRAND PRIX 2006 zakończone , waleczność młodych spor
towców nagrodzona. 

Warto jednak na początek po
wspominać, a tych , którzy nie 
wiedzą o. czym mowa, poinformo
wać . Niewiele jeszcze osób wie , że 
ożyły nasze międzyrzeckie korty. 
Pewnie jeszcze mniej osób pamię
ta, jak gwarno było tam ćwierć wie
ku temu. Wtedy to odbywały się tam 
GRAND PRIX Międzyrzecza, udział 
w tych turniejach brali mężczyźni w 
różnym wieku. Pośród tych zawod
ników coraz częściej można było na 
kortach spotkać młodą, 13 letnią 
dziewczynę - zapaloną tenisistkę . 
Po dwóch latach solidnych trenin
gów pozwolono jej jako jedynej przedstawicielce płci pięknej zagrać w tym 
GRAND PRIX. Do dziś dziewczyna ta wspomina swój udział w tym sporto
wym wydarzeniu jako jedną z ważniejszych i piękniejszych chwil w swoim 
życiu. Tenis kochała ponad wszystko, dlatego na kortach spędzała dużo 
czasu. Wreszcie zaczęła być dostrzegana jako dobrze zapowiadająca się te
nisistka. Zaczęły starać się o nią Kluby, najpierw pozyskał ją "Zastal" Zielo
na Góra, później "Spartakus" Jelenia Góra, "Olimpia" Poznań, grała nawet w 
klubach niemieckich. Była czołową tenisistką Polski juniorek i seniorek w 
latach 80-tych. Mowa tutaj o pani Iwonie Kowalskiej - Arteniuk, która 
aktualnie jest wicemistrzynią Polski w swej kategorii wiekowej. Wiele trze
ba mieć miłości do tenisa, aby chcieć się nią jeszcze dzielić z innymi. Pani 
Iwona zaczęła zajęcia z kilkoma dzieciakami, dziś skupia wokół siebie sporą 
gromadkę. Na początku były to zajęcia treningowe, przyswajanie tajników 
"białego sportu", po prostu zajęcia sportowe na świeżym powietrzu, tak ważne 
dla prawidłowego rozwoju młodych ludzi. 

Pomysł zorganizowania turnieju zrodził się wiosną, rozegrano Turniej 
Majowy, później Turniej Czerwcowy. Podobno apetyt rośnie w miarę jedze
nia, młodym zawodnikom tak spodobała się sportowa rywalizacja, ze upro
sili trenerkę, aby pójść dalej, zorganizować coś jeszcze większego. Takiej 
pasjonatki tenisa nie trzeba było właściwie długo namawiać, choć zorgani
zowanie tego wszystkiego to ogromna praca. 

Kiedy zaś doszło do ostatecznej rozgrywki, ulewne deszcze podtapiały 
nasze korty. Cóż tam jednak przeciwności, skoro jest to silna grupa pasjona
tów pod właściwą opieką osoby "pozytywnie zakręconej" . W końcu nadszedł 
dzień prawdy- 02.09 br., kiedy to rozegrano mecze finałowe . 

Oto jak przedstawiały się generalne klasyfikacje: 

Serdeczne podziękowania 
wszystkim osobom za uczestnictwo 

i wsparcie w ostatniej drodze 
i pożegnaniu 

Śp. Marianny Michalskiej 
składa 

mąż z rodziną 

I. Grupa młodsza: 
1.Rafał Taborowski 
2.Jakub Sztukiecki 
3.Leszek Stucki 
4.Filip Oniszczuk 
S.Adam Winnicki 
6.Nicol Sajda 
7 .Kamil Mirowski 
8.Suzana Furede 
9.Kamil Oniszczuk 

II. Grupa starsza: 

5 turniejów 
4 turnieje 
3 turnieje 
5 turniejów 
4 turnieje 
2 turnieje 
2 turnieje 
2 turnieje 
l turniej 

360 pkt 
340 pkt 
300 pkt 
180 pkt 
180 pkt 
80 pkt 
60 pkt 
40 pkt 
20 pkt 

1.Kacper Kranc 5 turniejów 400 pkt 
2.Małgorzata B1ujalska 5 turniejów 340 pkt 
3Jan Marcela 4 turnieje 280 pkt 
4.Maciej Dutkiewicz 2 turnieje 180 pkt 
S.Marcin Judek 3 turnieje 120 pkt 
6.Dagmara Bak 5 turniejów 120 pkt 
7.Marcin Wanat 4 turnieje 110 pkt 
Myślę, że nasi tenisiści długo będą pamiętać ten dzień i mile go wspomi

nać. Kiedy tylko pozycje zostały ustalone, nadszedł czas zapłaty za walecz
ność. Uroczystość wręczenia nagród uświetnił swą obecnością dyrektor 
MOSiW Janusz Iwiński oraz burmistrz Tadeusz Dubicki, który ufundował 
puchary i nagrody za I miejsca w obu grupach. 

Termin naszego GRAND PRIX zbiegł się z terminem Dożynek Gmin
nych, jednak pan burmistrz znalazł czas, aby dotrzymać obietnicy danej 
wcześniej. Wiele radości sprawił pan Tadeusz Dubicki swoim przemówie
niem obiecując nowych pięknych kortów i basenu. Inwestycje te wg słów 
pana burmistrza przewidziane są na najbliższą przyszłość. W dalszej per
spektywie przewidziane są duże nakłady na rozwój sportu. Słowa te mło
dzież przyjęła z wielkim aplauzem i ufnością. Uwaga od rodziców - panie 
burmistrzu prosimy nie zawieść naszych dzieci, przecież to my dorośli wy
chowujemy, dając młodym przykład naszą postawą! Nie rzucajmy słów na 

. wiatr, pokazujmy, ze nasze słowa są warte zaufania. 
Kwiatami, uściskami i gromkim "dziękujemy" młodzież wyraziła swą 

wdzięczność pani Iwonie, która nie potrafiła ukryć łez wzruszenia. 
Puchary otrzymali sportowcy za miejsca: I, II, III i IV, zaś nagrody rze

czowe wszyscy uczestnicy GRAND PRIX. Po części oficjalnej odbyło się 
miłe spotkanie przy gilu, który zorganizował pan Bełz- właściciel Restaura
cji "Duet". I ja tam, byłam pyszności jadłam i piłam. 

Krystyna Sztukiecka 
Serdecznie w imieniu młodych sportowców dziękujemy sponsorom bez 

których nie moglibyśmy naszych dzieci odpowiednio nagrodzić: 
·Firma EROWA POLSKA, 
·Restauracja "DUET" pp. Bełz, 
·Zakład Usługowo- Handlowy DROGOBUD p. J. Brucknera, 
· Księgarnia "BESTSELLER" p. Taborowski, 
·Zakład Instalatorstwa Elektrycznego p. J. Sztukiecki, · 
·Sklep sportowo - wędkarski "RELAx" p. K. Mróz. 

Pani 
Joannie Żurawskiej 

wyrazy głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Teściowej 
składają 

dyrekcja, nauczyciele 
oraz pracownicy administracji i o b sługi 

Szkoły Podstawowej nr 3 w Międzyrzeczu 
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Mistrzostwa 
Międzvrzecza 
Młodzików 
w dniu 29.09 br. na stadionie miejskim w Międzyrze

czu odbyły się zawody lekkoatletyczne-:- "Mistrzostwa. M!ę
dzyrz.ecza Miodzików" .. Or~anizatorem Imprezy .była Swle
tlica Srodowiskowa działająca w strukturach Osrodka Po
mocy Społecznej w Międzyrzeczu. W zawoda~h _ brało 
udział ponad 200 uczniów szkól podstawowych 1 gimna
zjalnych. Były ~o ju~ ~rugi~ te_g_o typu ~a:vody , które zyska
ły duże uznan1e wsrod dzieCI l mlodmzy. 

Osiągnięte wyniki rozłożone zostały na poszczególne 
kategorię. 

W kategorii bieg na 60 m dziewcząt szkół podsta-
wowych: 

1 miejsce Hulnicka Monika SP 2 8,91 
11 miejsce Konieczna Katarzyna SP 2 9,37 
III miejsce Baran Patrycja SP Bukowiec 9,55 
W kategorii bieg na 300 m dziewcząt szkół podsta-

wowych: 
l miejsce Kanicka Anna SP 2 53,59 
11 miejsce Antczak Dominika SP 2 54,03 
III miejsce Jesionowska Monika SP 3 55,56 
W kategorii bieg na 600 m dziewcząt szkół podsta-

wowych: 
l miejsce Strzelewicz Karolina SP 2 2.03,80 
11 miejsce Pasewicz Patrycja SP Kaława 2.08,33 
III miejsce Humeniuk Anna SP 2 2.11 ,33 
W kategorii skok w dal dziewcząt szkół podstawo-

wych: 
l miejsce Strzelewicz Karolina SP 2 4,04 
11 miejsce Tama Klaudia SP 2 3,92 
III miejsce Kanicka Anna SP 2 3,81 
W kategorii rzut piłeczką palantową dziewcząt: 
l miejsce Żyła Anna SP 3 38 
11 miejsce Kasprzak Aneta SP 2 37 
III miejsce Hulnicka Monika SP 2 36 
W kategorii bieg na 60 m chłopców szkół podsta-

wowych: 
l miejsce Środecki Michał SP 2 8, 79 
li miejsce Kozłowski Wojciech SP Bukowiec 8,88 
III miejsce Koszela Arkadiusz SP 3 8,93 
W kategorii bieg na 300 m chłopców szkół 

podstawowych: 
l miejsce Środecki Michał SP 2 48,09 
11 miejsce Przybysz Kamil SP 3 48,78 
III miejsce Raczkowski Mateusz SP 3 50,91 
W kategorii bieg na 1000 m chłopców szkół 

podstawowych: 

-

l miejsce Belgrau Szymon SP 2 3.29,01 
li miejsce Błaszczak Artur SP Kalawa 3.42,15 
III miejsce Maryniak Mateusz SP 2 3.43,33 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

W kategorii skok w dal chłopców szkół podsta-
wowych: 

1 miejsce Brodowski Bartłomiej SP Kalawa 4,13 
li miejsce Stanisławski Krzysztof SP 3 3,97 
III miejsce Kamiński Dawid SP 2 3,91 
W kategorii rzut piłeczka palantową chłopców 

szkół podstawowych: 
l miejsce Figiel Karol SP 3 60 
11 miejsce Korn Dawid SP 2 57 
III miejsce Podyfała Adam SP Kalawa 54 
W kategorii 100 m dziewcząt szkół gimnazjal-

nych: 
l miejsce Siemaszko Monika Gim 2 13,59 
11 miejsce Stepczyńska Karolina Gim 1 13,66 
III miejsce Synowiec Małgorzata Gim 1 13,78 
W kategorii bieg na 300 m dziewcząt szkół 

gimnazjalnych: 
1 miejsce Cieśla Magdalena Gim 1 49,03 
11 miejsce Kudlak Aleksandra Gim 1 51 ,99 
III miejsce Kasowska Iwona Gim 2 56,42 
W kategorii bieg na 600 m dziewcząt szkół 

gimnazjalnych : 
1 miejsce Fedorowicz Roksana Gim 2.02,02 
11 miejsce Gomuła Marzena Gim 1 2.02,40 
III miejsce Postrzygacz Anna Gim 2 2.02,93 
W kategorii skok w dal dziewcząt szkół gimna-

zjalnych: 
1 miejsce Siemaszko Monika Gim 2 4,65 
11 miejsce Zych Dominika Gim 1 4,50 
III miejsce Kostrzewa Lucyna Gim 2 4,26 
W kategorii pchnięcie kulą dziewcząt szkół 

gimnazjalnych: . 
1 miejsce Synowiec Małgorzata G 1m 1 9,1 O 

11 miejsce Wojciechowska Justyna Gim 2 8,45 
III miejsce Porwich Urszula Gim 1 8,19 
W kategorii rzut oszczepem dziewcząt szkół 

gimnazjalnych: 
l miejsce Bujaiska Małgorzata Gim 2 26,60 

11 mieJsce Synowiec Małgorzata Gim 1 24,30 
III miejsce Szauro Aleksandra Gim 2 18,90 
W kategorii bieg na 100 m chłopców szkół 

gimnazjalnych: 
1 miejsce Cembrowicz Mateusz Gim 1 12,51 
11 miejsce Trębacz Mateusz Gim 2 12,53 
III miejsce Prasoławski Gracjan Gim 2 12,54 
W kategorii bieg na 300 m chłopców szkół 

gimnazjalnych: 
1 miejsce Szlaski Patryk Gim 1 39,97 
11 miejsce Piglowski Damian Gim 1 42,91 
III miejsce Stawniak Michał Gim 1 4~,66 , 
W kategorii bieg na 600 m chłopcow szkoł 

gimnazjalnych: 
l miejsce . Baczyński 

chłopców szkół gimnazjalnych: 
l miejsce Szlaski Patryk Gim 15,31 
11 miejsce Alan Dominik Gim 15,10 
III miejsce Dziobek WojtekGim 25,00 
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W kategorii pchnięcie kulą chłopców szkół gimna-
zjalnych: 

l miejsce Trocer Sebastian Gim 211 ,89 
li miejsce Kandyba Mateusz Gim 211 ,22 
III miejsce Szala Kacper Gim 210,78 
W kategorii rzut oszczepem chłopców szkół gim-

nazjalnych: 
l miejsce Kandyba Mateusz Gim 231 ,50 
11 miejsce Bułat Damian Gim 125,20 
III miejsce Praczyk Marek Gim 224,90 
W zawodach wyłoniono 10 najlepszych zawodni-

ków: 
l dziewczęta : 
1.Siemaszko Monika G im 2 100 m 13,59 s 
2.Pasewicz Patrycja SP Kalawa600 m2.08,37 s 
3.Bujalska Małgorzata Gim 2 rzut oszcze-

pem26,60 m 
4.Hulnicka Monika SP 260 m8,91 s 
5.Cieśla Magdalena Gim 1300 m49,03 m 
li chłopców: 
1.Cembrowicz Mateusz Gim 1100 m12,51 s 
2. Trocer Sebastian Gim 2pchnięcie kulą 11 ,89 m 
3.Szlaski Patryk Gim 1300 m39,97 s 
4.Belgrau Szymon SP 21000 m3.29,01 s 
5.Figiel Karol SP 3rzut piłeczką pal.60 m 
Impreza przebiegała sprawnie dzięki dużemu zaan

gażowaniu nauczycieli i opiekunów ze szkól . 
Duże podziękowania za współpracę kierujemy w 

stronę pana Grzegorza Kaczmarka i pana Jerzego 
Rudnickiego oraz pani Jolanty Kieżun "która służyła 
pomocą medyczną . 

Wyrazy ogromnego szacunku i serdeczn~go po~ 
dziękowania składamy głównemu sponsorowi naszeJ 
imprezy Burmistrzowi Miasta Międzyrzecza panu Tade
uszowi Dubickiemu oraz również bardzo cennemu 
aczkolwiek tajemniczemu sponsorowi, który ufundował 
27 pucharów i 1 O nagród indywidualnych. 

Serdecznie dziękujemy - opiekun świetlicy 
Aneta Kopeć 

Podziękowanie 
Niepełnosprawni uczestnicy Środowiskowego 

Domu Samopomocy przy Ośrodku Pornocy 
Społecznej serdecznie dziękują firmie 

MIKO Sp. z o.o. -
Panu Maciejowi Żbikowskiemu 

Za uzyskanie dostępu 
do internetu w naszym domu. 

Przemek Gim 2 1.47,48 
11 miejsce Dobrowolski 

Marek Gim 2 1.49,84 
III miejsce Antkowiak SPRZEDAM 

Patryk Gim 2 1.56,06 
W kategorii 1000 m 

chłopców szkół gimnazjal
nych: 

l miejsce Kubiak Michał 
Gim 13.08,64 

11 miejsce Gilniewski 
Aleksander Gim 13.09,13 

III miejsce Smoliński Mar
cin Gim 13.09,62 

W kategorii skok w dal 

działki r~kreacyjno - budowlane 700 m2 

w miejscowości Wysoka, 50 m od jeziora 
z aktualnymi warunkami zabudowy, 
w pełni uzbrojone (woda, gaz, prąd) 

teł. O 696 835 875, (095) 7 42 30 73 



Miód -zdrowa słodycz 
O miodzie i produktach z miodu napisano już nie jedna 

książkę i w tym artykule nie sposób zgłębić tego tematu. 
Miód posiada charakterystyczny, ostro-słodki smak, wyra
zisty aromat i barwę od jasnożółtej do ciemnobrązowej (za
leżną od pochodzenia). Wymarzany jest z nektaru kwiato
wego lub spadzi. Nektar to aromatyczna, słodka wydzieli
na nektarników roślin . Spadź oznacza natomiast słodką 
ciecz występującą głównie w sezonie letnim na liściach, 
igłach , zielonych pędach i gałązkach, a będącą produk
tem (wydzieliną) mszyc, czerwców lub miodówek. Oprócz 
wartości odżywczych miód posiada również wielkie wła
ściwości lecznicze. Już 70-100 gramów (3,5- 51yżek sto
łowych) miodu spożywanego codziennie ma korzystny 
wpływ na nasze zdrowie i samopoczucie: zapobiega in-

lekcjom poprzez wzmocnienie odporności, leczy przezię
bień i kaszlu, wspomaga przemianę materii, wzmacnia 
układ kostny poprzez dostarczanie wapnia, zapobiega 
przemęczeniu, stymuluje aktywność umysłową, przeciw
działa anemii. Miód stosowany zewnętrznie wspomaga le
czenie ran, wrzodów, odleżyn i oparzeń. Używany jest rów
nież do sporządzania maści i kosmetyków oraz jako suro
wiec w przemyśle farmaceutycznym. 

W diecie i w celach profilaktycznych miód należy stoso
wać regularnie. Za podstawowa codzienną dawkę miodu 
uznaje się 20g (11yżka stołowa), ale spożycie nawet 400 
g miodu na dzień nie powoduje skutków ubocznych. W 
stosowaniu tego produktu w celach leczniczych nie moż
na spodziewać się szybkiego i nagłego efektu. Miód jest 
środkiem wspomagającym właściwe leczenie. Miód mo
żemy spożywać z pieczywem, dodając do cieplej (nie za 
gorącej) herbaty, do mleka, do soków warzywnych i owo-

RODZAJ KOLOR ZAPACH l SMAK ZASTOSOWANIE 

RODZAJ KOLOR ZAPACH I SMAK ZASTOSOWANIE 
Akacjowy Jasno-żółty Lekki zapach kwiatu W przeziębieniach i 

akacji, smak słodki, lekko trudnościach z trawieniem 
mdły . 

Wielokwiatowy Od jasno-żółtego do Smak i zapach Schorzeniach serca i 
ciemno herbacianego. uzależnione są od kwiatów wątroby. 

z nektaru których został 
wytworzony. 

cowych oraz do różnych potraw i ciast. Przy stosowaniu 
miodu pamiętaj, że podgrzanie go do temperatury wyższej, 
niż 45-50 'C niszczy lub dezaktywuje jego czynne biolo
gicznie związki. 

Lipowy 

Rzepakowy 

Gryczany 

Spadziowy 

Wrzosowy 

Słabe zabarwienie Ostry smak z gorzkawym 
zielonkawo-żółte. posmakiem, mocny 

zapach kwiatu lipy. 

Bardzo jasny. 

Ciemno-brązowy. 

Słodki smak o lekko 
mdłym odcieniu. 

Ostry smak i zapachem 
przypominającym zapach 
gryki . 

Od żółto-brązowego Smak i zapach 
(spadź liściowa) do uzależnione są od rodzaju 
ciemno-brązowego (spadź rośliny, z której zostały 

iglasta) . pozyskane. 

Czerwono-brunatny. Ostry i gorzkawy. 

Tab. Rodzaje najbardziej popularnych miodów ich cechy i zastosowania. 

św. Huben -patron 
myśliwych i leśniczych 

św. Hubert urodził się w 655 roku w Gaskonii, był potomkiem królewskiego rodu Mero
wingów. Zamiłowanie do polowania odziedziczył po swoim ojcu. Towarzyszył mu często 
na łowach . Ponoć w wieku 14 lat uratował ojcu życie podczas polowania na niedźwiedzia 
w Pirenejach. Pelnoletni Hubert udaje się na dwór króla Frankonii, gdzie poślubia córkę 
Pepina z Heristal. Mial z nią syna Floriberta, późniejszego następcę na biskupst-Nie Lie
ge. Młody Hubert najwięcej czasu spędzał w puszczach, gdzie nieustannie polował, polo
wanie było jego pasją . Ponoć prowadził także swobodne; wręcz hulaszcze życie. Tak było 
do roku 695, kiedy polując w Górach Ardeńskich, nie bacząc na nic, w sam Wielki Piątek 
napotkał białego jelenia z promieniejącym krzyżem w wieńcu. Mial wtedy usłyszeć glos 
St-Nórcy ostrzegający go za jego niepohamowaną pasję i nakazujący mu udać się do 
Lamberta- biskupa Maastricht- Tongres. Przejęty objawieniem, czyni jak mu glos naka
zał. Udaje się na służbę bożą do biskupa Lamberta. Studiuje wiedzę kanoniczną i prowa
dzi działalność misjonarską w Ardenach i Brabancji. Po śmierci Biskupa Lamberta w 704 
lub705 roku, z rąk papieża Sergiusza otrzymuje sakrę biskupią. 

Jako biskup, nieustannie przemierza pogańskie jeszcze wioski i miasta. Odnosi wiele 
sukcesów w zjednywaniu ludzi dla wiary w Chrystusa. Około roku717 przenosi stolicę 
biskupst#a do Leodium (Liege). Przed śmiercią mial wygłosić wzruszającą mowę, w któ
rej schorowany już i slaby, prosil swoje owieczki aby żyjąc po chrześcijańsku pozwoliły 

W chorobach 
przebiegających z 
gorączką, w zapaleniu 
oskrzeli, jak również w 
stanach niepokoju i 
bezsenności . 

Nie posiada specjalnych 
właściwości leczniczych. 
Wzmacnia. 
W stanach wyczerpania i 
nerwicach, sprzyja 
również odbudowie kości 
po złamaniach . 

W chorobach dróg 
oddechowych, przy 
zaburzeniach przemiany 
materii, w przewlekłych 

katarach i astmie, 
wspomagają krążenie 

krwi. 
W schorzeniach prostaty, 
nerek i pęcherza. 

Najważniejsze składniki miodu: 
Woda, której w miodzie występuje od 16 do 20%. 
Cukry, takie jak glukoza (cukier gronowy), fruktoza (cu-

kier owocowy), sacharoza i maltoza, które stanowią około 
80% zawartości miodu. 

Sole mineralne i pierwiastki śladowe (sód, krzem, po
tas, wapń , magnez, żelazo , mangan, fosfor, miedź, nikiel), 
których zawartość w miodzie nie przekracza 1 %. 

Niewielka ilość witamin, takich jak: B 1, B2, B5, B6, PP, 
A, C, D, K oraz kwas foliowy. Wartość kaloryczna miodu 
wynosi około 330 kcal na 100 gramów. 

Ważne! 
Krystalizacja miodu jest naturalnym procesem i 

skrystalizowany miód czy rozwarstwiony nie jest 
oznaką złej jakości. Miód, który długo nie krystali
zuje, może być przegrzany podczas dekrystalizacji, 
chyba że jest to miód akacjowy. Miód kupować naj
lepiej u producenta bezpośrednio w pasiece. Więk
szość pszczelarzy dba o dobrą markę swoich pro
duktów. 

Tekst i foto Andrzej Chmielewski 

swojemu pasterzowi zasnąć w pokoju. Zmarl30 maja 727 roku, w swej rezydencji w Teru
neren. Pochowany został w kościele św. Piotra w Liege. Za doczesne zasługi w krzewie
niu Chrześcijańst-Na wkrótce ogłoszony zostaje świętym. 3 listopada 743 roku, przenie
siono ciało , już świętego Huberta do głównego ołtarza. Okazało się wtedy, że mimo upły
wu czasu jego ciało nie dotknięte było rozkl?dem, a z grobu rozchodziła się ponoć przy
jemna woń. W roku 825 doczesne szczątki Sw. Huberta, przeniesione zostały do Andan
ge, złożone w głównym ołtarzu kości~la. Miejscowość ta od tego momentu ~osi nazwę 
Saint Hubert, a kościół miano Bazyliki Sw. Huberta.Dzi~ń poświęcenia relikwii Sw. Huber
ta -3listopada -stal się świętem myśliwych i leśników. Swięto to czczon~ jest uroczystymi 
łowami , poprzedzanymi mszą w intencji myśliwych. W tradycji ludowej Sw. Hubert czczo
ny jest także jako patron lunatyków i chorych na ep!lepsję. Przypisuje mu się też szczegól
ne orędownict-No w wypadkach wścieklizny . Kult Sw. Huberta szybko rozprzestrzenił się 
w sąsiednich krajach, by niebawem objąć całą Europę z Hiszpanią i Anglią . W XI wieku 
wchłonął w siebie legendę o św. Eustachym, poprzednim patronie myśliwych. 

Ikonografia przedstawia św. Huberta najczęściej w czasie polowania, gdy objawił mu 
się jeleń z krzyżem między tykami. W Polsce klasyką w tym zakresie są prace Jerzego 
Kossaka, który w 1937 roku na Światowej Vjystawie Łowieckiej w ~erlinie otrzymał zloty 
medal za obraz przedstawiający widzenie Sw. Huberta. Imieniem Sw. Huberta nazwało 
się wiele kół i towarzyst-N myśliwskich. Znak wieńca z krzyżem jest też oficjalną od 1946 
roku, odznaką Polskiego Związku Łowieckiego (od roku 1953 ze względów politycznych 
nie używany). Medal św. Huberta ustanowiony w 1993 roku, nadawany jest za szczegól
ne zasługi dla kultury łowieckiej. 

Zebrał: Andrzej Chmielewski 
Z okazji dnia św. Huberta wszystkim myśliwym i leśnikom składam serdeczne życze

nia i do zobaczenia w kniejach. 
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WYstartowała "halówka" 
Piłkarze halowi mają już za sobą pierwsze spotkania. W porównaniu do ubiegłorocz 

nych rozgrywek nastąpiły dwie zasadnicze zmiany. Mecze rozgrywane są głównie w piąt
ki i niedziele i nie ma podziału na grupy, a Mistrz sezonu 2006/2007 zostanie wyłoniony W 
bezpośredniej rywalizacji 16 drużyn. 

10.11.2006- piątek 
*VALENTIN- OBRA 
* MOW - FOTO JOKER 
* GALAXlA-AUTO KOMIS SPECIAL 
*URZĄD MIEJSKI- ZAŁOGA "G" 

19.11 .2006 - niedziela 
*AUTO CENTRUM- PRAEFA 
*LIGOWCY- EROWA POLSKA 
* FOTO JOKER- SPID GUM 
* MOW- OBRA 
* FC SCHABOWE-BONAR PLASTICS 
*AUTO KOMIS SPECIAL - URZĄD MIEJSKI 

17.11.2006- piątek 
* OBRA - FC SCHABOWE 
* SPID GUM - MOW 
* FOTO JOKER- BUD DREW 
* BONAR PLASTICS- V ALENT/N 

24.11.2006 -piątek 
* VALENTIN- GALAXlA 
* ZAŁOGA "G" - AUTO CENTRUM 
* PRAEFA- LIGOWCY 
* BUD DREW-EROWA POLSKA 

Pierwsze mecze rozgrywane w piątk i rozpoczynają się o godzinie 19.30, a rywalizacja 
niedzielna rusza już o godzinie 10.00. 

Aktualny terminarz rozgrywek, wyniki meczów oraz pozostale wiadomości dotyczące 
sezonu 2006/2007 zamieszczane są na bieżąco na tablicy informacyjnej w hali MOSiW -
u na os. Kasztelańskim . 

***UWAGA! - organizator zastrzega sobie prawo zmiany terminu i kolejności rozgry
wania spotkań. 

Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 

HISTORYCZNE SPOTKANIE 
30 września stadion MOSiW- u był areną wydarzenia, niespotykanego 

do tej pory w 60 -letniej historii sportu międzyrzeckiego. Na płycie boiska 
naprzeciwko siebie stanęły dwa zespoły piłkarskie "Orzeł" i "Sparta" w 
barwach, których wystąpili zawodnicy, co swoją przygodę z piłką zakoń
czyli przed kilku, a w wielu przypadkach kilkunastu laty. 

"Orzeł'~· Stanisław Andrusewicz, Kazimierz Gerc, Tomasz Gurlig, Mar
cin Kubiak, Mariusz 
Mazurek, Andrzej Or
łowski, Jacek Rabin ek , 
Sławomir Rzeźnicki, 

Wojciech Skrę ty, Józef 
Stróżyński, Stanisław 
Szymański, Grzegorz Śli
wiński, Sławomir Tośta, 
Dariusz Tymeczko, Sła

womir Zieliński kpt. oraz 
Artur Bandura - syn An
drzeja. Trener: Henryk 
Stawasz. 

"Sparta": Piotr Bog
dan, Jan Bugajski, Paweł 
Czo p, Filip Gajlewicz, 
Wojciech Gomułka, Wieńczysław Kukuska, Artur Kwaśniewski, Paweł 
Marciniak, Zbigniew Maryniak, Tadeusz Nowik, Arkadiusz Onichimow
ski, Piotr Perz, Grzegorz Sakowicz kpt., Grzegorz Sikorski, Mirosław Sob
czak, Jacek Włodarczyk , Andrzej Wolski. Trener: Roman Sobczak. 

Spotkanie po latach, które obejrzała niezwykle liczna widownia, wygra
li piłkarze "O rła " klubu o hist9rii bogatszej od rywala:- 7:1 (4:0, 1:1, 
2:0). Zdobywcy bramek: -G. Sliwiński 3, A. Bandura 2 , M; Mazurek 
- P. Czop. 

Wprawdzie był to pojedynek piłkarzy, rozegrany jednak został w części 

SPRZEDAM MIESZKANIE 
w Kęszycy Leśnej o pow. 51,9 m2• 

Umeblowane, 2 pokoje, kuchnia, 
łazienka, przedpokój. 

Budynek lO-rodzinny, I piętro. 

teł. O 504 641 406 

Wieści z klubu ABRAMIS 
Ostatnie klubowe zmagania odbyły się na Obrze w Św Wojciechu 1 

października . Po raz pierwszy w zawodach o puchar SINUS Międzyrzecz 
, organizowanych przez klub Abramis wzięło udział 18 wędkarzy , co jest 
naszym małym rekordem ! Cieszy fakt że jest nas coraz więcej , i to że 
klubowe zawody są dobrze odbierane przez uczestników oraz kibiców . 
Nad wodą przy pięknej jesiennej pogodzie, zebraliśmy się by powalczyć o 
ostatnie trofea w tym sezonie spławikowym . Dopisała pogoda wędkarze i 
organizacja , niestety ryby zastrajkowały . Mimo że łowili niemal wszyscy 
, niewielu liczyło się w walce o podium , a o wyniki było bardzo trudno. W 
"Pucharze Jesieni" 2006 najlepiej poradził sobie Jan Ropicki, drugie miej
sce zajął Kazimierz Mencfeld , trzeci był Adam Skibowicz . Największą 
rybę złowił Ferdynand Pacuła . Po zawodach i grilowanym posiłku nastą
piła dekoracja zwycięzców, tym razem umożliwił ją Pan Paweł Jeziorski 
właściciel firmy TOMBUD , który był głównym sponsorem zawodów , 
trofeum za największą rybę ufundował Pan Ryszard Falk , a najbardziej 
waleczny zawodnik otrzymał upominek od sklepu wędkarskiego BAR
TEK . Wszystkim sponsorom dziękujemy i liczymy na kolejne wspólne 
przedsięwzięcia. W następnym numerze przedstawię podsumowanie se
zonu i przekrój zmagań o Puchar SINUS Międzyrzecz 2006 . 

W.K.S. ABRAMIS 
Podziękowanie : 

Mariusz Sroka 

Wraz z końcem sezonu 2006 przyszedł czas wspomnień i podsumowań 
, ale też pamięci o osobach, których wkład w sportową działalność klubu 
ABRAMIS, czynił ją atrakcyjniejszą, sensowną i przynoszącą satysfakcje. 
Zarząd klubu i klubowicze okazują wdzięczność za okazaną pomoc, pod
jętą współprace i składają podziękowania nastę
pującym osobom - naszym sponsorom w sezonie 
2006. 
Pan Dariusz Mukomilow Prezes SINUS Międzyrzecz 
Państwo Marmurowicz Hotel KĘSZYCA LEŚNA 
Pan Paweł Jeziorski TOMBUD 
Pani Halina Dubaniowska sklep BARTEK 
Pan Paweł Rej 
Pani Krystyna Mróz 
Pan Ryszard Falk 
Redakcja 
"Kuriera Międzyrzec 

według "reguł" wyjętych z hokeja na lodzie, czyli 3 kwarty po 30 minut 
oraz zmiany na żądanie. Ten historyczny mecz prowadził były zawodnik, 
zarazem wieloletni kapitan "Orłów" Andrzej Góral w towarzystwie pary 
liniowych Zbigniewa Muchajera i Damiana Kopcia. 
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Krzyżówka nr 2 
(dla młodzieży) 

Nr 11 (189) 

POZIOMO: l/szpital np. przy uniwersytecie, 7 /w magazynku broni 
palnej, S/ natężenie prądu elektrycznego pobudzające nerw, 9/w nim za
piski, lO/dawniej kiosk sprzedający tytoń, 14/ w filozofii indyjskiej wszel
ka szkoła myślenia, 17 /instrument dobosza, 18/sedno sprawy, 19/drążek 
do utrzymywania równowagi, 22/zboże siane jesienią, 26/gąsior inaczej, 
czyli samiec gęsi, 27 /ustna lub pisemna odpowiedź na zarzuty, 28/ostra 
przyprawa, 29/wiosenny kwiatek. 

PIONOWO: l/jednostka wagi złota, 2/obrazek w cerkwi lub na ekra
nie monitora komputerowego, 3/jezioro w północnej Finlandii, 4/owoc 
południowy z czupryną, 5/inaczej luksusy, 6/poobiedni odpoczynek w 
Hiszpanii, 11/zdrowe warzywo, 12/gorączka z dreszczami, 13/miasto nad 
Prosną, 15/fetysz, talizman, 16/jest nim aceton, też związek chemiczny, 
19/milioner, krezus, 20/rodzaj damskiego żakietu, 21/Chuck strażnik 
Teksasu, 23/sytuacja bez wyjścia, zastój, 24/grecka Troja, 25/miasto w 
Turcji, ośrodek uprawy bawełny. 

Litery z kratek ponumerowanych w kolejności od l do 19 utworzą rozwią
zanie, które należy nadesłać do redakcji do 17 listopada 2006 roku. 

Krzyżówka nr 3 
(dla najmłodszych) 

l.ozdoba zimowej czapki 
wełnianej 

2.ciasto z białym serem 
3.do niego zbieramy grzyby 
4.zajęcie- krawcowej 
5.potrzebna do gry w chiń-

czyka 
6.leniwe albo ciepłe 
7.filmowy7 Bugs 
S. pomieszczenie dla lwa lub 

tygrysa 
9."mokry" znak zodiaku 
lO.stary zabiedzony koń 
ll.ściga się na rowerze 

Litery w oznaczonym pionowo rzędzie 
utworzą rozwiązanie, które należy nade
slać do redakcji do 17 listopada 2006 
roku. 

POZIOMO: 5/zaciszne miejsce, 6/objęcie 
opieką np. twórców kultury, 11/wydobywana ze 
złóż podziemnych, 12/ ogół adwokatów. 

Red. Eugeniusz Luc 

PIONOWO: l/drążek sterowy, 2/stan praw
ny np. społeczeństwa, 3/ styl w sztuce, 4/instru
ment strunowy, 7 /wynik dzielenia, S/ rodzaj 
czworokąta, szukaj w cyrku, 9/dowcipne i cel
ne zaskakujące zakończenie np. utworu literac
kiego, lO/tragiczne zdarzenie rozgrywane na 
scenie teatru. 

Litery'w oznaczonym poziomo rzędzie utworzą 
rozwiązanie, które należy nadesłać do redakcji do 
17 listopada 2006 roku. 

STOPKA REDAKCYJNA: GAZErA PRYWATNA 
Redaktor Naczelny A. Kuźmińska - Świder . 
Zespół redakcyjny: A. Bugajna, P. Buszewski, S. Cyraniak, K. Kulas, M. Kuś, E. Luc, B. Macina, 
W. Murawska, J. Paluch, G. Piechocka, A. Świder, l. Wróblak, l. Zielińska, A. Zielonka, M. Ziół
kowska. Fotoreporter: A. Chmielewski. ADRES REDAKCJI l BIURA OGŁOSZEŃ: 66-300 Mię
dzyrzecz, ul. Os. Centrum 8, l piętro, tel./fax 7418829. Nr konta: BS Międzyrzecz 04 8367 
0000 0026 7298 2000 0001. Poglądy wyraźane na łamach "Kuriera Międzyrzeckiego" są poglą
dami autorów. Za treść ogłoszeń nie odpowiadamy. Redakcja zastrzega sobie prawo dokony
wania skrótów bez wiedzy autora. Druk: Studio CD, Drukarnia, Gorzów Wlkp., ul. Walczaka 106 
tel. (0-95)7240646, studiocd@o2.pl Nakład 1600 egz. 
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A.s.w.ST/HL8 

EXPRESS 
ul. Poznańska 16A, 66-300 Międzyrzecz 

tel. (0-95) 741-27-16, 601-707-500 

\~ Międzyrzecz, ul. Wesoła 7 
Tel. (095) 74124 00, marcolor@neostrada.pl Kosiarki firmy VIKING 

~ 

Pilarki i kosy spalinowe, myjki wysokociśnieniowe 
oraz opryskiwacze firmy ST/HL• 

STTHt:~· 

MEBlE PRODUKCJA l SPRZEDAŻ A.H. MIELCZAREK 
LISTOPAD 2006 

klep MebloWy 
ul. Konstytucji 3-go Maja 16 (w podwórzu) 

tel. 741·25·41 

OFERUJE: 
• Kuchnie • Tapicerkę 
• Sypialnie • Młodzieżowe 
• Segmenty • Meble na wymiar 
e Sprzedaż ratalna 
e Możliwość dowozu towaru 

1. Komputerowe projeldo· 
wanie kuchni 

2. Meble kuchenne 
na wymiar 

3. Szeroka gama kolorów 

4. Profesjonalny montaż 

5. Mierzenie i komputerowe 
projektowanie kuchni 
·GRATIS! 

STUDIO KUCHENNE 
ul. Konstytucji 3-go Maja 16 {w podwórzu) 

tel. (095) 741·25·41 



CENTRUM USŁUGOWE 
66-300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

SKLEP PAPIERNICZY 
ART.SZKOLNE 
ART. BIUROWE 

KI 

PLAST 
ADAMIAK 

PRODUCENT 

z PCV i ALUMINIUM 
OKUCIA lłfldl ROLETY, PARAPETY 

Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 
~ tel./fax (0-95) 7 42 16 42 

te l. (0-95) 7 42 16 43, 7 42 21 96 
www.okplast.pl; e-mail: okplast@okplast.pl 

kAMIE IA~J -~ 
Firma Ju 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

tel. (0-95) 741-18-92 

Wykonujemy 
-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 
- kostkę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

KXMisR • 
66-300 Międzyrzecz, ui.Sportowa 18 
tei.095 742 00 65 dom.742 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY DRZWI 

SUPER PROMOC.JA 
• OKNA 1465x1435 w cenie • 499 zł 

• BRAMY GARAŻOWE o~ 795 zł 
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